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I. — DUURZAME ONTWIKKELING

Agenda 2030 voor Duurzame Ontwikkeling van de 
Verenigde Naties die onder meer de 17 doelstellingen 
en 169 subdoelstellingen bevat op zowel sociaal vlak, 
als op economisch, ecologisch en op het vlak van vrede 
en rechtvaardigheid en partnerschappen, is in voege 
getreden in 2016. Alle landen in de wereld hebben zich 
geëngageerd om de nodige acties en initiatieven te ont-
wikkelen om die doelstellingen tegen 2030 te realiseren 
en de wereld te transformeren naar een meer duurzame 
plaats. Ook België nam dit engagement op zich om zo-
wel in België als in samenwerking met andere landen 
in de wereld de duurzame ontwikkelingsdoelstellingen 
in realiteit te brengen.

En er zijn heel wat initiatieven genomen, zowel we-
reldwijd als in België. Maar alle inspanningen zijn tot op 
heden onvoldoende gebleken en zoals het er nu naar 
uit ziet zullen we er tegen 2030 niet in slagen om onze 
engagementen volledig na te komen. De coronapande-
mie en de oorlog in Oekraïne en de gevolgen daarvan 
(zowel op economische als sociaal vlak) hebben hier 
zeker een rol in gespeeld, maar bieden een onvoldoende 
verklaring. We staan niet waar we hadden willen staan 
in de uitvoering van Agenda 2030. Dit geldt zowel voor 
de wereld in zijn geheel, als voor België als individu-
ele lidstaat. We hebben nog een lange weg te gaan, 
en dat terwijl de gevolgen van bijvoorbeeld de klimaat-
opwarming, het verlies aan biodiversiteit, de blijvende 
ongelijkheid en armoede, de toename van mensen op 
de vlucht in de wereld steeds meer impact hebben op 
onze samenleving. Er moet dan ook een versnelling 
hoger worden geschakeld.

Niemand achterlaten (leaving no one behind) is de 
centrale belofte van de 2030 Agenda voor Duurzame 
Ontwikkeling. Dit betekent dat de federale regering de 
verantwoordelijkheid heeft om een rechtvaardige tran-
sitie naar duurzame ontwikkeling te verwezenlijken. De 
doelen en doelstellingen van de 2030 Agenda moeten 
voor iedereen worden bereikt, ook voor de meest kwets-
baren. Daarom heb ik samen met het FIDO gewerkt 
aan de organisatie van de Staten-Generaal voor een 
rechtvaardige transitie, met het oog op de organisatie 
van de Conferentie voor een rechtvaardige transitie in 
België op 8 en 9 november 2023. Meer informatie over 
dit werk is te vinden in het deel IV. De koers van de 
Europese Green Deal versterken en aanhouden van 
deze beleidsnota.

In mijn laatste beleidsnota, die enkel nog een be-
perkte beleidsperiode beslaat, wil ik mij focussen op 
het verderzetten van een aantal initiatieven die ik in de 
loop van deze legislatuur ontwikkeld heb en wil ik de 

I. — DÉVELOPPEMENT DURABLE

L’Agenda 2030 pour le Développement durable des 
Nations Unies, qui s’articule notamment autour des 17 
objectifs et 169 sous-objectifs touchant à la fois aux 
domaines social, économique et écologique et aux 
matières de paix, de justice et de partenariats, est entré 
en application en 2016. Tous les États membres de par 
le monde se sont engagés à élaborer les actions et les 
initiatives nécessaires pour atteindre ces objectifs à 
l’horizon 2030 et transformer le monde en un endroit 
plus durable. La Belgique s’est, elle aussi, engagée à 
concrétiser les objectifs de développement durable, tant 
au niveau belge qu’en coopération avec d’autres pays 
dans le monde.

Nombreuses sont les initiatives qui ont été prises, que 
ce soit dans le monde ou en Belgique. Tous les efforts 
déployés à ce jour se sont toutefois révélés insuffisants 
et, dans l’état actuel des choses, nous ne serons pas en 
mesure de tenir pleinement nos engagements pour 2030. 
La pandémie de COVID-19 et la guerre en Ukraine, avec 
leurs conséquences tant économiques que sociales, y 
sont certainement pour quelque chose mais ne constituent 
pas une explication suffisante. Nous n’avons pas atteint 
le stade où nous aurions souhaité être dans la mise en 
œuvre de l’Agenda 2030. Ce constat vaut aussi bien pour 
le monde dans son ensemble que pour la Belgique à titre 
d’État membre individuel. La route est encore longue, 
alors que notre société subit de plus en plus l’impact 
des conséquences du réchauffement climatique, de la 
perte de biodiversité, des inégalités persistantes et de 
la pauvreté ou encore de l’augmentation du nombre 
de personnes en exode dans le monde. Il faut donc 
enclencher la vitesse supérieure.

Ne laisser personne de côté (leaving no one behind) 
est la promesse centrale de l’Agenda 2030 pour le 
développement durable. Ceci implique que le gouver-
nement fédéral a la responsabilité de mettre en œuvre 
une transition juste vers le Développement durable. 
Les objectifs et les cibles définis par l’Agenda 2030 
devraient être atteints pour toutes et tous, y compris 
les plus vulnérables. J’ai ainsi travaillé avec l’IFDD sur 
l’organisation des États Généraux de la transition juste, 
en vue de l’organisation de la Conférence pour une 
transition juste en Belgique du 8 et 9 novembre 2023. 
Plus d’explications sur ces travaux se trouvent dans 
la partie IV. Renforcer et maintenir le cap du Green 
Deal européen de cette note de politique générale.

Dans cette note de politique générale, qui est ma 
dernière et qui ne couvre plus qu’une période restreinte 
d’action politique, j’entends miser sur la poursuite d’un 
certain nombre d’initiatives que j’ai développées au 
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voorbereidingen opstarten om de volgende regering 
de middelen in handen te geven om die noodzakelijk 
duurzame keuzes, in tal van beleidsdomeinen, te maken. 
Daarnaast zal een belangrijk deel van de werkzaamhe-
den zich ook afspelen in de context van het Belgische 
voorzitterschap van de Europese Unie.

Deze beleidsnota volgt de structuur van mijn voor-
gaande beleidsnota, die werd opgebouwd aan de hand 
van 3 rode draden doorheen mijn beleid aangaande 
duurzame ontwikkeling.

SDGs als kompas voor het beleid

De duurzame ontwikkelingsdoelstellingen van de 
Verenigde Naties zijn een eerste rode draad doorheen 
mijn beleid. Omdat de realisatie en implementatie ervan 
niet enkel de verantwoordelijkheid is of tot de bevoegd-
heid behoord van de minister voor duurzame ontwik-
keling, is het van groot belang dat ook in de ander 
beleidsdomeinen de SDGs als leidraad meegenomen 
worden en dat het beleid in zijn totaliteit bijdraagt aan 
de engagementen van België aangaande de realisatie 
van de Agenda 2030.

De federale Ministerraad heeft in dat opzicht op 23 juli 
2021 dan ook beslist om de SDGs te integreren in haar 
beleid en op te nemen in de beleidsnota’s van de ministers 
en staatssecretarissen. Elk jaar wordt dit engagement 
opgevolgd via een generiek syntheserapport dat in het 
voorjaar aan de Ministerraad wordt voorgelegd. Dit ge-
beurde ook in 2023, waar voor de 2de keer een rapport 
werd voorgelegd. Hierbij werd onder andere nagegaan 
in welke mate de 6 aanbevelingen van het voorgaande 
generieke syntheserapport werden nagevolgd en in 
welke mate het algemene engagement van 23 juli 2021 
ook werd ingevuld. Het overgrote deel van de beleids-
nota’s heeft effectief melding gemaakt van de SDGs en 
de SDG-targets die gekoppeld kunnen worden aan de 
beleidsacties. Een aantal andere aanbevelingen, waar-
onder bijvoorbeeld het focussen op de uitdagingen die 
aangegeven werden in de 2de Gap-analyse aangaande 
de SDGs en het rapport van het federaal planbureau van 
15 juli 2022, of de aanbeveling om eerste een materia-
liteitsoefening per beleidsdomein aangaande de SDGs 
uit te voeren en op basis van de resultaten dan concrete 
beleidsinitiatieven te nemen, werden in mindere mate 
omgezet. In de nieuwe aanbevelingen van het generiek 
syntheserapport 2023 wordt, rekening houdend met het 
feit dat 2024 een verkiezingsjaar is en er slechts een 
half jaar beleid kan gevoerd worden, enerzijds aangeraden 
de focus in de beleidsnota’s enkel te leggen op de in de 
beleidsnota voorgestelde initiatieven, maar anderzijds om 
aan elke administratie te vragen om per beleidsdomein 
een duurzame materialiteitsanalyse uit te voeren en de 

cours de cette législature et je souhaite entamer les 
préparatifs pour procurer au prochain gouvernement les 
outils qui lui permettront d’effectuer ces indispensables 
choix durables, dans de nombreux domaines politiques. 
Les travaux se dérouleront par ailleurs pour une part 
importante dans le contexte de la présidence belge de 
l’Union européenne.

La présente note de politique générale est structu-
rée comme ma précédente note de politique générale, 
laquelle était articulée autour de 3 fils conducteurs de 
ma politique de développement durable.

Les ODD, boussole pour les politiques

Les objectifs de développement durable des Nations 
Unies sont un premier fil conducteur de ma politique. 
Leur réalisation et leur mise en œuvre ne relèvent pas 
de la seule responsabilité ou de la seule compétence du 
ministre en charge du Développement durable, raison 
pour laquelle il est fondamental que les autres politiques 
intègrent elles aussi les ODD comme fil conducteur 
et que la politique dans son ensemble contribue aux 
engagements de la Belgique quant à la réalisation de 
l’Agenda 2030.

Dans cette optique, le Conseil des ministres fédéral 
a dès lors décidé le 23 juillet 2021 d’intégrer les ODD 
dans sa politique et que les ministres et secrétaires 
d’État en rendront compte dans leur note de politique 
générale respective. Cet engagement donne lieu à un 
suivi annuel sous la forme d’un rapport de synthèse 
générique qui est soumis au Conseil des ministres au 
printemps. Ce fut également le cas en 2023, avec la pré-
sentation d’un deuxième rapport. Celui-ci a notamment 
examiné dans quelle mesure les 6 recommandations 
du premier rapport de synthèse générique avaient été 
suivies et dans quelle mesure l’engagement général 
du 23 juillet 2021 avait été rempli. La grande majorité des 
notes de politique générale avaient effectivement fait état 
des ODD et cibles ODD auxquels les actions politiques 
pouvaient être rattachées. D’autres recommandations, 
comme celle de se focaliser sur les défis soulevés par 
la deuxième analyse GAP portant sur les ODD et par 
le rapport du Bureau fédéral du Plan du 15 juillet 2022 
ou encore celle de réaliser pour chaque domaine de 
compétence politique un exercice de la matérialité par 
rapport aux ODD et de prendre ensuite des initiatives 
politiques concrètes sur la base des résultats de cet 
exercice, ont été mises en pratique dans une mesure 
moindre. Compte tenu du fait que 2024 est une année 
électorale et ne permet qu’une demi-année d’action 
politique, les nouvelles recommandations contenues 
dans le rapport de synthèse générique 2023 invitent à 
se focaliser dans les notes de politique générale unique-
ment sur les initiatives qui y seront proposées, mais à 
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resultaten daarvan over te maken tegen 1 maart  2024 
aan het Federaal Instituut voor Duurzame Ontwikkeling. 
Het FIDO zal de resultaten ervan vervolgens bundelen 
en ter beschikking stellen, na de verkiezingen, van de 
verschillende politieke partijen. Bijkomend wordt aan 
het FIDO gevraagd om een nieuwe SDG-Gap-analyse, 
aangaande de implementatie en verwezenlijkingen van 
de SDGs op federaal niveau en de uitdagingen voor een 
volgende regeerperiode hieromtrent, uit te laten voeren 
door een onafhankelijk bureau.

Een opdracht voor een nieuwe Gap-analyse, waar-
bij ook gevraagd zal worden om de spill-over-effecten 
van België in kaart te brengen, zal dan ook worden 
uitgeschreven.

Samen met een bevraging van de experten van elke 
administratie binnen de Interdepartementale Commissie 
voor Duurzame Ontwikkeling, moet dit vervolgens de 
basis worden voor de voorbereiding van een nieuw 
federaal plan voor duurzame ontwikkeling dat door de 
nieuwe regering binnen het jaar na haar installatie moet 
worden aangenomen.

De werkzaamheden aangaande het vaststellen van 
indicatoren voor de opvolging van de implementatie 
van de SDGs zal worden verdergezet. Het Interfederaal 
Instituut voor de Statistiek heeft hier reeds belangrijke 
stappen in gezet in het kader van de opmaak van het 2de 
Belgische Vrijwillig Nationaal Verslag aan de Verenigde 
Naties aangaande de implementatie van Agenda 2030 
in België. De Taskforce Duurzame Ontwikkeling van 
het Federaal Planbureau heeft hierin een belangrijke rol 
gespeeld. In 2023 heeft het samen met het FIDO ook het 
initiatief genomen om, in samenspraak met de andere 
federale overheidsdiensten, verder werk te maken van 
de indicatoren op federaal niveau. Deze werkzaamheden 
zullen ook in 2024 worden verdergezet.

In juli 2023 heeft België, zoals hiervoor reeds aan-
gegeven, zijn 2de Vrijwillig Nationaal Rapport (VNR) 
aangaande de implementatie van Agenda 2030 in België 
aan de Verenigde Naties voorgesteld. De werkzaam-
heden werden gecoördineerd door de Interministeriële 
Conferentie voor Duurzame Ontwikkeling, die na heel 
wat jaren van non-activiteit, werd geactiveerd, en waarbij 
tussen 1 oktober 2022 en 1 oktober 2023 de federale 
overheid het voorzitterschap op zich nam. De ambtelijke 
coördinatie van de opmaak van de VNR werd door het 
Federaal Instituut voor Duurzame Ontwikkeling op zich 
genomen. In dit verslag wordt de evolutie per SDG in 
België voorgesteld, maar kreeg ook de implementatie 
van de SDGs op het lokale niveau (steden en gemeen-
ten en de provincies) voor het eerst een plaats. Ook 

demander par ailleurs à chaque administration d’effec-
tuer une analyse de la matérialité durable pour chaque 
domaine de compétence politique et d’en communiquer 
les résultats à l’Institut fédéral pour le Développement 
durable pour le 1er mars 2024. L’IFDD compilera ensuite 
ces résultats et les mettra à la disposition des différents 
partis politiques après les élections. Il sera, en outre, 
demandé à l’IFDD de charger un bureau indépendant de 
réaliser une nouvelle analyse GAP portant sur l’implé-
mentation et les acquis en matière d’ODD au niveau 
fédéral et sur les défis qui se posent en la matière pour 
une prochaine législature.

Un marché sera dès lors lancé en vue d’une nouvelle 
analyse GAP, qui demandera également de cartographier 
les effets spill-over au niveau de la Belgique.

Ensemble avec une consultation des experts de 
chaque administration au sein de la Commission interdé-
partementale pour le développement durable, ils seront 
censés constituer ensuite la base pour la préparation d’un 
nouveau plan fédéral de développement durable, que 
le nouveau gouvernement devra adopter dans l’année 
de son entrée en fonction.

Les travaux portant sur l’établissement d’indicateurs 
de suivi de la mise en œuvre des ODD se poursuivront. 
L’Institut interfédéral de Statistique a déjà effectué 
d’importantes avancées à cet égard dans le cadre de 
la rédaction du deuxième Examen National Volontaire 
belge concernant la mise en œuvre de l’Agenda 2030 
en Belgique,pour les Nations Unies. La Task Force 
Développement durable du Bureau fédéral du Plan a joué 
un rôle important dans ceci. En 2023, il a par ailleurs pris 
l’initiative, conjointement avec l’IFDD, d’approfondir le 
travail sur les indicateurs au niveau fédéral en concer-
tation avec les autres services publics fédéraux. Ces 
travaux se poursuivront également en 2024.

Comme je viens de l’indiquer, la Belgique a présenté 
aux Nations Unies en juillet 2023 son deuxième Examen 
National Volontaire concernant la mise en œuvre de 
l’Agenda 2030 dans notre pays. Les travaux ont été 
coordonnés par la Conférence interministérielle pour le 
Développement durable, laquelle avait été réactivée après 
de nombreuses années d’inactivité et dont la présidence 
est assumée par le fédéral entre le 1er octobre 2022 et le 
1er octobre 2023. La coordination officielle de la rédac-
tion de l’Examen National Volontaire a été assurée par 
l’Institut fédéral pour le Développement durable. Outre 
l’évolution de chaque ODD en Belgique, cet Examen 
accorde pour la première fois aussi une place à la mise 
en œuvre des ODD au niveau local (dans les villes et 
communes et dans les provinces). La société civile a elle 
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het maatschappelijk middenveld kon haar bijdrage in 
de verf zetten. Het hele rapport werd ondersteund door 
een ‘evidence-based approach’ waarbij de evoluties 
(zowel positieve als negatieve) ook via de door het 
Interfederaal Instituut voor de Statistiek ontwikkelde 
indicatoren werden geduid. Eveneens werd er ook een 
kritische benadering gehanteerd en werden ook nieuwe 
en opkomende uitdagingen naar voor geschoven. België 
is één van de enige landen die dit onderdeel ook mee-
neemt in zijn VNR en dit ook zo presenteert aan de 
Verenigde Naties. De geïdentificeerde uitdagingen en de 
evoluties die via de indicatoren per SDG werden in kaart 
gebracht zullen in het kader van de voorbereiding van 
een nieuw Federaal Plan voor Duurzame Ontwikkeling 
verder moeten worden uitgediept en bestudeerd en 
uiteindelijk ook gelinkt moeten worden met mogelijke 
federale beleidsmaatregelen. Het feit dat België in staat 
was om voor een 2de keer een VNR aan de Verenigde 
Naties te presenteren, waarbij ook het lokale niveau en 
het maatschappelijk middenveld werd betrokken, is een 
bewijs dat een constructieve samenwerking in België 
tussen al zijn verschillende beleidsniveaus en actoren 
mogelijk is en goed kan werken wanneer we een ge-
meenschappelijk doelstelling naar voor schuiven. Agenda 
2030 en de SDGs zijn bij uitstek beleidsdomein- en 
beleidsniveau-overschrijdende doelstellingen, die enkel 
zullen kunnen behaald worden in België wanneer we hier 
met zijn allen rond samenwerken en beleid ontwikkelen 
en op elkaar af stemmen.

En dat we kunnen samenwerken, zowel tussen de 
beleidsniveaus als met de maatschappelijke actoren, 
bewijst ook het succes van het SDG Forum. Dat was in 
2023 aan zijn 6de editie toe en blijft enthousiast onthaald 
worden door zowel de verschillende organisatoren als 
door de deelnemers. In 2023 werd voor het eerst ook 
geëxperimenteerd met het openstellen van een aantal 
workshops via een oproep. Ondanks het feit dat het 
slechts om een 10-tal workshops ging en de oproeppe-
riode heel erg kort was, was dit toch een groot succes. 
Maar de oproep maakt het SDG-forum nog diverser en 
zorgt voor een deelname van heel wat actoren uit alle 
geledingen van het maatschappelijk middenveld. Voor 
2024 wil ik dan ook voorstellen om van het SDG-forum 
een 2-daags evenement te maken, waarbij nog veel 
meer ruimte is voor verschillende workshops, door 
verschillende actoren, en dit via een oproep. De slogan 
van het SDG-forum is niet voor niets: “De SDGs: van, 
voor en door iedereen”.

Om verder de Agenda 2023 voor Duurzame 
Ontwikkeling te implementeren heb ik bij de Europese 
Commissie steun verzocht tot invoering van een in-
strument voor technische ondersteuning, “Technical 
Support Instrument” (TSI), met de steun van de OESO. 
Het doel van dit project is de implementatie van de 

aussi pu mettre sa contribution en exergue. L’intégralité 
de l’Examen repose sur une approche evidence-based 
et les évolutions (tant positives que négatives) ont par 
ailleurs été expliquées à la lumière des indicateurs qui ont 
été développés par l’Institut interfédéral de Statistique. 
L’approche a également été critique, avec la mise en 
évidence de défis nouveaux et émergents. La Belgique 
est un des seuls pays à intégrer aussi ce volet dans son 
Examen National Volontaire et à le présenter tel quel 
aux Nations Unies. Les défis identifiés et les évolutions 
cartographiées à l’aide des indicateurs établis pour 
chaque ODD devront être approfondis et examinés dans 
l’optique de la préparation d’un nouveau Plan Fédéral de 
Développement durable et devront in fine être rattachés 
à des mesures politiques fédérales potentielles. Le fait 
que la Belgique ait été en mesure de présenter pour la 
deuxième fois un Examen National Volontaire aux Nations 
Unies, associant aussi le niveau local et la société civile, 
est une preuve qu’une coopération constructive entre 
l’ensemble des niveaux de pouvoir et des acteurs est 
possible en Belgique et peut bien fonctionner lorsque 
nous misons sur un objectif commun. L’Agenda 2030 et 
les ODD relèvent d’objectifs qui ne se cantonnent pas 
à un domaine de compétence politique ou à un niveau 
de pouvoir et qui pourront uniquement être atteints en 
Belgique si nous y travaillons tous ensemble en déve-
loppant des politiques coordonnées.

Notre capacité à coopérer, à la fois entre les niveaux 
de pouvoir et avec les acteurs de la société civile, est 
également illustrée par le succès du SDG Forum. En 2023, 
il en était à sa sixième et l’accueil réservé par les diffé-
rents organisateurs et par les participants est toujours 
aussi enthousiaste. Une première expérience menée 
en 2023 a été l’ouverture d’un certain nombre d’ateliers 
via un appel. Même si les ateliers étaient seulement au 
nombre d’une dizaine et si la période d’ouverture de 
l’appel a été très courte, le succès a été au rendez-vous. 
Le SDG Forum s’en trouve davantage diversifié par un 
tel appel, qui garantit la participation d’un grand nombre 
d’acteurs issus de tous les horizons de la société civile. 
Aussi, je voudrais proposer que le SDG Forum devienne 
un événement étalé sur deux journées en 2024, qui offre 
plus de place pour la tenue d’ateliers variés et donné par 
différents acteurs au travers d’un appel. Ce n’est pas 
pour rien que le SDG Forum a pour slogan “Les ODD: 
de, pour et par tout le monde”.

Afin de poursuivre la mise en œuvre de l’Agenda 2030 
pour le Développement durable, j’ai sollicité l’aide de la 
Commission européenne pour instaurer un instrument 
d’appui technique (Technical Support Instrument – 
TSI), avec le soutien de l’OCDE. Ce projet a pour but 
d’accélérer la mise en œuvre des ODD en Belgique, 
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SDGs in België te versnellen, in het bijzonder door een 
toekomstgerichte analyse en door aanbevelingen voor 
de implementatie van beleidscoherentie voor duurzame 
ontwikkeling, met prioriteit voor het federale niveau. 
De steun van de OESO omvat een analyse van de be-
staande beleidscoherentie voor duurzame ontwikkeling 
en de lacunes en mogelijkheden ervan, activiteiten voor 
capaciteitsopbouw en internationale uitwisselingen. Dit 
soort projecten zijn essentieel voor een coherent inter-
nationaal beleidskader voor duurzame ontwikkeling. Het 
project zal parallel met soortgelijke projecten in andere 
EU-lidstaten worden uitgevoerd om het leren van elkaar 
in de hele EU te bevorderen.

Herwaarderen van het federale institutionele kader 
inzake Duurzame Ontwikkeling

Een tweede rode draad doorheen mijn beleid betrof 
het herwaarderen van het federale institutionele kader 
aangaande duurzame ontwikkeling. De federale over-
heid beschikt over een sterk institutioneel en wettelijk 
kader, dat onder meer is vastgelegd in de wet van 5 mei 
1997 betreffende de coördinatie van het federale beleid 
inzake duurzame ontwikkeling. Dit is een belangrijke 
troef die ons in staat zou moeten stellen de duurzame 
ontwikkelingsdoelstellingen (2030) en de federale lan-
getermijnvisie inzake duurzame ontwikkeling (2050) te 
realiseren. Dit kader werd echter onvoldoende gebruikt. 
Het was bij aanvang van deze legislatuur dan ook mijn 
ambitie om dit institutionele kader nieuw leven in te 
blazen. Dit leidde in eerste instantie tot de aanname van 
een nieuw Federaal Plan voor Duurzame Ontwikkeling 
op 1 oktober 2021 door de federale regering. Daarmee 
kwam een einde aan een lange periode van het niet ver-
vullen van een wettelijke verplichting zoals die voorzien 
was in de wet van 5 mei 1997. Het voorgaande federaal 
plan dateerde ondertussen al van 2004 (met initieel 
voorziene looptijd tot 2008). Hoewel het stricto senso 
geen plan voor de implementatie van de SDGs in het 
federale beleid is, werden toch heel wat acties in het 
huidige plan opgenomen die mee invulling geven aan 
de realisatie van de SDGs op het federale niveau. De 
implementatie van de acties wordt opgevolgd via het jaar-
lijks rapport van de Interdepartementale Commissie voor 
Duurzame Ontwikkeling dat onder andere aan de rege-
ring, het Parlement en Federale Raad voor Duurzame 
Ontwikkeling wordt toegestuurd.

In 2024 wil ik het FIDO en de ICDO-opdracht geven 
om in alle onafhankelijkheid de voorbereidingen te 
starten voor een nieuwe Federaal Plan voor Duurzame 
Ontwikkeling. De nieuwe regering zal, overeenkomstig 
de wet van 5 mei 1997, 12 maanden na haar aantreden 
geacht worden een nieuw plan goed te keuren. Het starten 
van de voorbereiding in het jaar waarop er verkiezingen 

notamment grâce à une analyse prospective et à des 
recommandations de mise en œuvre de la cohérence des 
politiques pour le développement durable, prioritairement 
au niveau fédéral. Le soutien de l’OCDE comporte une 
analyse de l’actuelle cohérence des politiques pour le 
développement durable et de ses lacunes et opportunités, 
des activités de renforcement des capacités, ainsi que 
des échanges internationaux. Les projets de ce type 
sont essentiels à la mise en place d’un cadre politique 
international cohérent pour le développement durable. Le 
projet sera mené en parallèle avec des projets similaires 
dans d’autres États membres de l’Union européenne 
de manière à promouvoir l’apprentissage collégial dans 
toute l’Union européenne.

Revaloriser le cadre institutionnel fédéral du 
Développement durable

Un deuxième fil conducteur de ma politique a trait à la 
revalorisation du cadre institutionnel fédéral en matière 
de développement durable. L’autorité fédérale peut 
s’appuyer sur un solide cadre institutionnel et légal, qui 
est notamment ancré dans la loi du 5 mai 1997 relative 
à la coordination de la politique fédérale de développe-
ment durable. C’est un atout majeur qui est censé nous 
permettre d’atteindre les objectifs de développement 
durable (à l’horizon 2030) et de réaliser la vision fédérale 
à long terme du développement durable (à l’horizon 2050). 
Ce cadre était toutefois sous-exploité. Dès le début de 
cette législature, j’ai donc eu pour ambition de donner 
une nouvelle impulsion à ce cadre institutionnel. Cela 
a débouché dans un premier temps sur l’adoption d’un 
nouveau Plan Fédéral de Développement durable par 
le gouvernement fédéral le 1er octobre 2021. Il mettait fin 
à une longue période de non-accomplissement d’une 
obligation légale prévue par la loi du 5 mai 1997. Le 
précédent plan fédéral remontait déjà à 2004 (et courait 
initialement jusque 2008). Même s’il ne s’agit à propre-
ment parler pas d’un plan pour la mise en œuvre des 
ODD dans la politique fédérale, le plan actuel contient 
néanmoins de nombreuses actions qui participent à la 
réalisation des ODD au niveau fédéral. La mise en œuvre 
des actions fait l’objet d’un suivi via le rapport annuel 
qui est établi par la Commission interdépartementale 
pour le développement durable et communiqué, entre 
autres, au gouvernement, au Parlement et au Conseil 
fédéral du développement durable.

J’ai l’intention de demander en 2024 à l’IFDD et à la 
CIDD d’entamer en toute indépendance les préparatifs 
pour un nouveau Plan Fédéral de Développement durable. 
Dans la mesure où le nouveau gouvernement sera censé 
approuver un nouveau plan dans les douze mois de son 
entrée en fonction, conformément à la loi du 5 mai 1997, 
il importera d’en initier la préparation au cours de l’année 
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worden georganiseerd zal dan ook belangrijk zijn. De 
verschillende administraties zullen worden gevraagd 
om vanuit hun expert-functie aan te geven welke initia-
tieven noodzakelijk zijn om de SDGs te gaan realiseren 
tegen 2030. Zij zullen hierbij ook beroep kunnen doen 
op de aanbevelingen die werden geformuleerd in het 
kader van de VNR, de resultaten van de verschillende 
duurzame materialiteitsoefeningen die uitgevoerd zullen 
worden, de resultaten en aanbevelingen van de vol-
gende Gap-analyse en het Federaal Rapport Duurzame 
Ontwikkeling van het Federaal Planbureau. Ook kunnen 
zij een bevraging doen van de verschillende stakeholders, 
middenveldorganisaties en kunnen zijn afstemmen met 
hun gewestelijke collega’s. De beleidsbeslissingen van 
de volgende regering zullen cruciaal zijn in het behalen 
van de SDGs in 2030 en het naleven van onze engage-
menten in het kader van Agenda 2030.

Vorig jaar liet ik ook een evaluatie uitvoeren van het 
wettelijk en institutioneel kader aangaande duurzame 
ontwikkeling. Daarin bleek niet zozeer dat er nood was 
aan een wijziging van de wet van 5 mei 1997, maar dat 
er vooral binnen het bestaande wettelijk kader meer kan 
en moet gedaan worden om duurzame ontwikkeling in 
de kern van het federale beleid van elke overheidsdienst 
te laten doordringen. Dat vergt waarschijnlijk ook een 
andere invulling van het Federaal Plan voor Duurzame 
Ontwikkeling, maar vooral ook een mentaliteitswijziging 
en een hoger en duidelijker politiek ambitieniveau, 
waarbij duurzame ontwikkeling eerder moet gezien 
worden als een opportuniteit, a moral duty, eerder dan 
een bedreiging of een bijkomende last, wat natuurlijk 
ook een andere manier van beleidsvoorbereiding en 
beleidsvorming zal inhouden.

In het kader van de begroting 2023 heeft de regering 
de beslissing genomen te voorzien in de versterking van 
het FIDO. In 2023 werden dan ook de nodige budgetten 
hiertoe voorzien. Helaas kon aan deze beslissing geen 
uitvoering worden gegeven omdat er onduidelijkheid 
was over de middelen na 2023.

Nu eindelijk een beslissing werd genomen om FIDO 
te versterken en hiervoor recurrent middelen te voorzien, 
kunnen de verdere stappen worden gezet in 2024 om 
het nieuwe personeelsplan goed te laten keuren en er 
invulling aan te geven.

Tenslotte heb ik in de zomer van 2023 ook een nieuwe 
oproep gelanceerd in het Belgische Staatsblad om de 
nieuwe Koepel- en Netwerkorganisaties aan te dui-
den, op basis van vooraf kenbaar gemaakte criteria, 
die voor een periode van 5 jaar erkend worden. Dit in 
overeenstemming met artikel 19/4 § 2 van de wet van 
5 mei 1997 betreffende de coördinatie van het federale 

des élections. Les différentes administrations seront invi-
tées à indiquer en leur qualité d’expertes quelles initiatives 
sont indispensables à la réalisation des ODD pour 2030. 
Pour ce faire, elles pourront également s’appuyer sur les 
recommandations qui ont été formulées dans le cadre 
de l’Examen National Volontaire, sur les résultats des 
différentes analyses de la matérialité durable qui seront 
réalisées, sur les résultats et les recommandations de 
la prochaine analyse GAP, et sur le Rapport fédéral 
sur le développement durable élaboré par le Bureau 
fédéral du Plan. Elles pourront par ailleurs interroger les 
différentes parties prenantes et les organisations de la 
société civile et aussi s’accorder avec leurs collègues 
des régions. Les décisions politiques que prendra le 
prochain gouvernement seront cruciales pour atteindre 
les ODD en 2030 et pour respecter nos engagements 
dans le cadre de l’Agenda 2030.

L’année dernière, j’ai ordonné la réalisation d’une 
évaluation du cadre légal et institutionnel en matière 
de développement durable. Elle a révélé non pas tant 
la nécessité de modifier la loi du 5 mai 1997, mais qu’il 
est possible d’en faire plus dans le cadre légal existant 
et qu’il convient d’en faire plus pour placer le déve-
loppement durable au cœur de la politique fédérale 
de chaque service public. S’il s’agissait probablement 
aussi de conférer un contenu différent au Plan Fédéral 
de Développement durable, il conviendrait surtout de 
changer les mentalités et d’avoir un niveau d’ambition 
politique revu à la hausse et plus explicite, qui consi-
dère le développement durable davantage comme une 
opportunité et un devoir moral plutôt que comme une 
menace ou un fardeau supplémentaire, ce qui s’accom-
pagnera aussi d’une manière différente de préparer et 
d’élaborer les politiques.

Le gouvernement avait pris la décision de pourvoir au 
renforcement de l’IFDD, dans le cadre du budget 2023. 
Les budgets nécessaires à cet effet ont dès lors été 
prévus en 2023. Malheureusement, cette décision n’a 
pas pu être mise en œuvre en raison de l’incertitude 
quant aux moyens pour après 2023.

À présent qu’une décision est enfin intervenue pour 
renforcer l’IFDD et fournir des moyens récurrents à cette 
fin, des avancées peuvent être réalisées en 2024 pour 
faire approuver le nouveau plan de personnel et pour 
le concrétiser.

Au cours de l’été 2023, j’ai par ailleurs publié au 
Moniteur belge un nouvel appel en vue de la désigna-
tion des nouvelles organisations coupole ou de réseau; 
elles seront désignées sur la base de critères qui seront 
connus au préalable et seront agréées pour une période 
de 5 ans. Cette désignation est conforme à l’article 19/4, 
§ 2, de la loi du 5 mai 1997 relative à la coordination 
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beleid inzake duurzame ontwikkeling. De nieuw erkende 
Koepel- en Netwerkorganisaties zullen op basis van 
een jaarprogramma vanaf 1 januari 2024 een toelage 
kunnen krijgen voor hun werking.

Focus op het verduurzamen van waardeketens

Het promoten en bevorderen van een duurzame keten-
benadering is de derde rode draad doorheen mijn beleid. 
Onze productieketens, en bij uitbreiding waardeketens, 
zijn steeds internationaler geworden. Maatschappelijke 
verantwoordelijkheid van organisaties stopt niet aan de 
grens van het bedrijf, of aan de Belgische/Europese 
grenzen. De invloedsfeer van Belgische bedrijven, or-
ganisaties of van onze overheden, geeft ons de verant-
woordelijkheid om ook binnen die “sphere of influence” 
acties en initiatieven te ondernemen die een duurzame 
ontwikkeling bevorderen, de productie van goederen 
en diensten op een meer rechtvaardige, socialere en 
ecologische manier laten gebeuren of een duurzamere 
consumptie te bevorderen. Steeds meer zullen de grote 
winsten op vlak van duurzaamheid ook te vinden zijn in 
het duurzamer maken van de productie- en waardeketens.

Dit vergt bovendien ook een andere benadering, omdat 
we minder controle hebben op de zaken die zich buiten 
de muren van een bedrijf afspelen, die zich in andere 
landen en continenten voordoen of waarbij consumenten 
beslissingen nemen op basis van tal van overwegingen 
waarvan duurzaamheid van een product of dienst er maar 
eentje is. We zullen, indien we echt werk willen maken 
van een duurzame ontwikkeling, een optimale mix aan 
beleidsinstrumenten inzetten op Europees en Belgisch 
niveau. Naast wetgeving zijn er de inzet van economi-
sche en sociale instrumenten. Samenwerking maakt 
daar onderdeel van uit. Bedrijven met elkaar, overheden 
met elkaar, bedrijven en overheden met elkaar, bedrijven 
met vakbonden en ngo’s, enz.… samenwerken en het 
elkaar ondersteunen en aanmoedigen in het opnemen 
van een maatschappelijk ketenverantwoordelijkheid zal 
steeds belangrijker worden.

Hoewel de belangrijkste beleidshefbomen niet aan-
gestuurd worden vanuit het beleidsdomein duurzame 
ontwikkeling is het toch mijn verantwoordelijkheid als 
minister bevoegd voor Duurzame Ontwikkeling om 
ook deze duurzame ketenbenadering te promoten, te 
bevorderen of te ondersteunen, zeker in een eerste of 
voorbereidende fase.

Tijdens mijn beleidsperiode heb ik hierrond dan ook 
diverse initiatieven genomen, die ook in deze laatste 

de la politique fédérale de développement durable. Les 
organisations coupole ou de réseau nouvellement agréées 
pourront recevoir un subside pour leur fonctionnement 
à partir du 1er janvier 2024 sur la base d’un programme 
de travail annuel.

Rendre les chaînes de valeur plus durables

Promouvoir et stimuler une approche durable de 
la chaîne constitue le troisième fil conducteur de ma 
politique. Nos chaînes de production et, par extension, 
nos chaînes de valeur, sont devenues de plus en plus 
internationales. La responsabilité sociétale des orga-
nisations ne s’arrête pas aux portes de l’entreprise 
ou aux frontières belges ou européennes. La sphère 
d’influence des entreprises et organisations belges ou 
de nos pouvoirs publics nous procure la responsabilité, 
aussi, d’entreprendre des actions et de prendre des ini-
tiatives dans les limites de cette sphère d’influence pour 
stimuler le développement durable, rendre la production 
des biens et services plus équitable, plus sociale et 
écologique, ou encore promouvoir une consommation 
plus durable. Plus que jamais, d’importants bénéfices 
en termes de durabilité seront aussi générés par des 
chaînes de production et de valeur rendues plus durables.

Cela nécessite par ailleurs aussi une approche diffé-
rente dans la mesure où nous avons moins de prise sur 
ce qui se passe en dehors des murs d’une entreprise, 
sur ce qu’il advient dans d’autres pays et continents, ou 
encore sur les choix que posent les consommateurs et 
qui reposent sur bon nombre de considérations, parmi 
lesquelles la durabilité d’un produit ou d’un service n’en 
est qu’une. Si nous voulons vraiment œuvrer à un déve-
loppement durable, nous devrons mettre en œuvre un 
mix optimal d’instruments stratégiques aux niveaux euro-
péen et belge. Outre la législation, il s’agira d’activer 
des instruments économiques et sociaux. La coopéra-
tion en fait partie, coopération entre entreprises, entre 
pouvoirs publics, entre entreprises et pouvoirs publics, 
entre entreprises et syndicats ou ONG, etc. Il deviendra 
de plus en plus important de travailler ensemble, de se 
soutenir et de s’encourager mutuellement à assumer 
une responsabilité sociétale de la chaîne.

Bien que l‘activation des principaux leviers politiques 
ne relève pas du domaine de compétence de la poli-
tique de Développement durable, il relève néanmoins 
de ma responsabilité, en tant que ministre en charge 
du Développement Durable, de promouvoir, stimuler 
ou soutenir moi aussi une telle approche durable de la 
chaîne durable, certainement dans une phase initiale 
ou préparatoire.

Pendant mon mandat, j’ai donc pris diverses initiatives 
à cet égard, lesquelles se verront aussi être poursuivies 
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beleidstermijn zullen worden verdergezet en gevalo-
riseerd. Zo werden 2 oproepen gelanceerd om sec-
tororganisaties te ondersteunen aan de slag te gaan 
met duurzaam ketenbeheer en due diligence (de in het 
Nederlands zogenoemde “gepaste zorgplicht”). Via een 
ondersteuning konden de sectororganisaties hierrond 
kennis ontwikkelen en verspreiden, alsook een aantal 
individuele bedrijven ondersteunen als pilootproject. In 
2022 konden Agoria en Fevia op deze ondersteuning 
rekenen, terwijl in 2023 naast Agoria ook Comeos (in 
samenwerking met Fevia), AWDC en FVP-house een 
project hebben opgezet. Sectorfederaties en bedrijven 
konden zich op deze manier ook beginnen voorberei-
den op de impact van de Corporate Sustainability Due 
Diligence directive die op Europees niveau vermoedelijk 
eind 2023 zal worden goedgekeurd, of op de gevolgen 
van de verschillende due diligence wetgevingen in op-
maak of van kracht in een aantal van onze buurlanden 
en belangrijkste handelspartners. Het opnemen van 
een ketenverantwoordelijkheid zal van steeds meer 
Belgische bedrijven worden verwacht, ook als ze niet 
rechtstreeks onder het toepassingsveld vallen van de 
Europese of andere wetgevingen dienaangaande. Dit 
is ook de reden waarom ik een online toolbox heb laten 
ontwikkelen voor kmo’s (www.duediligencetoolbox .be) 
die bedrijven, en dan vooral kmo’s, moet bijstaan om 
kennis te maken met wat een due diligence inhoudt en 
hoe zij hier invulling kunnen aan geven of verwachtingen 
kunnen beantwoorden die hun gesteld worden op dit vlak.

Eind 2023 heb ik een bijkomende projectoproep aan-
gaande due diligence voor bedrijven en andere organi-
saties gelanceerd, die een aantal individuele bedrijven 
en organisaties de mogelijkheid biedt om aan de slag 
te gaan met due diligence waarbij ze zich kunnen laten 
begeleiden via een extern consultancybedrijf. Hierdoor 
krijgen een aantal bedrijven, die niet noodzakelijk deel 
uitmaken van één van de bovenvermelde sectoren 
of de pilootprojecten in het kader van die sectorale 
projectoproepen, ook de kans invulling te geven aan 
verwachtingen op het vlak van due diligence.

In 2024 zullen we alle ervaringen en aanbevelingen 
van deze projectoproepen samenbrengen zodat deze 
kunnen gebruikt worden voor het opzetten van een 
breder ondersteuningsprogramma dat ongetwijfeld zal 
moeten uitgewerkt worden eens de Europese Corporate 
Sustainability Due Diligence directive van kracht wordt 
en heel wat Belgische bedrijven, ook al zullen die niet 
rechtstreeks onder het toepassingsgebied van de richtlijn 
vallen, geconfronteerd zullen worden met de impact ervan 
of de verwachtingen die dit met zich mee zal brengen.

et valorisées au cours de cette dernière période. Ainsi, 
deux appels à projets ont été lancés pour aider des 
organisations sectorielles à s’engager dans la gestion 
durable de la chaîne et la due diligence (dite “devoir 
de vigilance appropriée” en français). Le soutien qui 
était accordé aux organisations sectorielles devait leur 
permettre de développer et de partager des connais-
sances en la matière et de soutenir à leur tour un certain 
nombre d’entreprises individuelles dans le cadre d’un 
projet pilote. En 2022, ce sont Agoria et Fevia qui ont 
pu bénéficier de ce soutien; en 2023, un projet a été mis 
en place, outre par Agoria, également par Comeos (en 
collaboration avec Fevia), AWDC et FVP-house. Les 
fédérations sectorielles et les entreprises ont de cette 
manière pu commencer à se préparer à l’impact de la 
directive “Corporate Sustainability Due Diligence”, qui 
devrait être adoptée au niveau européen fin 2023 et aux 
conséquences des différentes législations en matière 
de devoir de vigilance qui sont en préparation ou en 
vigueur chez certains de nos voisins et de nos princi-
paux partenaires commerciaux. Les entreprises belges 
seront de plus en plus nombreuses à devoir assumer 
une responsabilité de chaîne, même si des législations, 
européennes ou autres, en la matière ne leur sont pas 
directement applicables. C’est dès lors la raison pour 
laquelle j’ai demandé de développer une boîte à outils 
en ligne (www.duediligencetoolbox .be) destinée à aider 
les entreprises, en particulier les PME, à se familiariser 
avec les implications du devoir de vigilance et la manière 
dont elles pourront le mettre en œuvre ou répondre aux 
attentes placées en elles dans ce domaine.

Fin 2023, j’ai lancé à l‘ intention des entreprises et 
autres organisations un appel à projets supplémentaire 
en matière de due diligence, destiné à offrir à un certain 
nombre d’entreprises et d’organisations individuelles la 
possibilité de s’engager dans le devoir de vigilance avec 
la possibilité de se faire accompagner par une société 
de conseil externe. Un certain nombre d’entreprises, qui 
ne relèvent pas nécessairement de l’un des secteurs 
susmentionnés ou des projets pilotes mis en place dans 
le cadre des appels à projets sectoriels, se verront ainsi 
offrir, elles aussi, la possibilité de concrétiser des attentes 
en matière de due diligence.

En 2024, nous compilerons l’ensemble des enseigne-
ments et recommandations de ces différents appels à 
projets afin de pouvoir en tirer profit pour mettre en place 
un programme de soutien plus large; il ne fait aucun 
doute qu’un tel programme devra être développé une fois 
que la directive européenne “Corporate Sustainability 
Due Diligence” entrera en vigueur et que de très nom-
breuses entreprises belges, même si elles ne devaient 
pas relever directement du champ d’application de la 
directive, seront confrontées à l’impact de la directive 
ou aux attentes qu’elle génèrera.
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Naast een algemeen beleid ter bevordering van duur-
zaam ketenbeheer, leg ik ook drie thematische focussen. 
Eén focus betreft de verduurzaming van internationale 
voedsel- en landbouwsystemen, terwijl een andere focus 
zich richt op kritische grondstoffen in onze productie- en 
waardeketens. Een derde focus tenslotte betreft men-
senrechten in de internationale waardeketens.

In het kader van een Beyond Food-strategie, heb ik in 
2022-2023 een studie laten uitvoeren door een consortium 
van onderzoekers (aangeduid via overheidsopdracht) 
aangaande het wetenschappelijk onderbouwd in kaart 
brengen van de impact op vlak van duurzaamheid (in 
zijn verschillende aspecten) van in België geïmporteerd 
voedsel en de manier waarop België hier actie rond kan 
nemen. De studie heeft ook een aantal hefbomen geïden-
tificeerd en geanalyseerd om deze Belgische internatio-
nale voedsel- en landbouwsystemen te verduurzamen 
en heeft een aantal prioritaire productgroepen/sectoren 
naar voor geschoven waar initiatieven ontwikkeld moeten 
worden. Koffie, soja, cacao, suikerriet, thee en palmolie 
komen als de meest prioritaire productgroepen naar 
voor om beleidsmaatregelen te nemen, gevolgd door 
rijst, sinaasappelsap, druiven, bananen en garnalen. 
Gelet op het feit dat rond cacao reeds een initiatief werd 
genomen (Beyond Chocolate) dat in het verleden werd 
geïnitialiseerd en wordt ondersteund vanuit de beleids-
bevoegdheid ontwikkelingssamenwerking, en ik van mijn 
collega-minister van Ontwikkelingssamenwerking heb 
vernomen dat vanuit haar beleidsbevoegdheid reeds 
initiatieven worden genomen rond koffie en thee, zal 
ik mij in eerste instantie focussen op de productgroe-
pen soja en palmolie. De studie werd in september 
2023 gepubliceerd op de website van het FIDO (www.
duurzameontwikkeling .be) en de resultaten worden 
voorgesteld op 16 november 2023 op een evenement 
dat samen met The Shift, een belangrijke Belgische 
multi-stakeholderorganisatie aangaande duurzame 
ontwikkeling, wordt georganiseerd. The Shift was ook 
reeds betrokken bij het tot stand komen van het Beyond 
Chocolate-initiatief en heeft ook andere initiatieven 
genomen aangaand het verduurzamen van internatio-
nale voedsel- en landbouwsystemen. Op het event van 
16 november 2023 zal ook een speciale focus worden 
gelegd op internationale ketens van soja en palmolie.

In 2024 wil ik, op basis van de resultaten van het 
onderzoek, nagaan welke de mogelijke volgende stap-
pen en initiatieven zijn in dit ruimere Beyond food pro-
ject. Ook zullen we nagaan hoe we de problematiek 
aangaande “garnalen”, die in de studie als prioritair 
werd aangegeven, vanuit een sociale problematiek, 

En plus d’une politique générale visant à promouvoir 
une gestion durable de la chaîne, je mets également 
l’accent sur trois thématiques. Un premier accent porte 
sur des systèmes alimentaires et agricoles internationaux 
durables, un deuxième accent porte sur les matières 
premières critiques dans nos chaînes de production 
et de valeur, et un troisième accent porte sur les droits 
humains dans les chaînes de valeur internationales.

Dans le cadre d’une stratégie Beyond Food, j’ai 
ordonné la réalisation d’une étude en 2022-2023 par 
un consortium de chercheurs (qui a été désigné par 
voie de marché public) visant à cartographier de façon 
scientifiquement étayée l’impact des aliments importés 
en Belgique en termes de durabilité (sous ses différents 
aspects) et à indiquer de quelle manière la Belgique 
pouvait entreprendre des actions à cet égard. L’étude 
a également identifié et analysé un certain nombre de 
leviers pour rendre ces systèmes alimentaires et agri-
coles internationaux belges plus durables et a pointé un 
certain nombre de groupes de produits et de secteurs 
prioritaires pour lesquels il convenait de développer des 
initiatives. Le café, le soja, le cacao, la canne à sucre, le 
thé et l’huile de palme se révèlent être les groupes de 
produits pour lesquels il est de la plus haute priorité de 
prendre des mesures politiques; viennent ensuite le riz, 
le jus d’orange, les raisins, les bananes et les crevettes. 
Étant donné, d’une part, qu’une initiative avait déjà été 
prise par rapport au cacao (Beyond Chocolate dans le 
cadre de la politique de Coopération au développement, 
et d’autre part que j’ai appris de ma collègue ministre 
en charge de la coopération au développement que des 
initiatives sont également déjà prises par rapport au café 
et au thé dans le cadre de son domaine de compétence 
politique, je me focaliserai dans un premier temps sur 
les groupes de produits que sont le soja et l’huile de 
palme. L’étude a été publiée sur le site web de l’IFDD 
en septembre 2023 (www.duurzameontwikkeling .be /fr) 
et les résultats seront présentés le 16 novembre 2023 à 
l’occasion d’un événement qui sera organisé conjointe-
ment avec The Shift, une importante organisation belge 
multi-parties prenantes dans le domaine du développe-
ment durable. The Shift avait aussi déjà été associé à 
la mise en place de l’initiative Beyond Chocolate et a 
également pris d’autres initiatives visant à rendre les 
systèmes alimentaires et agricoles internationaux plus 
durables. Lors de l’événement du 16 novembre 2023, une 
attention particulière sera aussi accordée aux chaînes 
internationales de soja et d’huile de palme.

En 2024, j’entends examiner sur la base des résultats 
de l’étude quelles sont les prochaines démarches et 
initiatives qui pourraient être entreprises par rapport à ce 
projet Beyond Food au sens plus large. Nous examine-
rons également comment nous atteler à la problématique 
des crevettes que l’étude a identifiée comme étant une 
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met name moderne slavernij, kunnen aanpakken. Deze 
productgroep vertrekt eerder vanuit een “Business to 
Consumer”-relatiebenadering, dan deze van soja en 
palmolie, wat eerder als een “Business to Business”-
relatiebenadering kan gezien worden.

Een tweede belangrijke focus betreft kritische grond-
stoffen in onze productie- en waardeketens. In het kader 
van de begrotingsopmaak 2023 werd door de regering 
beslist om een kenniscel op te starten bij het Federaal 
Instituut voor Duurzame Ontwikkeling. Gelet op het 
feit dat er nog onzekerheid was aangaande de meer-
jarigheid van de toegekende budgetten hiertoe, heb ik 
een voorbereidende studie laten uitvoeren aangaande 
positionering van deze kenniscel binnen het Belgische 
landschap en in het kader van de verschillende interna-
tionale ontwikkelingen, waaronder de European Critical 
Raw Materials Act (CRM-act). In het kader van dit on-
derzoek werd nagegaan welke verschillende rollen en 
taken deze kenniscel op zich zou kunnen/moeten nemen 
en welke samenwerkingen ze hiervoor moet aangaan. 
Ook werd nagegaan op welke manier deze kenniscel 
best vorm wordt gegeven, alsook de governancestruc-
tuur. Het onderzoek werd door een externe organisatie 
(die via overheidsopdracht werd aangeduid) gevoerd, 
waarbij de belangrijkste Belgische stakeholders werden 
betrokken (zowel binnen de verschillende overheden, 
als vanuit de bedrijfswereld of vanuit de vakbonden en 
ngo’s) en waarbij ook gekeken werd naar buitenlandse 
voorbeelden. Hieruit is gebleken dat er nood is aan een 
kenniscel die de grondstoffenafhankelijkheid van de 
Belgische samenleving in kaart brengt en die beleids-
adviezen formuleert over hoe we deze afhankelijkheid 
kunnen verlagen. Op basis van de resultaten van dit 
onderzoek zal in 2024 de kenniscel in het leven worden 
geroepen en vorm worden gegeven. Het onderzoek toont 
heel duidelijk aan dat er een nood en een vraag is voor 
de oprichting van zulk een kenniscel, en verschillende 
taken en verwachtingen die België o.a. worden opgelegd 
vanuit de CRM-act zullen moeten worden opgenomen.

En tenslotte is er ook een focus op mensenrechten in 
internationale productie- en waardeketens. In dat kader 
zijn we in 2021 van start gegaan met de opmaak van 
een 2de Nationaal Actieplan bedrijven en Mensenrechten. 
Dit 2de nationaal actieplan moet concrete invulling geven 
aan het omzetten van de richtlijnen van de Verenigde 
Naties aangaande Bedrijven en Mensenrechten (UNGP 
B&HR). De werkzaamheden voor dit 2de Nationaal 
Actieplan worden politieke aangestuurd door de minis-
ter van Buitenlandse Zaken en mezelf als minister van 

priorité, essentiellement pour le problème social qu’elle 
pose et qui est celui de l’esclavage moderne. Pour ce 
groupe de produits, l’approche relationnelle est plutôt 
de type “Business to Consumer”, tandis que pour celui 
du soja et de l’huile de palme, l’approche relationnelle 
peut davantage être vue comme étant de type “Business 
to Business”.

Un deuxième point d’attention important concerne 
les matières premières critiques dans nos chaînes de 
production et de valeur. Dans le cadre de la confection 
du budget 2023, le gouvernement a décidé de mettre en 
place une cellule de connaissances auprès de l’Institut 
fédéral pour le Développement durable. Etant donné 
l’incertitude qui subsistait quant à la pluriannualité des 
budgets alloués à cet effet, j’ai ordonné la réalisation 
d’une étude préparatoire portant sur le positionnement 
de cette cellule de connaissances dans le paysage belge 
ainsi que dans le contexte des différents développements 
internationaux, au nombre desquels l’European Critical 
Raw Materials Act (CRM-Act) au niveau européen. Dans 
le cadre de cette étude, il a été examiné quels étaient 
les différents rôles et les différentes tâches que cette 
cellule de connaissances pourrait/devrait assumer et 
quelles collaborations elle devrait nouer à cette fin. Il a 
également été examiné comment constituer au mieux 
cette cellule de connaissances et avec quelle structure 
de gouvernance. L’étude a été réalisée par un orga-
nisme externe (désigné par voie de marché public), qui 
y a associé les principales parties prenantes belges (à 
la fois au sein des différents pouvoirs publics et issues 
du monde de l’entreprise, des syndicats et des ONG) 
et s’est également inspiré d’exemples à l’étranger. 
Cela a montré qu’il existe un besoin pour une cellule 
de connaissances qui cartographie la dépendance de 
la société belge aux matières premières et qui formule 
des recommendations politiques sur la manière dont 
nous pouvons réduire cette dépendance. La cellule 
de connaissances sera instituée et constituée en 2024 
sur la base des résultats de l’étude. L’étude montre très 
clairement qu’il existe un besoin et une demande pour 
la création d’une telle cellule de connaissances et qu’il 
conviendra d’assumer différentes tâches et attentes 
que la Belgique se verra notamment imposer dans le 
cadre du CRM-Act.

Enfin, je mettrai aussi l’accent sur les droits humains 
dans les chaînes de production et de valeur internatio-
nales. Nous avons entamé dans ce cadre l’élaboration 
d’un deuxième Plan d’action national Entreprises et 
Droits humains en 2021. Ce deuxième plan d’action 
national vise à concrétiser la transposition des Principes 
directeurs des Nations Unies relatifs aux entreprises 
et aux droits de l’homme (UNGP B&HR). Les travaux 
pour ce deuxième Plan d’action national sont pilotés au 
niveau politique par la ministre des Affaires étrangères et 
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Duurzame Ontwikkeling. De praktische voorbereidin-
gen gebeuren in het kader van de Interdepartementale 
Commissie voor Duurzame Ontwikkeling (ICDO), waar 
de Werkgroep Maatschappelijke Verantwoordelijkheid 
via de Coormulti de opdracht kreeg een voorontwerp 
van nationaal actieplan voor te bereiden. In deze werk-
groep zijn zowel de relevante federale als gewestelijke 
administraties vertegenwoordigd. Een ontwerp van 2de 
Nationaal Actieplan Bedrijven (NAP) en Mensenrechten 
werd begin juli door de Coormulti besproken en er werd 
beslist dit voorontwerp voor te leggen voor advies aan 
diverse federale en gewestelijke adviesraden. Met hun 
advies gaat de werkgroep van de ICDO aan de slag. 
Eind 2023 zou een nieuw Nationaal Actieplan Bedrijven 
en Mensenrechten goedgekeurd moeten worden door 
de verschillende regeringen in het land. De uitvoering 
van de acties in de NAP moeten vanaf 2024 dan ook 
concreet vorm krijgen. In het voorontwerp van NAP dat in 
juli door de Coormulti werd besproken werden 64 acties 
opgenomen, die verdeeld zijn over 15 thema’s en een 
algemene rubriek. Voor elke actie werden de betrokken 
actoren op niveau van de administraties aangeduid en 
ook de verwachte uitvoeringstermijn. De link met de 
UNGP B&HR en met de SDGs werd gemaakt voor het 
overgrote deel van de acties.

Mijn beleid inzake productieketens is er niet alleen op 
gericht om bedrijven duurzamer te maken. De federale 
overheid heeft ook een verantwoordelijkheid om het 
goede voorbeeld te geven. Daarom heb ik drie verschil-
lende studies gelanceerd om de duurzaamheid van de 
federale overheid te analyseren en beleidsaanbevelin-
gen te maken om de sociale en milieu-impact van de 
federale overheid in overeenstemming te brengen met 
mijn engagementen.

Deze drie studies werden uitgevoerd in het kader 
van overheidsopdrachten. De eerste opdracht betreft 
de analyse van de veerkracht van de federale overheid 
en het formuleren van beleidsaanbevelingen, gezien 
vanuit de risico’s verbonden aan de megatrends die zich 
momenteel aan het voordoen zijn. De tweede studie be-
treft het in kaart brengen van de ecologische en sociale 
impact van het ICT-materiaal van de federale overheid, 
waarmee wordt tegemoetgekomen aan de resolutie van 
het federaal parlement van 15 juni 2023 betreffende de 
evaluatie en de vermindering van de impact van digitale 
apparatuur op milieu en klimaat. Ten laatste betreft de 
derde studie het formuleren van beleidsaanbevelingen 
tot het bevorderen van de circulariteit bij de federale 
overheid, door middel van het analyseren van wat er 
gebeurt met de materialen en producten aangekocht 
door de federale overheid.

par moi-même en tant que ministre du Développement 
durable. Les préparatifs pratiques se sont déroulés dans 
le cadre de la Commission interdépartementale pour le 
développement durable (CIDD), dont le groupe de travail 
Responsabilité sociétale a été chargé, par le biais du 
Coormulti, d’élaborer un avant-projet de plan d’action 
national. Les administrations fédérales et régionales 
concernées sont représentées dans ce groupe de travail. 
Un projet de deuxième Plan d’action national Entreprises 
et Droits humains a été examiné en Coormulti au début 
du mois de juillet et il a été décidé de soumettre cet 
avant-projet pour avis à divers conseils consultatifs 
fédéraux et régionaux. Ces avis pourront être intégrés 
par le groupe de travail de la CIDD. Un nouveau Plan 
d’action national Entreprises et Droits humains devrait 
ainsi être approuvé par les différents gouvernements 
du pays pour fin 2023. Il s’agira par conséquent de 
concrétiser la mise en œuvre des actions contenues 
dans le Plan d’action national à partir de 2024. L’avant-
projet de Plan d’action national tel qu’il a été examiné en 
juillet par le Coormulti comprenait 64 actions, réparties 
en 15 thèmes et une rubrique générale. Pour chacune 
des actions, il identifiait aussi les acteurs concernés au 
niveau des administrations ainsi que le délai de mise 
en œuvre escompté. Le lien avec l’UNGP B&HR et 
avec les ODD y était également établi pour la grande 
majorité des actions.

Ma politique par rapport aux chaînes de production 
ne vise pas uniquement à rendre les entreprises plus 
durables. L’autorité fédérale a également pour responsa-
bilité de donner l’exemple. J’ai dès lors initié trois études 
différentes pour analyser la durabilité de l’autorité fédé-
rale et formuler des recommandations d’ordre politique 
visant à conformer l’impact social et environnemental 
émanant de l’autorité fédérale avec mes engagements.

Ces trois études s’inscrivent dans le cadre de mar-
chés publics. La première étude porte sur l’analyse de 
la résilience de l’autorité fédérale et sur la formulation de 
recommandations d’ordre politique, au vu des risques 
inhérents aux mégatendances qui s’observent actuelle-
ment. La deuxième étude vise à cartographier l’impact 
écologique et social du matériel informatique de l’autorité 
fédérale, qui répond à la résolution du Parlement fédéral 
du 15 juin 2023 sur l’évaluation et la réduction de l’impact 
des équipements numériques sur l’environnement et 
le climat. Enfin, la troisième étude doit formuler des 
recommandations d’ordre politique pour promouvoir la 
circularité au niveau de l’autorité fédérale, en partant 
d’une analyse de ce que deviennent les matériels et 
les produits achetés par l’autorité fédérale.
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Binnen de beleidslijn aangaande het verduurzamen 
van de waardeketens is er natuurlijk ook nog het aan-
koopbeleid van de federale overheid. Via een duurzaam 
aankoopbeleid zetten we in op het duurzamer maken van 
de eigen productie- en waardeketen van de overheid, 
maar oefenen we ook invloed uit op de beschikbaarheid 
van milieuvriendelijke, sociaal en ethisch verantwoorde 
producten, diensten en werken op de markt.

Samen met mijn collega van Ambtenarenzaken en de 
Eerste minister willen we een hernieuwde omzendbrief 
duurzame overheidsopdrachten eind 2023, begin 2024 
lanceren. In dit kader werd in 2023 ook een overheids-
opdracht aangaande het in kaart brengen van prioritaire 
productgroepen en het gebruik van duurzaamheids-
criteria daarbij uitgeschreven. De resultaten van deze 
opdracht zullen resulteren in een lijst, met bijhorende 
duurzaamheidscriteria voor een 10-tal productgroepen, 
die verplicht door de federale overheidsdiensten moet 
gebruikt worden. De lijst zal worden aangehecht aan de 
nieuwe omzendbrief duurzame overheidsopdrachten.

Hoewel de online Gids voor Duurzame Overheids-
opdrachten (https://www .gidsvoorduurzameaankopen 
.be) op regelmatige basis actueel wordt gehouden is er 
toch noodzaak aan een volledige herziening en update 
van de Gids, teneinde ook de gebruiksvriendelijkheid 
ervan te verhogen. In 2024 zal hiervoor dan ook een 
overheidsopdracht worden uitgeschreven en zal het 
FIDO de nodige initiatieven nemen en contacten leggen 
om dit te realiseren.

Tenslotte zullen de initiatieven die we in het kader 
van Circular and Fair IT Pact (CFIT) hebben ontwik-
keld ook verder worden gezet in 2024. Het doel van 
dit initiatief (CFIT) is om publieke en private aankopers 
meer circulaire, milieuvriendelijke en eerlijke ICT te 
laten aankopen en hierrond onderling kennis te delen. 
De gemeenschappelijke ambitie bestaat erin om een 
duurzame transitie in de ICT-industrie (m.b.t. laptops, 
smartphones en andere IT-producten) te creëren tegen 
2030. Vanuit het beleidsdomein Duurzame Ontwikkeling 
hebben we in dit kader reeds diverse initiatieven genomen 
en ondersteund, zoals de Belgische IT-buyers groep of 
een Europese werkgroep aangaande sociale en ethi-
sche IT-aspecten. In 2023 werd op initiatief van België 
een nieuwe Europese werkgroep opgestart aangaande 
“transparency en due diligence”. Die werkzaamheden 
en coördinatie zal in 2024 worden verdergezet.

La politique visant à rendre les chaînes de valeur plus 
durables s’étend bien sûr aussi à la politique d’achat de 
l’autorité fédérale. En adoptant une politique d’achat 
durable, non seulement nous ambitionnons de rendre la 
chaîne de production et de valeur de l’autorité fédérale 
plus durable elle-même, mais nous influençons aussi 
la disponibilité de produits, services et travaux respec-
tueux de l’environnement et socialement et éthiquement 
responsables sur le marché.

Avec ma collègue de la Fonction publique et le pre-
mier ministre, nous avons l’intention de sortir fin 2023, 
début 2024 une version actualisée de la circulaire pour 
des marchés publics durables. Un marché public a éga-
lement été lancé dans ce cadre en 2023 pour identifier 
les groupes de produits prioritaires et cartographier 
l’application de critères de durabilité. Ce marché public 
débouchera sur une liste d’une dizaine de groupes de 
produits, assortie de critères de durabilité y afférents, 
que les services publics fédéraux seront obligés d’utiliser. 
La liste sera annexée à la nouvelle circulaire pour des 
marchés publics durables.

Bien que le Guide des Achats durables qui a été mis 
en ligne (https://www .gidsvoorduurzameaankopen .be 
/fr) soit régulièrement mis à jour, il est néanmoins indis-
pensable de le revoir et de l’actualiser complètement, 
aussi pour en améliorer la convivialité. Un marché public 
sera dès lors lancé en 2024 à cet effet, tandis que l’IFDD 
prendra les initiatives et les contacts nécessaires en 
vue de la réalisation.

Enfin, les initiatives que nous avons développées dans 
le cadre du Circular & Fair ICT Pact (CFIT) se poursui-
vront également en 2024. Cette initiative CFIT a pour 
but d’inciter les acheteurs publics et privés à acheter 
du matériel ICT davantage circulaire, respectueux de 
l’environnement et équitable, et à partager mutuellement 
leurs connaissances en la matière. L’ambition commune 
est de réaliser d’ici 2030 une transition durable dans 
l’industrie ICT (par rapport aux ordinateurs portables, 
smartphones et autres produits informatiques). Dans le 
cadre de mes compétences en Développement durable, 
nous avons déjà pris et soutenu diverses initiatives, 
comme la mise en place du réseau belge d’acheteurs de 
matériel informatique et d’un groupe de travail européen 
sur les aspects sociaux et éthiques en matière d’ICT. Un 
nouveau groupe de travail européen sur la transparence 
et le devoir de vigilance a été mis en place en 2023 
à l’initiative de la Belgique. Ces différents travaux se 
poursuivront et continueront d’être coordonnés en 2024.
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II. — KLIMAAT

In 2023 werd met de publicatie van het AR6 Synthesis 
Report de 6de evaluatiecyclus van het IPCC afgerond.

Door de mens veroorzaakte klimaatverandering is een 
bedreiging voor het menselijk welzijn en de gezondheid 
van de planeet. Vele weers- en klimaatextremen troffen 
reeds elke regio over de hele wereld, wat heeft geleid 
tot wijdverbreide verliezen en schade aan de natuur en 
de mens.

De kans om een leefbare en duurzame toekomst voor 
iedereen veilig te stellen, wordt snel kleiner.

Het beperken van de door de mens veroorzaakte 
opwarming van de aarde vergt een diepgaande, duur-
zame en, in de meeste gevallen, onmiddellijke reductie 
van de uitstoot van broeikasgassen in alle sectoren dit 
decennium. Ook adaptatie is noodzakelijk in het licht 
van de gevolgen van klimaatverandering die zich reeds 
voordoet. Versnelde mitigatie- en adaptatieacties in dit 
decennium zouden ook veel bijkomende voordelen op-
leveren, vooral voor de luchtkwaliteit en de gezondheid. 
Dergelijke acties vergen investeringen en kunnen zonder 
begeleidende beleidsmaatregelen mogelijk ontwrich-
tende veranderingen met zich meebrengen. Prioriteit 
geven aan gelijkheid, klimaatrechtvaardigheid, sociale 
rechtvaardigheid, inclusie en rechtvaardige transitie-
processen in deze begeleidende beleidsmaatregelen 
kan ambitieuze adaptatie- en mitigatiemaatregelen en 
klimaatbestendige ontwikkeling mogelijk maken.

De Belgische en federale bijdrage aan de klimaat- 
transitie

In 2021 werd een governancekader opgezet dat moet 
zorgen voor de tenuitvoerlegging alsook voor de evaluatie 
van het federale klimaatbeleid 2021-2030. Dankzij dit 
kader worden de hele regering en de betrokken depar-
tementen ingeschakeld om een ambitieus klimaatbeleid 
te voeren en de verbintenissen van de Federale Staat 
volledig na te komen.

Het tweede syntheserapport over de opvolging van 
de uitvoering van het klimaatbeleid dat op basis van de 
routekaarten in het najaar van 2023 werd opgemaakt, 
zal de regering toelaten om binnen de drie maanden na 
de publicatie ervan voorstellen uit te werken ter verster-
king en ter verbetering van de beleidsmaatregelen in 
de federale prioritaire beleidsdomeinen. Dit rapport zal 
samen met de impactanalyse van de federale beleids-
lijnen en -maatregelen van het Federaal Planbureau en 
de aanbevelingen van de Europese Commissie op het 

II. — CLIMAT

Le rapport de synthèse clôturant le sixième cycle 
d’évaluation du GIEC a été publié en 2023.

Le changement climatique provoqué par l’homme est 
une menace pour le bien-être humain et la santé de la 
planète. De nombreux phénomènes météorologiques et 
climatiques extrêmes ont déjà affecté toutes les régions 
du globe, engendrant des pertes et dommages généra-
lisés pour la nature et les populations.

La fenêtre d’opportunité permettant d’assurer un ave-
nir vivable et durable pour tous se referme rapidement.

La limitation du réchauffement planétaire causé par 
l’homme passe par une réduction rapide et profonde et, 
dans la plupart des cas, immédiate des émissions de gaz 
à effet de serre dans tous les secteurs au cours de la 
présente décennie. L’adaptation est également nécessaire 
face aux conséquences du changement climatique déjà 
en cours. Une accélération des actions d’atténuation 
et d’adaptation au cours de cette décennie permettrait 
d’obtenir aussi de nombreux avantages connexes, en 
particulier pour la qualité de l’air et la santé. De telles 
actions nécessitent des investissements et sont suscep-
tibles d’entraîner des changements potentionnellement 
perturbateurs si elles ne sont pas encadrées par des 
politiques d’accompagnement. Une attention particulière 
doit être accordée à l’équité, à la justice climatique, à la 
justice sociale, à l’inclusion et aux processus de transition 
juste dans la mise en œuvre de mesures ambitieuses 
d’adaptation et d’atténuation et d’un développement 
résilient au changement climatique.

Les contributions belge et fédérale à la transition 
climatique

Un cadre de gouvernance a été mis en place en 2021 
pour assurer la mise en œuvre ainsi que l’évaluation 
de la politique climatique fédérale 2021-2030. Grâce à 
ce cadre, l’ensemble du gouvernement et des dépar-
tements concernés sont mobilisés pour mener une 
politique climatique ambitieuse et réaliser pleinement 
les engagements de l’État fédéral.

Le deuxième rapport de synthèse sur le suivi de la 
mise en œuvre de la politique climatique, rédigé à l’au-
tomne 2023 sur la base des feuilles de route, permettra 
au gouvernement d’élaborer, dans les trois mois de sa 
publication, des propositions visant à renforcer et amé-
liorer les mesures politiques dans les domaines fédéraux 
d’action politique prioritaires. L’ensemble des ministres 
et secrétaires d’État compétents s’appuieront sur ce 
rapport, sur l’analyse d’impact des politiques et mesures 
fédérales réalisée par le Bureau fédéral du Plan, ainsi que 
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FEKP, door alle bevoegde ministers en staatssecretaris-
sen gebruikt worden om het beleid waar nodig aan te 
scherpen en te verbeteren.

De doelstellingen aangenomen door de regering 
tijdens de Ministerraad van 8 oktober 2021 zijn vervat 
in de federale bijdrage aan het Nationaal Energie- en 
Klimaatplan (NEKP), die in lijn is met de doelstelling om 
de uitstoot van broeikasgassen met minstens 55 % te 
verminderen tegen 2030 ten opzichte van 1990. In die 
context is het de ambitie van de regering om de impact 
van het federale klimaatbeleid te verhogen en verbindt 
ze er zich toe om:

1. alle beleidslijnen en maatregelen die opgenomen 
zijn in de federale bijdrage aan het huidige NEKP 2021-
2030 zo snel mogelijk te implementeren;

2. voor de niet-ETS sectoren aangescherpte en nieuwe 
beleidslijnen en maatregelen te ontwikkelen, en te im-
plementeren die een bijkomende uitstootvermindering 
beogen van 25 miljoen ton CO2-eq. tijdens de periode 
2022-2030. Die aangescherpte of nieuwe beleidslijnen 
en maatregelen zullen onder meer betrekking hebben 
op de vergroening van de fiscaliteit (waaronder de her-
vorming van de fiscale regeling voor bedrijfswagens), 
de klimaatbonus (in lijn met de Europese besluitvor-
ming), transport (inclusief een uit te werken regeling 
voor CO2-neutrale brandstoffen), de gebouwen, en de 
productnormen;

3. in de ETS-sector de bestaande maatregelen te 
versterken of nieuwe maatregelen te ontwikkelen ter 
ondersteuning van het verminderen van de uitstoot tijdens 
de periode 2021-2030, met name door de capaciteit voor 
elektriciteitsproductie in de Noordzee op te voeren en 
de subsidies aan fossiele brandstoffen bij voorkeur in 
de Europese context uit te faseren;

4. faciliterende beleidslijnen en maatregelen in te stel-
len die bijdragen tot het scheppen van een bevorderlijk 
kader om het potentieel van de federale en regionale 
maatregelen tot uitstootvermindering ten volle tot uiting 
te laten komen. Deze maatregelen betreffen met name 
de versterking van het netwerk voor elektriciteitstrans-
missie, de instelling van een kader voor het ontwik-
kelen van waterstof in de energietransitie, de instelling 
van een strategie inzake duurzame financiering, een 
Investeringsfonds voor de ecologische transitie, en de 
initiatieven rond circulaire economie en de toegang tot 
de producten op de markt.

Ook in het licht van het conflict in Oekraïne en de verkla-
ring van Versailles nam de Ministerraad op 18 maart  2022 
een reeks beslissingen om in België versneld het ge-
bruik van fossiele brandstoffen af te bouwen om zo 

sur les recommandations de la Commission européenne 
par rapport au PFEC, pour renforcer et améliorer leurs 
politiques, le cas échéant.

Les objectifs adoptés par le gouvernement en Conseil 
des ministres du 8 octobre 2021 figurent dans la contribu-
tion fédérale au Plan national Énergie-Climat (PNEC) qui 
est en phase avec l’objectif de réduction des émissions 
de gaz à effet de serre d’au moins 55 % à l’horizon 2030 
par rapport à 1990. Dans ce cadre, le gouvernement 
ambitionne de renforcer l’impact de la politique climatique 
fédérale et a pris les engagements suivants:

1. mettre en œuvre, dans les meilleurs délais, l’en-
semble des politiques et mesures figurant dans la contri-
bution fédérale à l’actuel PNEC 2021-2030;

2. pour les secteurs non-ETS, développer et mettre en 
œuvre des politiques et mesures nouvelles ou renforcées 
visant des réductions supplémentaires d’émissions de 
l’ordre de 25 millions de tonnes éq.-CO2 au cours de la 
période 2022-2030. Ces politiques et mesures nouvelles 
ou renforcées concerneront notamment le verdissement 
de la fiscalité (dont la réforme du régime fiscal des voi-
tures de société), le bonus-climat (en lien avec la prise 
de décision européenne), les transports (en ce compris 
le dispositif à développer pour les combustibles neutres 
en CO2), les bâtiments, et les normes de produit;

3. dans le secteur ETS, renforcer des mesures exis-
tantes ou développer de nouvelles mesures en soutien 
aux réductions d’émissions au cours de la période 2021-
2030, notamment via le renforcement de la capacité de 
production électrique en mer du Nord et le démantèle-
ment, de préférence dans le contexte européen, des 
subsides aux énergies fossiles;

4. mettre en place des politiques et mesures faci-
litatrices qui contribuent à créer un cadre propice au 
déploiement du plein potentiel des mesures de réduc-
tion d’émissions fédérales et régionales. Ces mesures 
concernent notamment le renforcement du réseau de 
transmission électrique, la mise en place d’un cadre 
pour le développement de l’hydrogène dans la transition 
énergétique, la mise en place d’une stratégie en matière 
de financement durable, la mise en place d’un Fonds 
d’Investissement réservé à la transition écologique et 
les initiatives en matière d’économie circulaire et d’accès 
des produits sur le marché.

Par ailleurs, à la lumière du conflit en Ukraine et de 
la déclaration de Versailles, le Conseil des ministres 
a pris le 18 mars 2022 une série de mesures visant à 
accélérer l’abandon du recours aux combustibles fossiles 
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op middellange termijn te komen tot een fossielvrije 
samenleving. Zij besliste hiertoe een uitgebreide reeks 
maatregelen die deels ingewerkt werden in de hierboven 
beschreven routekaarten en ook terug te vinden zullen 
zijn in de actualisatie van het NEKP.

Deze nieuwe initiatieven vormen dan ook de kern van 
de federale bijdrage aan het bijgewerkte ontwerp van 
het Nationaal Energie- en Klimaatplan (NEKP), dat door 
de Europese Commissie in juni 2023 in zijn voorlopige 
versie werd verwacht en dat in juni 2024 in zijn definitieve 
versie wordt verwacht.

Er wordt ook bijzondere aandacht besteed aan de 
complementariteit en de wederzijdse versterking van 
de acties die op federaal niveau en op het niveau van 
de drie gewesten worden ondernomen om de doeltref-
fendheid van het beleid te garanderen en de impact 
ervan te optimaliseren. De federale en gewestelijke ad-
viesraden zullen om hun advies gevraagd worden en er 
zal een federale en interfederale openbare raadpleging 
doorgaan eind 2023.

De resultaten ervan zullen openbaar gemaakt worden 
en als input dienen voor de finale herziene versie van 
het NEKP 2021-2030.

In 2024 zal ik het voorzitterschap van de Nationale 
Klimaatcommissie waarnemen. Samen met de gewes-
ten zal ik me inzetten om de diverse uitdagingen aan te 
pakken en de koers naar klimaatneutraliteit tegen 2050 
optimaal te volgen.

Om het governancekader dat de regering heeft opgezet 
voor het klimaatbeleid te versterken, te vervolledigen en 
een wettelijke basis te geven, heb ik bij de Ministerraad 
een voorontwerp van wet over de organisatie van het 
federale klimaatbeleid ingediend. Dit werd op 14 juli 2023 
in eerste lezing goedgekeurd en vervolgens voorgelegd 
aan de Raad van State. Een van de doelstellingen van 
de wet is het opzetten van een wettelijk kader voor het 
ontwikkelen, implementeren, monitoren en evalueren van 
het beleid en de maatregelen, en voor het raadplegen 
en betrekken van het publiek en de belanghebbenden. 
De wet bevat ook een hoofdstuk over de financiering 
van het federale klimaatbeleid. Het voorstel omvat ook 
de oprichting van een onafhankelijk expertencomité om 
analyses, adviezen en aanbevelingen te geven over de 
doelstellingen en de uitvoering van het federale klimaat-
beleid. Het secretariaat van dit comité is gevestigd bij 
het Klimaatcentrum.

Een goede governance van het klimaatbeleid houdt 
eveneens in dat de doelstellingen en verbintenissen van 
elke overheid in ons land duidelijk worden omschreven 
in een Belgisch federaal kader. Er moet onverwijld 

de manière à évoluer à moyen terme vers une société 
sans fossiles. Le large éventail de mesures décidées à 
cet effet a été partiellement intégré dans les feuilles de 
route évoquées ci-dessus et se retrouvera également 
dans la révision du PNEC.

Ces nouvelles initiatives constituent donc le cœur 
de la contribution fédérale au projet de mise à jour du 
Plan national énergie-climat 2021-2030 (PNEC), qui était 
attendu par la Commission européenne en juin 2023 
dans sa version martyre et qui est attendu en juin 2024 
dans sa version finale.

Une attention particulière est également portée à 
la complémentarité et au renforcement mutuel des 
actions entreprises au niveau fédéral et au niveau des 
trois régions, dans un but d’efficacité et d’optimisation 
de l’impact des politiques. Les conseils consultatifs 
fédéraux et régionaux seront invités à donner leur avis 
et une consultation publique fédérale et interfédérale 
sera organisée fin 2023.

Les résultats seront rendus publics et alimenteront la 
version finale de la révision du PNEC 2021-2030.

En 2024, la présidence de la Commission Nationale 
Climat me revient. J’œuvrerai avec les régions pour rele-
ver les divers défis afin de nous engager au mieux sur 
la trajectoire de la neutralité climatique à l’horizon 2050.

Afin de renforcer et de compléter le cadre de gou-
vernance mis en place par le gouvernement en matière 
de politique climatique, et de lui assurer un ancrage 
juridique, j’ai soumis un avant-projet de loi relatif à la 
gouvernance de la politique climatique fédérale au 
Conseil des ministres. Il a été approuvé en première 
lecture le 14 juillet 2023, puis soumis au Conseil d’État. 
La loi a notamment pour but d’établir le cadre légal pour 
l’élaboration, la mise en œuvre, le suivi et l’évaluation 
des politiques et mesures, ainsi que pour la consultation 
et la participation du public et des parties prenantes. Elle 
comporte également un volet relatif au financement de 
la politique climatique fédérale. La mise sur pied d’un 
comité d’experts indépendants, chargé de formuler des 
analyses, avis et recommandations sur les objectifs et 
la mise en œuvre de la politique climatique fédérale, a 
également été incluse dans le projet de loi. Le secrétariat 
de ce comité est établi auprès du Centre Climat.

Une bonne gouvernance en matière de politique 
climatique implique également une définition claire des 
objectifs et des engagements respectifs de chaque 
autorité de notre pays, dans le cadre fédéral belge. Il est 
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een samenwerkingsakkoord worden gesloten tussen 
de Federale Staat en de drie gewesten dat de verant-
woordelijkheden van elk van de vier entiteiten en de 
modaliteiten voor hun onderlinge samenwerking vast-
legt zodat België zijn energie- en klimaatdoelstellingen 
haalt voor de periode 2021-2030, zoals vastgelegd op 
Europees niveau.

Een belangrijk onderdeel van deze samenwerkings-
overeenkomst is het bepalen van de verdeling van de 
veilingopbrengsten uit de emissiehandel onder het ETS 
1-systeem. Deze opbrengsten vormen een belangrijke 
financiële hefboom (ongeveer 1,2 miljard euro ontvan-
gen in 2021-2022; 650 miljoen euro en 680 miljoen euro 
verwacht in respectievelijk 2023 en 2024) waarover de 
Federale Staat en de gewesten moeten kunnen beschik-
ken om hun beleid uit te voeren; een akkoord hieromtrent 
is derhalve noodzakelijk en dringend.

Het bovenvermelde wetsontwerp zal zorgen voor 
een meer doelgericht en transparant gebruik van het 
federale deel van de opbrengsten van de veiling van 
emissierechten, door de verschillende federale depar-
tementen en openbare instellingen in staat te stellen 
financieringsaanvragen in te dienen als onderdeel van 
de jaarlijkse beleidscyclus.

Ik werk samen met mijn collega’s in de regering om het 
gebruik van fossiele brandstoffen te verminderen zoals 
blijkt uit de recente beslissingen om de Btw-verlaging 
op sloop en heropbouw permanent te maken, om het 
voordeel voor professionele diesel verder te beperken 
en om de tweede fase van de accijnshervorming uit te 
werken. Bij de opmaak van de begroting 2024 heeft de 
regering ermee ingestemd om de energietransitie te on-
dersteunen door de heffingen op elektriciteit te verlagen 
om de verwarming van gebouwen en sanitair warm water 
met hernieuwbare energiebronnen rendabel te maken. 
In het kader van het nationale energie-klimaatplan is 
overeengekomen om 50 % van de federale accijnzen 
op elektriciteit over te hevelen naar accijnzen op fossiele 
brandstoffen (aardgas, propaan, enz.). Deze overdracht 
zal in drie gelijke stappen worden uitgevoerd: in juli 2028, 
juli 2030 en juli 2032.

De studie over de milieufiscaliteit die mijn collega 
bevoegd voor Financiën heeft opgestart, heeft het mo-
gelijk gemaakt om de concrete maatregelen in kaart te 
brengen die op dit vlak moeten worden uitgevoerd om 
met name bij te dragen tot de klimaatdoelstellingen van 
België voor 2030. De blauwdruk die door de minister 
van Financiën werd voorgesteld en het werk dat werd 
verricht in het kader van de voorbereiding van de fiscale 
hervorming bevatten enkele interessante voorstellen 

nécessaire de conclure sans délai un accord de coopé-
ration entre l’État fédéral et les trois régions établissant 
les responsabilités respectives des quatre entités et les 
modalités de la coopération entre ces autorités pour 
assurer que la Belgique atteigne ses objectifs énergie 
et climat pour la période 2021-2030, tels qu’établis au 
niveau européen.

Un volet important de cet accord de coopération est 
de déterminer la répartition des revenus de la mise aux 
enchères des quotas d’émission, dans le cadre du sys-
tème ETS 1. Ces revenus constituent un levier financier 
important (environ 1,2 milliard d’euro reçu en 2021-2022, 
650 millions d’euros et 680 millions d’euros prévus 
respectivement en 2023 et 2024), dont doivent pouvoir 
disposer l’État fédéral et les régions pour mener leurs 
politiques; un accord à ce sujet est donc indispensable 
et urgent.

Le projet de loi susmentionné garantira une utilisation 
plus ciblée et transparente de la part fédérale des reve-
nus de la mise aux enchères des quotas d’émissions 
en permettant aux différents départements fédéraux et 
institutions publiques d’introduire des demandes de finan-
cement dans le cadre du cycle annuel de gouvernance.

Je travaille avec mes collègues du gouvernement pour 
réduire l’utilisation des combustibles fossiles comme 
l’ont illustré les récentes décisions visant à rendre per-
manente la réduction de la TVA sur la démolition et la 
reconstruction, à limiter davantage l’avantage pour le 
diesel professionnel et à élaborer la deuxième phase 
de la réforme des droits d’accises. Le gouvernement a 
convenu lors de l’élaboration du budget 2024 de soutenir 
la transition énergétique en réduisant les charges sur 
l’électricité en vue de rentabiliser le chauffage des bâti-
ments et de l’eau chaude sanitaire à l’aide de sources 
d’énergie renouvelables. Dans le cadre du plan national 
énergie-climat il est convenu que pour les accises fédé-
rales, un transfert de 50 % des accises sur l’électricité 
vers des accises sur l’énergie fossiles (gaz naturel, pro-
pane,) est opéré. Ce transfert est mis en œuvre en trois 
étapes égales: en juillet 2028, juillet 2030 et juillet 2032.

L’étude sur la fiscalité environnementale initiée par 
mon collègue en charge des Finances a permis de 
cartographier les mesures concrètes à mettre en œuvre 
dans ce domaine, notamment afin de contribuer aux 
objectifs climatiques belges à l’horizon 2030. L’épure 
proposée par le ministre des Finances et les travaux 
menés dans le cadre de la préparation de la réforme 
fiscale comportaient des propositions intéressantes 
pour verduriser la fiscalité en Belgique sur lesquelles on 
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voor een groenere fiscaliteit in België, die we kunnen 
gebruiken als basis om zo snel mogelijk naar onze 
doelstellingen toe te werken.

We bouwen ook voort op deze eerdere studies en 
brengen de emissies, energieprijzen en de energiefis-
caliteit voor verschillende sectoren in België in kaart. 
Op die manier houden we een vinger aan de pols en 
identificeren we tekortkomingen en actiedomeinen in 
de energiefiscaliteit. In verband hiermee zullen mijn 
diensten blijven samenwerken met de FOD Financiën 
om de hoogte van subsidies voor fossiele brandstoffen 
te actualiseren. Volgens de laatste inventaris bedroegen 
deze in 2020 bijna 13 miljard euro.

De studie, die met de steun van de Europese 
Commissie werd uitgevoerd om via een uitgebreid 
stakeholderconsultatieproces beleidsopties voor een 
Belgische strategie voor sustainable finance uit te wer-
ken, werd in juli 2023 afgerond. In samenwerking met 
de minister van Financiën, nemen we de resultaten 
hiervan mee om een Belgische strategie te ontwik-
kelen. Bijzondere aandacht zal hierbij gaan naar 1) de 
privésector, met focus op de vlotte implementatie van 
nieuwe Europese regelgeving over sustainable finance 
(taxonomie, SFDR …), (2) de federale overheid die als 
financiële actor een voorbeeldrol dient te spelen in lijn 
met het regeerakkoord, en (3) het Europese en inter-
nationale kader, waar België een rol kan spelen. Bij de 
opmaak van deze strategie zullen de betrokken publieke 
en private actoren geraadpleegd worden.

Hoewel we vooruitgang boeken met het implemen-
teren van maatregelen op alle bestuursniveaus, is het 
nog steeds van groot belang om door te gaan met het 
ontwikkelen van een maatschappelijk draagvlak voor 
de klimaattransitie in ons land.

De klimaatneutraliteitsscenario’s tegen 2050 die aan 
de regering zijn voorgelegd en in het Parlement zijn 
besproken, vormen de basis waarop een reeks ontwik-
kelingen is gestart, die in 2024 zullen worden voortgezet. 
Mijn administratie zal bijvoorbeeld een proces opstarten 
met werknemers- en werkgeversvertegenwoordigers 
op intrasectoraal niveau om, op basis van analytisch 
werk, de implicaties van klimaatneutraliteit op micro-
economisch niveau grondig te bespreken, in het bijzonder 
op het vlak van tewerkstelling, opleiding en activiteit. 
Deze werkzaamheden liggen in het verlengde van het 
werk dat op macroniveau is verricht, over de impact 
van de transitie op werkgelegenheid en opleiding, zo-
als voorgesteld in het kader van de Staten-Generaal 
rechtvaardige transitie in België. Vervolgens zullen alle 
publieke en private investeringen die nodig zullen zijn 

peut se baser pour avancer au plus vite vers l’atteinte 
de nos objectifs.

Nous capitaliserons aussi sur les études menées pré-
cédemment et établirons une cartographie des émissions, 
des prix de l’énergie et de la fiscalité énergétique pour 
différents secteurs en Belgique. Cela nous permettra de 
maintenir la pression et d’identifier les manquements et 
les pistes d’action en matière de fiscalité énergétique. 
À cet égard, mes services continueront à coopérer 
avec le SPF Finances afin d’actualiser le montant des 
subventions aux énergies fossiles. Celles-ci s’élèvent 
à près de 13 milliards d’euros en 2020, selon le dernier 
inventaire.

L’étude, menée avec le soutien de la Commission euro-
péenne, pour développer des options politiques pour 
une stratégie belge de finance durable à travers un 
vaste processus de consultation des parties prenantes, 
a été finalisée en juillet 2023. En collaboration avec le 
ministre des Finances, nous utiliserons les résultats de 
cette étude pour développer une stratégie belge. Une 
attention particulière sera accordée (1) au secteur privé, 
en mettant l’accent sur la mise en œuvre harmonieuse 
des nouvelles réglementations européennes sur la finance 
durable (taxonomie, SFDR, etc.), (2) au gouvernement 
fédéral qui, en tant qu’acteur financier, doit jouer un 
rôle exemplaire conformément à l’accord de coalition, 
et (3) au cadre européen et international, dans lequel 
la Belgique peut jouer un rôle. Les acteurs publics et 
privés concernés seront consultés lors de l’élaboration 
de cette stratégie.

Bien qu’à tous les niveaux de pouvoir nous progres-
sions dans la mise en œuvre de mesures, il s’avère 
toujours aussi indispensable de continuer à développer 
une assise sociétale autour de la transition climatique 
dans notre pays.

Les scénarios de neutralité climatique à l’horizon 2050 
qui ont été présentés au gouvernement et débattus au 
parlement constituent la base sur laquelle se grefferont 
des initiatives spécifiques. Mon administration entamera, 
par exemple, un processus avec les représentants des 
travailleurs et les représentants des employeurs à un 
niveau intra-sectoriel afin d’échanger en profondeur, sur 
la base d’un travail analytique, à propos des implications 
au niveau microéconomique de la neutralité climatique, 
en particulier sur l’emploi, la formation et l’activité. Ces 
travaux s’inscrivent dans la continuité d’un travail mené 
à un niveau macro sur les impacts de la transition sur 
l’emploi et la formation et sont présentés dans le cadre 
des états généraux sur la transition juste en Belgique. 
Ensuite, mon administration procédera à une meilleure 
cartographie de l’ensemble des investissements publics 
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als onderdeel van de transitie in België beter in kaart 
worden gebracht. Dit werk moet het mogelijk maken om 
alle publieke en particuliere investeerders en financiële 
instellingen te ondersteunen bij het beoordelen van de 
financieringsbehoeften.

We blijven ook werken aan sensibilisering, met de 
voltooiing van de tool “My2050” en de actualisering van 
het “klimaatcoaches”-programma om de denkoefening 
rond klimaatneutraliteit aan te moedigen, onder meer 
in het middelbaar onderwijs

Het door mijn administratie beheerde Belgische 
Nationaal Register voor broeikasgassen blijft intussen 
een onmisbare tool voor onze bedrijven en is erkend als 
leider in Europese en internationale context.

In 2024 zal het register instaan voor een vlotte invoering 
van de maritieme sector in de EU-ETS. In de praktijk 
betekent dit dat er zo’n 50 à 60 rekeningen (en ruim 100 
gebruikers) zullen bijkomen voor de scheepvaartmaat-
schappijen die onder de EU-ETS zullen vallen en die 
aan België toegewezen zullen worden.

Als bevoegde nationale autoriteit voor het mechanisme 
voor koolstofgrenscorrectie (Carbon Border Adjustment 
Mechanism, CBAM), zorgt mijn administratie in nauwe 
samenwerking met de Belgische douane voor een vlotte 
invoering en opvolging van CBAM. Zij zal er in eerste 
instantie over waken dat alle importeurs de koolstofgege-
vens (directe en indirecte emissies) van hun ingevoerde 
producten rapporteren en zal hen voorbereiden op de 
definitieve fase (vanaf 2026) waarin zij de gerapporteerde 
emissies tevens zullen moeten compenseren via de 
aankoop van CBAM-certificaten.

Mijn administratie zal verder, in samenwerking met de 
gewestelijke entiteiten, afspraken maken over de invoe-
ring van de ETS2 om ook de emissies van gebouwen, 
wegtransport en niet-ETS industrie vanaf 2027 via een 
Europese ETS af te dekken.

Via internationale samenwerkingsverbanden blijft 
mijn administratie tenslotte een voortrekkersrol spelen 
in een klantgerichte en kwaliteitsvolle implementatie 
van de EU-ETS. Om het publiek te stimuleren op het 
thuisfront zoveel mogelijk concrete acties uit te voeren 
om het eigen energieverbruik en de daaraan verbonden 
CO2-uitstoot te verlagen, werd in september 2023 de 
website EnergyWatchers.be vernieuwd. Deze bestaat 

et privés qui seront requis dans le cadre de la transition 
en Belgique. Ce travail devra permettre de soutenir tant 
l’ensemble des investisseurs publics et privés que les 
institutions financières dans l’évaluation des besoins 
en financement.

Par ailleurs, nous continuons à travailler sur la sen-
sibilisation avec la finalisation du nouvel outil “My2050” 
et la mise à niveau du programme des “coachs climat” 
pour stimuler la réflexion sur la neutralité climatique, 
notamment dans l’enseignement secondaire.

Entre-temps, le registre national belge des gaz à 
effet de serre, qui est géré par mon administration, 
demeure un outil indispensable pour nos entreprises 
et est reconnu comme leader sur la scène européenne 
et internationale.

Le registre assurera en 2024 le bon déroulement de 
l’introduction du secteur maritime dans le système EU-
ETS. Concrètement, 50 à 60 comptes (et plus de 100 
utilisateurs) viendront s’y ajouter pour les compagnies 
maritimes qui relèveront du système EU-ETS et qui 
seront attribuées à la Belgique.

Mon administration est l’autorité nationale compétente 
pour le mécanisme d’ajustement carbone aux frontières 
(Carbon Border Adjustment Mechanism, CBAM) et assure 
à ce titre, en étroite collaboration avec les douanes 
belges, la fluidité de la mise en œuvre et de suivi du 
CBAM. Elle veillera tout d’abord à ce que les importateurs 
renseignent toutes les données carbone (émissions 
directes et indirectes) des produits qu’ils importent et les 
préparera à la phase définitive (à partir de 2026) où ils 
devront en outre compenser les émissions renseignées 
par le biais de l’achat de certificats CBAM. Mon adminis-
tration veillera, par ailleurs, à prendre des dispositions 
en collaboration avec les entités fédérées, par rapport 
à l’introduction de l’ETS2 afin de couvrir également 
les émissions des bâtiments, du transport routier et de 
l’industrie non-ETS à partir de 2027.

Enfin, au travers de collaborations internationales, mon 
administration continuera de jouer un rôle de pionnier 
dans une implémentation de l’EU-ETS qui soit “orientée 
client” et de qualité.

Afin d’encourager le grand public chez nous à réa-
liser un maximum d’actions pour réduire sa propre 
consommation énergétique et les émissions de CO2 qui 
en résultent, le site internet EnergyWatchers.be a été 
renouvelé en septembre 2023. Celui-ci présente un vaste 
catalogue de conseils, thématiquement structurés autour 
de l’énergie verte, l’habitation, l’électro, les transports et 
la consommation. Des calculateurs effectuent rapidement 
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uit een uitgebreide catalogus van tips, thematisch ge-
structureerd rond de thema’s groene energie, woning, 
elektro, transport en consumptie. Calculatoren laten 
snelle inschattingen van het energieverbruik, de kost 
en de CO2-uitstoot mogelijk. Voor jongeren is er een 
systeem van badges voorzien.

De gevolgen van klimaatverandering

Begin maart  2023 bereikte de federale regering een 
akkoord over een set federale adaptatiemaatregelen: 
“Naar een klimaatbestendige samenleving in 2050 – 
Federale adaptatiemaatregelen 2023-2026”. Het geheel 
kwam tot stand na de actieve betrokkenheid van verschil-
lende federale departementen. Dit document omvat 28 
maatregelen binnen 8 federale actiedomeinen (onderzoek, 
biodiversiteit, infrastructuur, natuurlijke hulpbronnen, 
volksgezondheid, risico-en crisisbeheer, internationale 
samenwerking, en bewustmaking) om op gecoördineerde 
wijze actie te ondernemen. Klimaatadaptatie wordt hier 
geïntegreerd in de bestaande beleidsdomeinen en wet-
geving (mainstreaming van adaptatie). Waar nodig zal 
voor de verdere uitwerking van de maatregelen of de 
uitvoering ervan afgestemd worden met de gewesten 
en andere betrokken partijen. Deze set maatregelen, 
die de periode 2023-2026 bestrijkt, zal het voorwerp 
uitmaken van een tussentijdse evaluatie (eind 2024) en 
een eindevaluatie (eind 2026).

Daarnaast ijver ik voor een ambitieus Nationaal 
Adaptatieplan waarbij synergie en samenwerking tussen 
federale en gewestelijke overheden bevorderd worden 
met respect voor de bevoegdheden van elke overheid. 
Ook dit plan zal een tussentijdse en eindevaluatie moe-
ten doorlopen.

Verder zal ik blijven pleiten voor een toename van de 
beschikbare financiële middelen voor klimaatbeleid, ook 
voor adaptatiedoeleinden; dit op Europees niveau via de 
herziening van het meerjarig financieel kader (Multiannual 
Financial Framework, MFF) en op Belgisch niveau via 
de begroting. Zoals vermeld in de Evaluatie van de 
socio-economische impact van klimaatverandering in 
België (2020) kunnen de kosten te wijten aan extreme 
hitte, droogte en overstromingen zonder bijkomende 
middelen voor effectieve adaptatieacties oplopen tot 
9,5 miljard euro/jaar in 2050.

In het licht van de stijgende complexe veiligheidsrisico’s 
gelinkt aan de klimaatverandering, maar ook de overige 
planetaire grenzen, heeft de regering op mijn initiatief 
sinds 2021 een Centrum voor complexe risicoanalyses 
(CRAC) opgericht en geoperationaliseerd.

des estimations de la consommation d’énergie, de son 
coût et des émissions de CO2. Un système de badges 
est prévu pour les jeunes.

Les conséquences du changement climatique

Début mars 2023, le gouvernement fédéral est parvenu 
à un accord sur un ensemble de mesures d’adaptation 
fédérales: ‘Vers une société résiliente au changement 
climatique en 2050 – Des mesures fédérales d’adap-
tation 2023-2026’. Tout cela s’est fait avec le concours 
actif des différents départements fédéraux. Ce document 
comprend 28 mesures dans 8 domaines d’action fédé-
raux (recherche, biodiversité, infrastructure, ressources 
naturelles, santé publique, gestion des risques et des 
crises, coopération internationale et sensibilisation) afin 
d’agir de manière coordonnée. Il intègre l’adaptation 
aux changements climatiques dans les politiques et la 
législation existantes (mainstreaming de l’adaptation). Le 
cas échéant, l’élaboration des mesures ou leur mise en 
œuvre sera coordonnée avec les régions et les autres 
parties prenantes. Cette série de mesures, qui couvre 
la période 2023-2026, fera l’objet d’une évaluation inter-
médiaire (fin 2024) et d’une évaluation finale (fin 2026).

Je plaide, par ailleurs, pour un ambitieux Plan national 
d’Adaptation favorisant la synergie et la coopération entre 
les autorités fédérales et régionales, dans le respect 
des compétences de chaque autorité. Ce plan devra 
lui aussi faire l’objet d’une évaluation intermédiaire et 
d’une évaluation finale.

Je continuerai en outre à demander que les moyens 
financiers disponibles pour la politique climatique, y com-
pris aux fins d’adaptation, soient augmentés et ce tant 
au niveau européen au travers de la révision du cadre 
financier pluriannuel (Multiannual Financial Framework, 
MFF) et au niveau belge, par le biais du budget. Comme 
l’indique l’Evaluation de l’impact socio-économique des 
changements climatiques en Belgique (2020), les coûts 
induits par des chaleurs extrêmes, la sécheresse et les 
inondations pourraient atteindre 9,5 milliards d’euros/
an en 2050 si des moyens supplémentaires ne sont 
pas accordés pour des actions d’adaptation efficaces.

Face aux risques complexes croissants pour la sécurité 
liés au changement climatique mais aussi aux autres 
limites planétaires, le gouvernement a, depuis 2021, 
institué et opérationnalisé un Centre de coordination 
pour l’analyse complexe des risques (CRAC), dont je 
suis à l’initiative.
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Internationaal onderzoek heeft recent nog aangetoond 
dat 6 van de 9 planetaire grenzen worden overschreden. 
Dit betekent dat de stabiliteit en de weerbaarheid van 
de aarde in het gedrang komen. Dit zal ook een impact 
hebben op de natuurlijke leefomgeving in ons land. 
Het CRAC zal ervoor zorgen dat ook deze aspecten 
meegenomen worden in de langetermijnrisicoanalyses 
voor de Nationale veiligheidsraad.

Vijf medewerkers zijn reeds gestart met de methodo-
logische onderbouw van het Centrum en het vormen van 
een actief netwerk. Het CRAC zal zoveel als mogelijk de 
complementariteit en synergie nastreven met bestaande 
instellingen. Met de infunctietreding van de directeur 
en de adjunct-directeur, respectievelijk in oktober en 
november 2023, kan het werk in een versnelling komen.

België als internationale bondgenoot

Na een jaar vol warmterecords en extreme weersfeno-
menen overal ter wereld, wordt veel verwacht van COP 
28, precies de COP waarop de eerste Global Stocktake 
onder de Overeenkomst van Parijs zal afgerond wor-
den. Deze klimaatconferentie moet een mijlpaal in het 
multilaterale klimaatbeleid worden, en een duidelijk 
politiek signaal geven aan de Partijen onder de over-
eenkomst en aan alle relevante stakeholders over de 
noodzaak om de kloof te dichten tussen wat de weten-
schap voorschrijft en de doelstellingen en plannen die 
worden vooropgesteld (ambitiekloof), maar ook tussen 
de vooropgestelde plannen en de uitvoering ervan op 
het terrein (implementatiekloof).

Ik zal er alles aan doen om deze COP te doen sla-
gen, zodat het resultaat ervan de doelstellingen van de 
Overeenkomst van Parijs binnen bereik houdt, en terug 
hoop geeft aan al wie de afgelopen jaren en maanden 
getroffen werd door de impact van de klimaatverandering.

Meer concreet wordt van COP 28 verwacht dat er een 
duidelijk signaal wordt gegeven over een rechtvaardige 
energietransitie, met een uitfasering van fossiele brand-
stoffen gekoppeld aan concrete wereldwijde doelstel-
lingen over het opschalen van hernieuwbare energie en 
energie-efficiëntie.

De opvolging van de beslissing tijdens COP27 over 
de financieringsmodaliteiten, waaronder een fonds voor 
“verlies en schade”, staat ook hoog op de agenda van 
COP 28.

Verder moet het werkprogramma rond de globale aan-
passingsdoelstelling (inclusief een nieuw kader ervoor) 
worden afgerond en tegelijkertijd de Global Stocktake 

Récemment encore, des études internationales indi-
quaient que 6 des 9 limites planétaires sont dépassées. 
La stabilité et la résilience de la planète sont dès lors 
mises en péril. Cela aura aussi un impact sur le milieu 
naturel en Belgique. Le CRAC veillera à ce que ces 
aspects soient, eux aussi, intégrés dans les analyses de 
risques à long terme pour le Conseil national de Sécurité.

Cinq collaborateurs ont déjà commencé à développer 
l’approche méthodologique du Centre et à constituer un 
réseau actif. Le CRAC s’efforcera de travailler autant 
que possible en complémentarité et synergie avec les 
organismes existants. L’entrée en fonction du directeur 
et du directeur adjoint, respectivement en octobre et 
novembre 2023, permettront aux travaux de passer à 
la vitesse supérieure.

La Belgique, alliée internationale

Au terme d’une année marquée par de nombreux 
records de chaleur et phénomènes météorologiques 
extrêmes dans le monde entier, on attend beaucoup 
de la COP 28, celle-là même au cours de laquelle sera 
finalisé le premier bilan mondial dans le cadre de l’Accord 
de Paris. Cette conférence sur le climat doit marquer 
un tournant dans la politique climatique multilatérale et 
envoyer un signal politique clair aux Parties à l’Accord 
et à toutes les parties prenantes concernées quant à la 
nécessité de combler l’écart entre ce que recommande 
la science et les objectifs et projets avancés (fossé des 
ambitions), mais aussi entre les projets avancés et leur 
mise en œuvre sur le terrain (fossé de la mise en œuvre).

Je ferai tout ce qui est en mon pouvoir pour que cette 
COP soit un succès, afin que son issue maintienne les 
objectifs de l’Accord de Paris à portée de main et redonne 
espoir à tous ceux qui ont été touchés par l’impact du 
changement climatique au cours des derniers mois et 
des dernières années.

La COP 28 est plus concrètement censée adresser 
un signal clair en faveur d’une transition énergétique 
juste, comportant un abandon progressif des combus-
tibles fossiles assortie d’objectifs mondiaux concrets en 
matière de renforcement des énergies renouvelables et 
de l’efficacité énergétique.

En haut de l’agenda de la COP 28 figure aussi le suivi 
de la décision prise lors de la COP27 concernant les 
modalités de financement, qui prévoyaient notamment 
un fonds “pertes et dommages”.

Il conviendra en outre de finaliser le programme de 
travail sur l’objectif mondial d’adaptation (en ce compris 
un nouveau cadre à cet effet) et, parallèlement, d’informer 
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informeren. Er moeten ook afspraken gemaakt worden 
over de werking van het werkprogramma “rechtvaardige 
transitie”. De internationale gemeenschap zal eveneens 
kennisnemen van de vooruitgang in de opvolging van de 
“Summit on a New Global Financing Pact” en de jaarlijkse 
bijeenkomst van de internationale financiële instellingen, 
net zoals van andere processen over klimaatfinancie-
ring, die lopen binnen de klimaatonderhandelingen. 
Volgend jaar moet de internationale gemeenschap een 
akkoord vinden over de zogenaamde nieuwe collectieve 
kwantitatieve doelstelling (New Collective Quantified Goal, 
NCQG) voor klimaatfinanciering. Het verder versterken 
van de samenwerking tussen de klimaatadministratie en 
de collega’s bevoegd voor Financiën en Buitenlandse 
Zaken, is in deze context heel belangrijk.

Verder zal ik erover waken dat het multilaterale klimaat-
beleid ingebed wordt in een bredere context van duur-
zame ontwikkeling en respect voor de mensenrechten.

In 2024 zal de nadruk liggen op het implemente-
ren van de uitkomst van de Global Stocktake. In het 
bijzonder moeten alle Partijen tegen begin 2025 de 
nieuwe nationale klimaatplannen (Nationally Determined 
Contributions, NDCs) voorbereiden. Ook binnen de EU 
zal dit proces op kruissnelheid komen tijdens 2024 en 
een prioriteit zijn voor het Belgische voorzitterschap van 
de Europese Unie.

Inzake internationale samenwerking, zal ik in 
samenwerking met mijn collega bevoegd voor 
Ontwikkelingssamenwerking verder uitvoering ge-
ven aan de beslissingen van de regering betreffende 
internationale klimaatfinanciering en verder ijveren 
voor een groeiende bijdrage, boven op het budget van 
ontwikkelingssamenwerking.

In lijn met het regeerakkoord en internationale afspra-
ken gemaakt in Parijs in de context van het engagement 
van ontwikkelde landen om jaarlijks 100 miljard dollar 
klimaatfinanciering te mobiliseren en in de aanloop naar 
onze bijdrage aan de nieuwe collectieve kwantitatieve 
doelstelling, zal ik me verder blijven inzetten voor het 
uitzetten van een groeipad voor klimaatfinanciering.

In opvolging van de aanbevelingen in de evalua-
tiestudie van de federale klimaatfinanciering, in 2022 
gepubliceerd door de Bijzondere Evaluator van de 
Belgische Ontwikkelingssamenwerking, wordt in over-
leg met stakeholders een klimaatfinancieringsstrategie 
opgesteld als een eerste concreet resultaat van de ver-
sterkte samenwerking tussen het Directoraat-generaal 
Ontwikkelingssamenwerking en Humanitaire Hulp 
(FOD Buitenlandse Zaken) en het Directoraat-generaal 

le Bilan mondial. Par ailleurs, des dispositions devront 
être prises par rapport au fonctionnement du programme 
de travail sur “la transition juste”. La communauté inter-
nationale prendra également connaissance des progrès 
réalisés dans le suivi du Sommet pour un nouveau 
pacte financier mondial et de la réunion annuelle des 
institutions financières internationales, ainsi que d’autres 
processus de financement climatique qui s’inscrivent 
dans les négociations sur le climat. L’année prochaine, 
la communauté internationale devra aussi dégager un 
accord sur le nouvel objectif quantitatif collectif (New 
Collective Quantified Goal, NCQG) pour le financement 
climatique. Il sera primordial, dans ce contexte, d’inten-
sifier encore la coopération entre l’administration Climat 
et les collègues compétents pour les Finances et les 
Affaires étrangères.

Je veillerai également à ce que la politique climatique 
multilatérale s’inscrive dans un contexte plus large de 
développement durable et de respect des droits humains.

L’accent sera mis en 2024 sur la mise en œuvre des 
résultats du bilan mondial. Toutes les parties devront 
en particulier préparer les nouveaux plans climatiques 
(Nationally Determined Contributions, NDC) pour dé-
but 2025. En 2024, ce processus atteindra aussi sa 
vitesse de croisière au sein de l’Union européenne 
et constituera une priorité de la présidence belge de 
l’Union européenne.

En matière de coopération internationale, je continue-
rai à mettre les décisions du gouvernement relatives au 
financement climat international à exécution en collabo-
ration avec ma collègue en charge de la Coopération 
au développement et à plaider pour une contribution 
croissante, en plus du budget de la coopération au 
développement.

En phase avec l’accord de gouvernement et ce qui a 
été convenu internationalement à Paris dans le contexte 
de l’engagement des pays développés à mobiliser 
chaque année 100 milliards de dollars pour le finan-
cement climat, ainsi que dans la perspective de notre 
contribution au nouvel objectif quantitatif collectif, je 
continuerai à m’engager pour l’élaboration d’une trajec-
toire de croissance pour le financement climat.

Faisant suite aux recommandations contenues dans 
l’étude portant sur l’évaluation du financement climatique 
fédéral, qui a été publiée en 2022 par l’Évaluatrice spé-
ciale de la Coopération belge au développement, une 
stratégie de financement climatique sera élaborée avec 
les parties prenantes et constituera le premier résultat 
concret d’une collaboration renforcée entre la Direction 
générale Coopération au développement et Aide huma-
nitaire (SPF Affaires étrangères) et la Direction générale 
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Leefmilieu/Dienst Klimaatverandering (FOD Gezondheid). 
In de komende jaren zal deze strategie ook concreet 
uitgerold worden.

We werken ook verder op het versterken van een 
transversaal klimaatbeleid alsook klimaatspecifieke 
acties binnen verschillende domeinen, in de partner-
landen van de Belgische Ontwikkelingssamenwerking, 
in samenwerking met de actoren van de Belgische 
ontwikkelingssamenwerking.

Dit gebeurt onder meer binnen de context van het 
NDC Partnership en het Partnerschap voor Transparantie 
onder de Overeenkomst van Parijs.

Environnement – service Changements climatiques 
(SPF Santé). Cette stratégie sera ensuite déployée 
concrètement dans les années à venir.

Nous continuerons aussi à œuvrer, dans les pays 
partenaires de la coopération belge au développement, 
au renforcement d’une politique climatique transversale 
et à des actions climatiques spécifiques dans différents 
domaines, en collaboration avec les acteurs belges de 
la coopération du développement.

Cela se fera entre autres dans le contexte du NDC 
Partnership et du Partenariat pour la transparence dans 
l’Accord de Paris.
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III. — LEEFMILIEU

Op  28 juli 2022 erkende de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties uitdrukkelijk het recht op een 
schoon, gezond en duurzaam leefmilieu (“the right to 
a clean, healthy and sustainable environment”), nadat 
de Mensenrechtenraad van de VN dat reeds in oktober 
2021 had gedaan. Deze resolutie van de Algemene 
Vergadering van de VN bevestigde dat een schoon, ge-
zond en duurzaam leefmilieu essentieel is voor menselijk 
welzijn en voor het respecteren van alle mensenrechten. 
Wij mensen kunnen niet zonder een gezonde natuur. 
Deze resolutie pleit terecht voor het opvoeren van de 
inspanningen van staten, internationale organisaties, 
ondernemingen en andere relevante stakeholders voor 
het vrijwaren van een gezond leefmilieu voor iedereen.

Op internationaal vlak hebben mijn administratie en 
haar Europese partners gevolg gegeven aan een op 
UNEA 5.2 aangenomen resolutie en de onderhande-
lingen opgestart voor een nieuw internationaal bindend 
instrument tegen plasticvervuiling. Ik zal erop toezien 
dat de hoogste ambitie wordt nagestreefd voor de be-
scherming van het milieu en de menselijke gezondheid, 
samen met de andere leden van de internationale “High 
Ambition Coalition”. We zullen niet alleen meer aandacht 
vragen voor een beter beheer van plastic afval, maar 
ook voor het verminderen van het gebruik van plastic 
wegwerpproducten.

In navolging van de UNEA 5.2-resolutie met betrekking 
tot op de natuur gebaseerde oplossingen (Nature-Based 
Solutions, NBS) en met het oog op een gezamenlijke 
aanpak van de verschillende milieucrisissen, wens ik 
deze oplossingen op te schalen op federaal niveau. Als 
we globale uitdagingen zoals klimaatverandering, bio-
diversiteitverlies, waterschaarste en droogte, armoede, 
voedselzekerheid, enz. efficiënt willen aanpakken en in 
een stroomversnelling brengen is het noodzakelijk om 
optimaal gebruik te maken van op de natuur gebaseerde 
oplossingen. Concrete initiatieven op het terrein kunnen 
genomen worden door lokale of bovenlokale overheden 
maar ook de federale overheid kiest steeds meer voor de 
implementatie van op de natuur gebaseerde oplossingen, 
bijvoorbeeld via het aanbrengen van meer biodiversiteit 
op de terreinen van federale partners zoals bij de Regie 
der Gebouwen, Defensie, Infrabel en de NMBS (zie 
BiodiversiScape), via ecodesign-projecten met de focus 
op biomimicry in het kader van BBBC (Belgium Builds 
Back Circular) en het instellen van zones ter bescherming 
van de bodemintegriteit en natuurherstelprojecten in het 
Belgische deel van de Noordzee.

Het aanpakken van de verschillende leefmilieucrisis-
sen blijft hoog op de internationale agenda staan.

III. — ENVIRONNEMENT

Le 28 juillet 2022, l’Assemblée générale des Nations 
Unies a explicitement reconnu le droit à un environ-
nement propre, sain et durable (“the right to a clean, 
healthy and sustainable environment”), après que le 
Conseil des droits de l’homme de l’ONU l’a déjà fait en 
octobre 2021. Cette résolution de l’Assemblée générale 
des Nations Unies a établi qu’un environnement propre, 
sain et durable est essentiel au bien-être humain et 
au respect de tous les droits humains. L’être humain a 
besoin d’une nature saine. Cette résolution appelle à 
juste titre à intensifier les efforts de la part des États, 
des organisations internationales, des entreprises et des 
autres parties prenantes concernées afin de préserver 
un environnement sain pour tous.

Au niveau international, mon administration et ses 
partenaires européens ont entamé, suite à une résolu-
tion adoptée lors de l’UNEA 5.2, les négociations d’un 
nouvel instrument international contraignant contre la 
pollution due au plastique. Je veillerai à ce que la plus 
haute ambition soit défendue afin de protéger l’environne-
ment et la santé humaine avec les autres membres de la 
“High Ambition Coalition” internationale. Non seulement 
nous attirerons davantage l’attention sur une meilleure 
gestion des déchets plastiques, mais également sur 
une réduction de l’utilisation de produits en plastique 
à usage unique.

Dans la foulée de la résolution UNEA 5.2 sur les 
solutions fondées sur la nature (Nature-Based Solutions, 
NBS) et dans la perspective d’une approche commune 
des différentes crises environnementales, j’entends 
porter ces solutions au niveau fédéral. Si nous voulons 
apporter une réponse efficace et accélérée aux défis 
mondiaux que sont le changement climatique, la perte 
de biodiversité, la pénurie d’eau et la sécheresse, la 
pauvreté, la sécurité alimentaire, etc., il est nécessaire 
de faire un usage optimal de solutions fondées sur la 
nature. Des initiatives concrètes en la matière peuvent 
émaner d’autorités locales ou supralocales, mais l’autorité 
fédérale mise, elle aussi, de plus en plus sur la mise en 
œuvre de solutions fondées sur la nature par exemple, 
en introduisant davantage de biodiversité sur les sites de 
partenaires fédéraux, comme la Régie des Bâtiments, 
la Défense, Infrabel et la SNCB (voir BiodiversiScape), 
au travers de projets d’écoconception axés sur le biomi-
métisme dans le cadre de BBBC (Belgium Builds Back 
Circular) et en instaurant des zones de protection de 
l’intégrité du sol ainsi que des projets de restauration 
de la nature dans la partie belge de la mer du Nord.

La lutte contre les diverses crises environnementales 
reste une priorité de l’agenda international.
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UNEA 6 dat plaatsvindt in februari 2024 tijdens het 
Belgisch voorzitterschap van de Raad van de Europese 
Unie zal de focus leggen op ‘Effective, inclusive and 
sustainable multilateral actions to tackle climate change, 
biodiversity loss and pollution’. Het bevorderen van een 
circulaire economie ter ondersteuning van een duurzame 
consumptie en productie, de ‘water-energie-voedsel-
ecosysteem’-nexus in de context van klimaatveran-
dering, oceaanbescherming, het nieuwe kader inzake 
chemische stoffen en afval, en bossen behoren hier tot 
de voornaamste prioriteiten van de EU.

Biodiversiteitsbeleid

In december 2022 heb ik België vertegenwoordigd op 
de COP15 van het Verdrag inzake biologische diversiteit 
(Convention on Biological Diversity, CBD), waarop het 
wereldwijde kader voor Biodiversiteit voor het komende 
decennium werd vastgelegd (het Kumming-Montreal 
globaal biodiversiteitskader). Vanaf januari 2023 ben ik 
het werk gestart, in samenwerking met mijn collega’s 
uit de gewesten, om dit wereldwijde kader te verta-
len naar het Belgische niveau via de update van de 
Nationale Biodiversiteitsstrategie. Ik zal erover waken 
dat ook de aanbevelingen van de Federale Raad voor 
Duurzame Ontwikkeling, uitgebreid met de gewestelijke 
raden, en de aanbevelingen uit de Evaluatie van de 
milieuprestaties door de OESO in aanmerking worden 
genomen voor de herziening van de nationale biodiver-
siteitsstrategie. Het eerste ontwerp van de Nationale 
Biodiversiteitsstrategie zal voorgesteld worden aan de 
Interministeriële Conferentie Leefmilieu in december 
2023 waarna de publieksconsultatie kan starten in ja-
nuari 2024. De definitieve validatie van deze strategie 
zal gebeuren voor de 16de Conferentie van de partijen 
bij het Verdrag inzake biologische diversiteit.

Deze strategie, die zal gelden als volwaardig instrument 
om de CBD te implementeren op nationaal niveau, zal, 
zoals verleden jaar aangekondigd, een financieringsplan 
moeten omvatten. De biodiversiteitscrisis vraagt om 
een antwoord van de regering en van de samenleving.

Ik steun daarom ook voluit de “Belgian Biodiversity 
Alliance” in haar doelstellingen om de volledige Belgische 
samenleving te mobiliseren door het aangaan van vrijwil-
lige engagementen die op een zeer concrete wijze het 
biodiversiteitsverlies tegengaan.

Ik zal me daarom ook na het Belgische voorzitterschap 
van het Amsterdam Declaration Partnership in de tweede 
helft van 2023 binnen en buiten dit forum blijven inzetten 
voor de duurzaamheid van toeleveringsketens, in het 
bijzonder met betrekking tot de biodiversiteitsaspecten 
van geïmporteerde ontbossing.

L’UNEA 6 qui se déroulera au mois de février 2024, 
pendant la Présidence belge du Conseil de l’Union euro-
péenne, a pour thème ‘Actions multilatérales efficaces, 
inclusives et durables pour lutter contre les changements 
climatiques, la perte de biodiversité et la pollution’. Parmi 
les principales priorités de l’Union européenne à cet égard 
figurent la promotion d’une économie circulaire pour 
soutenir une consommation et une production durables, 
le nexus ‘eau-énergie-alimentation-écosystème’ dans 
le contexte du changement climatique, la protection des 
océans, le nouveau cadre pour les produits chimiques 
et les déchets, et les forêts.

Politique en matière de biodiversité

Au mois de décembre 2022, j’ai représenté la Belgique 
à la COP15 de la Convention sur la diversité biolo-
gique (Convention on Biological Diversity, CBD), qui a 
défini le cadre mondial de la biodiversité pour la pro-
chaine décennie (le Cadre mondial de la biodiversité de 
Kumming-Montréal). Dès le mois de janvier 2023, je me 
suis mise au travail, en collaboration avec mes collègues 
régionaux, pour transposer ce cadre mondial au niveau 
de la Belgique par le biais d’une actualisation de la 
stratégie nationale biodiversité. Je veillerai à ce que les 
recommandations du Conseil fédéral du Développement 
durable, élargi aux Conseils régionaux, et de l’Examen 
des performances environnementales de l’OCDE soient 
également prises en compte dans le cadre de la révision 
de la stratégie nationale biodiversité. Un premier projet 
de Stratégie nationale pour la Biodiversité sera présenté 
à la Conférence interministérielle de l’Environnement 
en décembre 2023, après quoi la consultation publique 
pourra démarrer en janvier 2024. La validation définitive 
de cette stratégie interviendra avant la 16è Conférence 
des Parties à la Convention sur la diversité biologique.

Cette stratégie, véritable outil de mise en œuvre de 
la CBD au niveau national, devra comprendre un plan 
de financement comme annoncé l’année dernière. La 
crise de la biodiversité demande une réponse gouver-
nementale et sociétale.

Je soutiens dès lors aussi pleinement la “Belgian 
Biodiversity Alliance” dans ses objectifs de mobilisation 
de toute la société belge via la prise d’engagements 
volontaires qui contrecarrent la perte de biodiversité de 
manière très concrète.

Après la présidence belge du Partenariat de la décla-
ration d’Amsterdam au deuxième semestre 2023, je 
continuerai à m’investir dans ce forum et en dehors de 
celui-ci pour la durabilité des chaînes d’approvisionne-
ment, particulièrement concernant les aspects biodiversité 
relatifs à la déforestation importée.
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Voor de implementatie van de beslissingen genomen 
op de 19de CITES COP, zeker wat betreft de houtsoor-
ten, blijft België, zowel binnen als buiten de EU, een 
trekkersrol spelen. Natuurlijk is een versterking van de 
inspectie noodzakelijk indien we voldoende controle 
op het handelsverkeer willen blijven uitoefenen. Voor 
wat betreft de rol van België op internationaal niveau 
gaan we ons tweede mandaat als Permanent lid van het 
CITES Standing Committee ten volle uitspelen om zo te 
wegen op een efficiënt beleid waarbij duurzame handel 
voorop staat, samen met de strijd tegen illegale handel. 
Hierin kadert ook de Belgische implementatie van het 
2de Europese Actieplan tegen de illegale handel in wilde 
dieren en planten waarvoor de CITES-administratie en 
de CITES-inspectie instaan. Volgend jaar wordt ook een 
bijzonder jaar aangezien we 40 jaar CITES in België zul-
len vieren. Hiervoor zal een conferentie georganiseerd 
worden met diverse sprekers, die zullen terugblikken 
op de afgelopen 40 jaar maar ook zullen vooruitblikken 
naar de toekomst van CITES in België.

België zal blijven pleiten voor beschermde mariene 
gebieden (Marine Protected Area’s of MPA’s) in het 
kader van de Commissie ter bescherming van mariene 
levende rijkdommen in Antarctica (Commission for the 
Conservation of Antarctic Marine Living Resources of 
CCAMLR), alsook voor beschermde gebieden op het 
Witte Continent (Antarctic Treaty System – Commitee of 
Environmental Protection of ATS-CEP). Ik zal blijven stre-
ven naar een bestendiging van de noodzakelijke weten-
schappelijke ondersteuning voor de besluitvorming binnen 
die fora en de aflevering van Antarctica-vergunningen.

In het kader van de volgende ATCM-vergadering 
(Antarctic Treaty Consultative Meeting) in mei 2024 in 
Koch (India) zal België actief bijdragen aan de onderhan-
delingen over een consistent en alomvattend juridisch 
kader voor toerisme in Antarctica.

Tijdens het Belgische voorzitterschap van de Raad 
van de Europese Unie zal België het voortouw ne-
men om de 69e Internationale Walvisvangstcommissie 
(IWC69) in het najaar van 2024 voor te bereiden. Wij 
zullen erover waken dat de gemeenschappelijke positie 
van de Europese Unie nauw opgevolgd wordt, inclusief 
voor de verdere bescherming van walvissen wereldwijd 
en het instellen van een reservaat voor walvissen in de 
Atlantische Oceaan.

Samen met mijn collega’s heb ik de discussies over 
het wetgevingsinitiatief voor natuurherstel, dat in juni 
2022 door de Europese Commissie werd voorgesteld, 
op de voet gevolgd. Ik verwelkom de goedkeuring van 
een algemene aanpak tijdens de Milieuraad in juni van 
dit jaar. Dit vormt de basis voor de onderhandelingsfase 

La Belgique continuera d’assumer un rôle moteur dans 
l’implémentation des décisions qui ont été prises à la 
COP19 de la CITES, particulièrement en ce qui concerne 
les essences de bois. Un renforcement des inspections 
est bien entendu nécessaire si nous voulons continuer 
à exercer un contrôle suffisant sur le commerce. Quant 
au rôle de la Belgique à l’international, nous mettrons 
pleinement à profit notre deuxième mandat de membre 
permanent du Comité permanent de la CITES pour 
promouvoir une politique efficace qui met en avant le 
commerce durable et, conjointement, la lutte contre le 
commerce illégal. L’implémentation, par la Belgique, du 
deuxième plan d’action de l’Union européenne contre le 
trafic des espèces sauvages qui relèvent de l’adminis-
tration et de l’inspection CITES, s’inscrit aussi dans ce 
cadre. L’année prochaine sera par ailleurs une année 
particulière puisque nous fêterons les 40 ans de CITES en 
Belgique. Une conférence sera organisée pour l’occasion, 
où différents intervenants reviendront sur les 40 années 
écoulées mais évoqueront aussi l’avenir de la CITES 
en Belgique.

La Belgique continuera de plaider pour des aires 
marines protégées (Marine Protected Area’s, MPA) dans 
le cadre de la Commission pour la conservation de la 
faune et la flore marines de l’Antarctique (Commission for 
the Conservation of Antarctic Marine Living Resources, 
CCAMLR) ainsi que pour des aires protégées sur le 
Continent Blanc (Antarctic Treaty System – Commitee 
of Environmental Protection, ATS-CEP). Je poursuivrai 
mes efforts pour pérenniser le soutien scientifique 
nécessaire à la prise de décision dans ces enceintes 
et à la délivrance des permis Antarctique.

Dans le cadre de la prochaine réunion ATCM (Antarctic 
Treaty Consultative Meeting), qui se déroulera en mai 2024 
à Kochi (Inde), la Belgique apportera une contribution 
active aux négociations portant sur un cadre juridique 
cohérent et complet pour le tourisme en Antarctique.

La Belgique initiera durant la présidence belge du 
Conseil de l’Union européenne la préparation de la 69è 
réunion de la Commission Baleinière Internationale 
(CBI69) qui se déroulera à l’automne 2024. Nous veil-
lerons à ce qu’elle se conforme de près à la position 
commune de l’Union européenne, en ce compris la 
poursuite de la protection des baleines dans le monde 
entier et d la création d’un sanctuaire pour baleines 
dans l’océan Atlantique.

J’ai suivi très attentivement, et en concertation avec 
mes collègues, les discussions sur l’initiative législative 
relative à la restauration de la nature, qui a été présentée 
par la Commission européenne en juin 2022. Je me 
réjouis de l’adoption d’une approche générale lors du 
Conseil Environnement au mois de juin de cette année. 
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van de definitieve tekst met het Europees Parlement tij-
dens de trilogen. Ik volg deze fase ook op de voet en het 
is belangrijk dat we tot een ambitieuze definitieve tekst 
komen die in overeenstemming is met de internationale 
biodiversiteitsdoelen.

Er worden steeds meer invasieve uitheemse soorten 
(IUS) als zorgwekkend beschouwd op het niveau van 
de Europese Unie, waartegen de lidstaten acties moe-
ten ondernemen. Vandaag zijn 41 plantsoorten en 47 
diersoorten officieel verboden en er wordt momenteel 
gewerkt aan een lijst met nieuwe invasieve soorten op 
Europees niveau. Samen met mijn collega’s uit de ge-
westen zal ik financiële steun blijven verlenen aan het 
nationale wetenschappelijke secretariaat voor invasieve 
uitheemse soorten, dat zal helpen bij de organisatie van 
een evenement onder Belgisch voorzitterschap over 
de stand van zaken met betrekking tot de controles op 
IUS aan de grenzen en de coördinatiemogelijkheden 
tussen lidstaten. Samen met de belanghebbenden in de 
betrokken sectoren zal verder werk worden gemaakt van 
de gedragscodes waarvan sprake in het nationaal IUS-
actieplan. Samen met mijn collega’s uit de gewesten zal 
ik ook de mogelijkheid onderzoeken om een nationale 
campagne te organiseren voor het grote publiek over 
de risico’s van invasieve uitheemse soorten.

Samen met mijn gewestelijke en federale collega’s 
zal ik een lijst van prioritair uit te voeren acties met bij-
behorend budget opstellen voor de uitvoering van de 
maatregelen uit het ontwerp van nationaal plan voor 
duurzame handel in exotische dieren, dat in juni 2023 
is aangenomen en waarvoor de openbare raadpleging 
gepland staat in de tweede helft van 2023.

De resolutie inzake het invoeren van een importverbod 
voor jachttrofeeën, die op 24 maart  2022 unaniem werd 
aangenomen door de Kamer van volksvertegenwoordi-
gers, werd omgezet in een wetsontwerp dat op 14 juli 2023 
in eerste lezing werd goedgekeurd door de Ministerraad. 
Na eventuele aanpassingen in opvolging van het advies 
van de Raad van State zal dit ontwerp worden voorgelegd 
aan de Kamer van volksvertegenwoordigers.

Onze productie- en consumptiepatronen moeten 
biodiversiteitsvriendelijk worden. Dit behoort tot de ge-
deelde verantwoordelijkheid van de overheid, de private 
́actoren en de burgers-consumenten. De campagne 
BeBiodiversity wordt verdergezet en het pedagogisch 
platform voor leraars, Planeet Biodiversiteit, wordt verder 
ontwikkeld om de Belgische bevolking meer bewust te 
maken van het belang van biodiversiteit in ons dagelijks 
leven.

Zoals voorzien in het regeerakkoord geeft de fe-
derale overheid het goede voorbeeld op het vlak van 

Cela constitue la base pour la phase de négociation du 
texte final avec le Parlement européen lors des trilo-
gues. Je suis également de très près cette phase, il est 
important que nous arrivions à un texte final ambitieux 
et aligné sur les objectifs de biodiversité internationaux.

Il y a de plus en plus d’espèces exotiques enva-
hissantes (EEE) jugées préoccupantes au niveau de 
l’Union européenne et pour lesquelles des actions 
doivent être prises par les États membres. À ce jour, 
41 espèces de plantes et 47 espèces d’animaux sont 
interdites officiellement et une liste avec des nouvelles 
espèces est en préparation au niveau européen. Avec 
mes collègues régionaux, je continuerai à appuyer 
financièrement le secrétariat scientifique national des 
espèces exotiques envahissantes, qui aidera entre autres 
à l’organisation d’un évènement sous présidence belge 
sur l’état des lieux de la mise en œuvre du contrôle 
des EEE aux frontières et les pistes de coordination 
entre États membres. Le développement des codes de 
conduite prévus dans le Plan d’action national EEE sera 
poursuivi avec les acteurs des secteurs concernés. Avec 
mes collègues régionaux, j’investiguerai également la 
possibilité d’organiser une campagne nationale pour 
le grand public sur les risques que posent les espèces 
exotiques envahissantes.

Avec mes collègues régionaux et fédéraux, j’établirai 
la liste des actions prioritaires à mettre en place, ainsi 
que le budget afférent, en ce qui concerne les actions 
du projet de plan national sur le commerce durable des 
animaux exotiques adopté en juin 2023 et dont la consul-
tation publique se fera au deuxième semestre 2023.

La résolution relative à l’introduction d’une interdiction 
d’importation des trophées de chasse, adoptée à l’unani-
mité par la Chambre des représentants le 24 mars 2022, 
a été convertie en un projet de loi qui a été approuvé par 
le Conseil des ministres en première lecture le 14 juil-
let 2023. Après d’éventuels ajustements suite à l’avis 
du Conseil d’État, ce projet sera soumis à la Chambre 
des représentants.

Nos modes de production et de consommation doivent 
devenir respectueux de la biodiversité. C’est une co-
responsabilité partagée entre les autorités publiques, 
les acteurs privés et les citoyens-consommateurs. La 
campagne BeBiodiversity sera poursuivie et la plate-
forme pédagogique “Planète Biodiversité” continuera 
à se développer en vue de sensibiliser davantage la 
population belge à l’importance de la biodiversité dans 
notre vie quotidienne.

Comme prévu dans l’accord de gouvernement, l’autorité 
fédérale montre l’exemple en matière de biodiversité dans 
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biodiversiteit in het beheer van haar federale domeinen 
via de BiodiversiScape-aanpak.

In deze context zet ik de dialoog voort met mijn fede-
rale collega’s die verantwoordelijk zijn voor de NMBS, 
Infrabel, de Regie der Gebouwen en Defensie, zodat 
deze aanpak aanzienlijke vooruitgang kan boeken en 
volledig en concreet kan bijdragen tot het behoud en 
de bevordering van de biodiversiteit en tot de “Belgian 
Biodiversity Alliance”.

We blijven in nauwe samenwerking met onze partners 
zoeken naar mogelijke sites met het oog op actie op de 
middellange en lange termijn. De besprekingen rond 
de sites van Lijn 36 Luik-Leuven, de Koninklijke School 
voor Onderofficieren op de Saffraanberg en de parking 
van het station van Ciney moeten leiden tot concrete 
inrichtingen om biodiversiteit te integreren.

Er zullen ook evaluaties van de biodiversiteit op de 
sites van start gaan, zodat we de ontwikkeling en impact 
van deze inrichtingen op de biodiversiteit kunnen volgen 
en deze inrichtingen indien nodig kunnen bijstellen of 
versterken. De resultaten zullen als voorbeeld dienen – of 
juist niet – en worden beschikbaar gesteld aan partners 
en andere belanghebbenden om hen aan te moedigen 
deze aanpak na te volgen.

Circulaire economie

De omslag van een lineaire naar een circulaire econo-
mie is een prioriteit, aangezien het verbruik van grondstof-
fen een belangrijke impact heeft op de klimaatverandering 
en het verlies aan biodiversiteit.

De ontwerpverordening ESPR (“Ecodesign for 
Sustainable Products Regulation”) breidt het toepas-
singsveld van de huidige ecodesignrichtlijn uit van be-
vorderen van energie-efficiëntie naar verlagen van alle 
milieu-impact van een product zoals die optreedt over de 
hele levenscyclus, door in te grijpen in de ontwerpfase 
van een product. De ESPR zal onder meer mogelijk 
maken dat er criteria komen voor recycleerbaarheid en 
herstelbaarheid van producten. De invoering van een 
“productpaspoort” is voorzien voor het verstrekken van 
informatie voor professionele actoren doorheen de waar-
deketen en de eindverbruiker, over deze milieukenmerken. 
Er wordt ook voorzien in een verbod voor de vernietiging 
van bepaalde onverkochte goederen, zoals kledij. Het 
Spaanse voorzitterschap heeft de ambitie om over de 
ESPR een akkoord te bereiken tussen Raad, Parlement 
en Commissie in het najaar 2023. Het is mogelijk dat 
deze onderhandelingen worden verdergezet tijdens het 
Belgische voorzitterschap in 2024.

la gestion de ses domaines fédéraux via la démarche 
BiodiversiScape.

Dans ce contexte, je continue le dialogue avec mes 
homologues fédéraux en charge de la SNCB, d’Infrabel, 
de la Régie des Bâtiments et de la Défense afin que 
cette démarche puisse progresser de manière signi-
ficative et contribuer pleinement et concrètement à la 
conservation et la promotion de la biodiversité et à la 
“Belgian Biodiversity Alliance”.

La prospection de sites possibles, en collaboration 
étroite avec nos partenaires, se poursuit dans une 
perspective d’intervention à moyen et plus long terme. 
Les discussions concernant les sites de la ligne 36 
Liège-Leuven, de l’Ecole Royale des Sous-Officiers à 
Saffraanberg et du parking de la gare de Ciney devraient 
aboutir à des aménagements concrets en matière d’inté-
gration de la biodiversité.

Des évaluations de l’état de la biodiversité sur ces 
sites devraient également démarrer pour pouvoir suivre 
l’évolution et l’impact de ces aménagements sur cette 
biodiversité et adapter ou renforcer ces aménagements, 
dont les résultats serviront d’exemple à suivre ou ne pas 
suivre et seront mis à la disposition des partenaires et 
de tout autre acteur afin de les inciter à les reproduire.

Economie circulaire

La transition d’une économie linéaire à une écono-
mie circulaire est une priorité, car la consommation de 
matières premières a un impact significatif sur le chan-
gement climatique et la perte de biodiversité.

Le projet de règlement ESPR (“Ecodesign for 
Sustainable Products Regulation”) étend le champ 
d’application de la directive actuelle sur l’écoconception 
de la promotion de l’efficacité énergétique à la réduction 
de tous les impacts environnementaux d’un produit tout 
au long de son cycle de vie, en intervenant dès la phase 
de conception d’un produit. L’ESPR permettra entre autres 
d’établir des critères de recyclabilité et de réparabilité 
des produits. La mise en place d’un “passeport produit” 
est prévue pour informer les acteurs professionnels tout 
au long de la chaîne de valeur et le consommateur final 
sur ces caractéristiques environnementales. Il existe 
également une interdiction de destruction de certains 
biens invendus, comme les vêtements. La présidence 
espagnole a l’ambition de parvenir à un accord sur 
l’ESPR entre le Conseil, le Parlement et la Commission 
à l’automne 2023. Il est possible que ces négociations 
se poursuivent pendant la présidence belge en 2024.
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Er is ook een revisie lopende van andere Europese 
productwetgeving die kansen biedt om de milieu-impact 
van producten te verlagen, principes van circulariteit te 
integreren en de correcte informatieverstrekking over 
milieukenmerken te bevorderen, met name wetgeving 
rond verpakkingen, afgedankte voertuigen, bouwmate-
rialen, detergenten, de verspreiding van microplastics 
en milieuclaims. Voor al deze wetgevingsvoorstellen 
zal ik, in overleg met mijn collega’s van de gewesten 
en mijn federale collega bevoegd voor economie, erop 
toezien dat er ambitieuze standpunten inzake circulaire 
economie en milieubescherming worden ingenomen. 
Onder het Belgisch voorzitterschap zal ik ervoor zor-
gen dat deze dossiers zo ver mogelijk geraken in het 
onderhandelingsproces.

Tot slot zal mijn administratie nauw betrokken blijven 
bij de werkzaamheden voor de tenuitvoerlegging van 
de huidige Ecodesign-richtlijn, zoals uiteengezet in het 
werkprogramma 2022-2024, en zal ze in samenwer-
king met haar collega’s van de gewesten, de nieuwe 
regelgeving inzake batterijen en batterijafval uitvoeren 
en handhaven.

Op federaal niveau voeren wij, in samenwerking met 
mijn collega bevoegd voor Economie en verschillende 
andere ministers, het Federaal actieplan Circulaire 
Economie 2021-2024 uit. De acties uit dit plan vallen onder 
de verantwoordelijkheid van diverse collega-ministers. 
De globale uitvoering zit op schema. Dit plan draagt in 
belangrijke mate bij tot het bestrijden van klimaatveran-
dering en biodiversiteitsverlies. Zoals aanbevolen door 
de OESO, de EU en vele terreinactoren, maken we 
werk van een verdieping van de samenwerking met de 
gewesten, waarvoor met name een duidelijk mandaat 
werd bepaald voor het intra-Belgisch Platform Circulaire 
Economie in overleg met mijn gewestelijke collega’s.

Binnen dit platform werden 4 werkgroepen opgericht 
rond de volgende thema’s: (1) Ecodesign, productnormen, 
sluiten van de materiaalcyclus en nieuwe bedrijfsmo-
dellen; (2) Financiering en fiscaliteit; (3) Monitoring en 
indicatoren; en (4) Juridische belemmeringen.

Ik verwacht binnenkort het eerste jaarlijkse voort-
gangsverslag over de werkzaamheden van de vier 
werkgroepen en ook een evaluatie van de vernieuwde 
werking en mandaat van het platform.

Une révision est également en cours d’autres légis-
lations européennes sur les produits qui offrent des 
possibilités de réduire l’impact environnemental des 
produits, d’intégrer les principes de circularité et de 
promouvoir la fourniture correcte d’informations sur les 
caractéristiques environnementales, en particulier la 
législation relative aux emballages, aux véhicules en fin 
de vie, matériaux de construction, détergents, propagation 
des microplastiques et allégations environnementales. 
Pour toutes ces propositions législatives, en concerta-
tion avec mes collègues des régions et mon collègue 
fédéral compétent pour l’économie, je veillerai à ce que 
des positions ambitieuses soient prises sur l’économie 
circulaire et la protection de l’environnement. Pendant 
la présidence belge, je veillerai à ce que ces dossiers 
puissent avancer le plus loin possible dans le processus 
de négociation.

Enfin, mon administration restera étroitement impli-
quée dans les travaux de mise en œuvre de la directive 
actuelle sur l’écoconception, tels que définis dans le 
programme de travail 2022-2024, et mettra en œuvre, 
en collaboration avec ses collègues régionaux, la nou-
velle réglementation sur les batteries et les déchets de 
batteries.

Au niveau fédéral, nous mettons en œuvre, en colla-
boration avec mon collègue en charge de l’Économie 
et plusieurs autres ministres, le plan d’action fédéral 
pour une économie circulaire 2021-2024. Les actions 
contenues dans ce Plan relèvent de la responsabilité 
de différents collègues ministres. Globalement, la mise 
en œuvre se déroule dans les délais. Ce plan est un 
apport important dans la lutte contre les changements 
climatiques et la perte de biodiversité. Comme le recom-
mandent l’OCDE, l’Union européenne et de nombreux 
acteurs de terrain, nous nous attelons à approfondir la 
coopération avec les régions et pour ce faire, notam-
ment, un mandat clair a été défini pour la Plateforme 
intra-belge de l’économie circulaire en concertation avec 
mes collègues des régions.

Quatre groupes de travail ont été créés au sein de cette 
plateforme autour des thèmes suivants: (1) Ecoconception, 
normes de produits, bouclage du cycle des matériaux 
et nouveaux modèles d’entreprise; (2) Financement et 
fiscalité; (3) Monitoring en indicateurs; et (4) entraves 
juridiques.

Le premier rapport annuel sur l’état d’avancement 
des travaux des quatre groupes de travail, ainsi qu’une 
évaluation du fonctionnement et du mandat de la pla-
teforme, tels que renouvelés, devraient me parvenir 
prochainement.



313649/014DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Op langere termijn zal mijn administratie zich ook 
inzetten om een effectieve governance voor de circulaire 
economie op federaal niveau op te zetten. Het doel is 
om prioritaire doelen en acties voor het federale niveau 
te bepalen, de uitwisseling tussen de betrokken federale 
overheidsinstanties te verbeteren, de verwachtingen van 
de actoren op het terrein die op federaal niveau moeten 
worden aangepakt terug te koppelen, de uitwisseling 
van goede praktijken te bevorderen en een efficiënte 
en geïntegreerde organisatie op federaal niveau op te 
zetten om deze doelen te bereiken.

Daartoe werd een studie uitgevoerd op basis van een 
vijftigtal interviews met de belangrijkste stakeholders in 
de Belgische circulaire economie. De resultaten van de 
studie zullen de sterktes, zwaktes, kansen en bedreigin-
gen op dit gebied blootleggen en een reeks mogelijke 
federale maatregelen voorstellen.

Deze inzichten zullen ook dienen als input bij de 
evaluatie van het huidige Actieplan Circulaire Economie 
en de formulering van aanbevelingen voor het volgende 
Actieplan na 2024.

Er wordt een studie uitgevoerd die de positieve en 
negatieve impact van circulaire dienstenmodellen op 
het leefmilieu in kaart brengt. Deze studie zal beleids-
aanbevelingen formuleren voor de ontwikkeling van een 
wettelijk kader dat circulaire diensten met een positieve 
impact ondersteunt. Verder publiceren we een praktisch 
bruikbare gids op maat van kmo’s die het circulair be-
drijfsmodel “product as a service” willen opzetten. Dit 
zal gedeeld worden met de Gewesten binnen het intra 
Belgisch platform circulaire economie, ter versterking 
van reeds lopende initiatieven.

Tot slot zal ik samen met mijn collega’s belast met 
Economie en Kmo’s het programma “Belgium Builds 
Back Circular” verder uitvoeren als onderdeel van het 
Nationaal Plan voor Herstel en Veerkracht. Het hoofd-
doel van dit programma is financiële steun te verlenen 
voor projecten van toegepast onderzoek, industriële 
ontwikkeling en kmo’s op de specifieke gebieden van 
productontwerp en substitutie van chemische stoffen, 
teneinde in beide gevallen de circulariteit van producten 
in de hand te werken. De eerste oproep tot het indie-
nen van projecten, die ik samen met de minister van 
Economische Zaken heb gelanceerd, werd op 31 okto-
ber 2022 met succes afgesloten, waarbij 12 winnende 
projecten werden geselecteerd voor een financiering 
van in totaal 7 miljoen euro. De thema’s waren circulaire 
fietsen, biomimicry, circulaire zorg en windturbines. Dat 
laatste thema sluit aan bij de resolutie van het Parlement 
DOC 55 2073/006 dd. 12 januari 2023 over de duurzaam-
heidsaspecten bij de bouw en afbraak van windturbines.

Dans une perspective à plus long terme, mon admi-
nistration travaillera également à la mise en place d’une 
gouvernance efficace pour l’économie circulaire au 
niveau fédéral. L’objectif étant d’identifier les objectifs 
et les actions prioritaires pour le niveau fédéral, de ren-
forcer les échanges entre les pouvoirs publics fédéraux 
concernés, de faire remonter des attentes des acteurs 
de terrain devant être traitées au niveau fédéral, de favo-
riser un échange de bonnes pratiques et de s’organiser 
d’une manière efficace et intégrée au niveau fédéral 
pour atteindre ces objectifs.

Une étude à cet effet a été réalisée sur la base d’une 
cinquantaine d’interviews des parties prenantes clés de 
l’économie circulaire belge. Le résultat de l’étude établira 
les forces, faiblesses, menaces et opportunités pour 
ce domaine et présentera une panoplie d’éventuelles 
mesures fédérales.

Ces enseignements nourriront également l’évaluation 
de l’actuel Plan d’action pour une économie circulaire et 
la formulation de recommandations pour le plan d’action 
suivant, après 2024.

Une étude sera réalisée pour répertorier les impacts 
positifs et négatifs des modèles de services circulaires 
sur l’environnement. Cette étude formulera des recom-
mandations politiques pour le développement d’un cadre 
légal qui soutient les services circulaires ayant un impact 
positif. Par ailleurs, nous publierons un guide à usage 
pratique taillé pour les PME désireuses de mettre en 
place le modèle d’entreprise “product as a service”. Cela 
sera partagé avec les régions au sein de la plateforme 
d’économie circulaire intra-belge afin de renforcer les 
initiatives déjà en cours.

Enfin, je continuerai la mise en œuvre, avec mes 
collègues en charge de l’économie et des PME, du 
programme “Belgium Builds Back Circular” dans le 
cadre du Plan belge pour la Reprise et la Résilience. 
Ce programme vise principalement à soutenir financiè-
rement des projets de recherche, de développement 
industriel et des PME dans les domaines particuliers 
de la conception des produits et de la substitution des 
substances chimiques afin de faciliter, dans les deux cas, 
la circularité des produits. Le premier appel à projets 
que j’ai lancé avec le ministre en charge de l’économie 
a été conclu avec succès le 31 octobre 2022, 12 projets 
lauréats ont été sélectionnés et seront financés pour un 
montant total de 7 millions d’euros. Les thèmes abordés 
étaient vélos circulaires, le biomimétisme, les soins de 
santé circulaires et les éoliennes. Ce dernier thème 
est lié à la résolution du Parlement DOC 55 2073/006 
du 12 janvier 2023 sur les aspects de durabilité dans la 
construction et la démolition des éoliennes.
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Na het succes van deze oproep werd een tweede 
oproep gelanceerd in april 2023. Deze oproep richtte zich 
op ecodesign en omvatte 4 prioritaire thema’s: machines 
en elektronica voor professioneel gebruik, kleding, ver-
pakkingsarme distributie en logistiek in de voedselketen, 
en interieurinrichting en buitenmeubilair. In de oproep 
tot het indienen van projecten is ook de substitutie van 
chemische stoffen als prioriteit opgenomen. Dit thema 
omvat projecten gericht op het vervangen van de meest 
schadelijke stoffen, d.w.z. stoffen die zijn geclassificeerd 
onder de CLP-verordening (Classification, Labelling, 
Packaging). De vervanging van de meest schadelijke 
stoffen wordt in de breedste zin van het woord beschouwd 
en omvat projecten die gericht zijn op het op de markt 
brengen van alternatieve chemicaliën, technologieën 
en/of producten die komaf maken met het gebruik of de 
aanwezigheid van de meest schadelijke stoffen in een 
product. De voorgestelde alternatieven moeten ook de 
circulariteit en veiligheid van een productieproces of 
product vergroten.

Deze tweede projectoproep werd in juni 2023 afge-
sloten en het selectieproces is lopende. De winnaars 
worden eind 2023 bekendgemaakt.

Het programma is ook bedoeld om uitwisselingen te 
bevorderen en prioriteiten af te stemmen met industriële 
actoren, onderzoekers en overheidsinstanties, zodat 
we samen de door de overheidsinstanties bepaalde 
prioriteiten kunnen aanpakken. We zullen natuurlijk 
rekening houden met synergiën met gewestelijke en 
Europese projecten.

Productbeleid

België zal de tenuitvoerlegging opstarten van de EU-
verordening betreffende het op de EU-markt brengen 
en de uitvoer uit de EU van bepaalde grondstoffen en 
producten die verband houden met ontbossing en bosde-
gradatie. Deze verordening, waarvan de regels moeten 
geïmplementeerd zijn eind 2024, heeft betrekking op 
hout, rundvlees, koffie, cacao, rubber, palmolie en soja.

Sinds 29 juni 2023 is deze nieuwe Europese ontbos-
singswetgeving, de EU-verordening inzake ontbossings-
vrije producten (EUDR), in werking getreden. Met deze 
nieuwe regelgeving wil Europa de wereldwijde ontbossing 
tegengaan. Het aandeel van Europa in de wereldwijde 
ontbossing wordt geschat op 16 %. De nieuwe EUDR-
verordening (European Deforestation-free value chain 
Regulation) bevat veeleisende, maar essentiële regels 
om wereldwijd een einde te maken aan ontbossing en 
bosdegradatie. Deze verordening verbiedt de invoer én 
uitvoer van producten in en uit Europa die bijdragen aan 

Vu le succès de ce premier appel, un deuxième appel 
à projets a été lancé en avril 2023. Cet appel a mis 
l’accent sur l’écoconception et comprend 4 thématiques 
prioritaires: les machines et appareils électroniques pro-
fessionnels, les vêtements, la distribution et logistique 
à faible niveau d’emballage dans la chaîne alimentaire 
et l’aménagement intérieur et mobilier extérieur. L’appel 
à projets intègre également comme orientation priori-
taire la substitution des substances chimiques. Cette 
thématique comprend les projets visant à remplacer 
les substances les plus nocives, c’est-à-dire celles qui 
sont classées dans le Règlement CLP (Classification, 
Labelling, Packaging). La substitution des substances les 
plus nocives est considérée au sens large et comprend 
les projets visant à mettre sur le marché des produits 
chimiques, des technologies et/ou des produits alternatifs 
qui éliminent l’utilisation des substances les plus nocives 
ou la présence des substances les plus nocives dans un 
produit. Les alternatives proposées doivent également 
accroître la circularité et la sécurité d’un processus de 
production ou d’un produit.

Ce deuxième appel à projets s’est clôturé en juin 2023, 
le processus de sélection des projets est en cours, 
l’annonce des lauréats étant prévue pour fin 2023.

Le programme vise également à faciliter les échanges 
et aligner les priorités entre les acteurs industriels, le 
monde de la recherche et les pouvoirs publics afin 
d’ensemble répondre aux priorités définies par les 
pouvoirs publics. Nous tiendrons bien entendu compte 
des synergies avec les projets régionaux et européens.

Politique de produits

La Belgique initiera la mise en œuvre du Règlement eu-
ropéen relatif à la mise à disposition sur le marché de 
l’Union et à l’exportation à partir de l’Union de certains 
produits de base et produits associés à la déforesta-
tion et à la dégradation des forêts. Ce règlement, dont 
les règles doivent être mises en œuvre d’ici la fin de 
l’année 2024, couvre le bois, le bœuf, le café, le cacao, 
le caoutchouc, l’huile de palme et le soja.

Cette nouvelle législation en matière de déforestation, 
le règlement (EU) sur les produits sans déforestation 
(EUDR), est entrée en vigueur depuis le 29 juin 2023. 
L’Europe entend lutter contre la déforestation à l’échelle 
mondiale avec cette nouvelle réglementation. La respon-
sabilité de l’Europe dans la déforestation mondiale est 
estimée à 16 %. Le nouveau règlement EUDR (European 
Deforestation-free value chain Regulation) fixe des 
règles exigeantes, mais essentielles, pour mettre fin à 
la déforestation et la dégradation des forêts à l’échelle 
mondiale. Interdisant l’importation en Europe de produits 



333649/014DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

ontbossing. De nieuwe wetgeving brengt uitdagingen 
en verplichtingen met zich mee voor alle spelers in de 
toeleveringsketens. Alleen goederen die vergezeld gaan 
van een zorgvuldigheidsverklaring mogen in Europa op de 
markt worden gebracht. Deze zorgvuldigheidsverklaring 
varieert afhankelijk van het risiconiveau in het produce-
rende land. Marktdeelnemers worden onderworpen aan 
grenscontroles en riskeren aanzienlijke sancties indien 
blijkt dat ze de regels niet opvolgen.

De lidstaten en de verschillende marktdeelnemers in 
de volledige productieketen hebben tot eind 2024 om 
deze nieuwe wetgeving te implementeren. Aangezien 
de verschillende belanghebbenden vele vragen hebben, 
werden op 1 februari 2023 en 13 september 2023 alvast 
2 stakeholdermeetings georganiseerd. Ook in 2024 zal 
de informatieverstrekking en de uitwisseling met de 
verschillende belanghebbenden verdergezet worden.

Bij de implementatie van deze nieuwe wetgeving 
staat een maximale effectiviteit en efficiëntie van de 
handhaving voorop, om zo de slagkracht en de impact 
ervan te garanderen met als doel de realisatie van meer 
duurzame Europese toeleveringsketens die maximaal 
ontbossingsvrij zijn.

Ik zal ervoor zorgen dat er actief strijd wordt gevoerd 
tegen de illegale houthandel, nog steeds een van de 
grootste criminele activiteiten ter wereld, in uitvoering van 
belangrijke verbintenissen die wij zijn aangegaan op het 
vlak van de illegale houthandel, met name de Europese 
houtverordening (EUTR) en de “Forest Law Enforcement, 
Governance and Trade”-Verordening (FLEGT). Voldoende 
inspectiecapaciteit, actieve samenwerking met douane 
en parketten, en nauwe betrokkenheid van de sector 
vormen hierbij sleutelelementen waar ik verder op zal 
inzetten, onder andere bij de begroting van 2024. Het 
belang van onze havens en de vaststelling dat België 
de grootste importeur van tropisch hout is binnen de 
EU tonen de noodzaak van een adequate en flexibele 
respons aan.

In navolging van Frankrijk heb ik besloten om een 
wet in te voeren die het verplicht stelt om een herstel-
baarheidsindex aan te geven op bepaalde producten 
die te koop worden aangeboden, ook online. Hieronder 
vallen huishoudtoestellen zoals wasmachines, vaat-
wassers, stofzuigers, hogedrukreinigers, grasmaaiers, 
televisietoestellen en laptops. Ik ben van plan om deze 
productenlijst de komende jaren uit te breiden, te begin-
nen met fietsen en elektrische fietsen.

Op termijn is het de bedoeling om te komen tot een 
levensduurindex die niet alleen de herstelbaarheid van 

qui contribuent à la déforestation et leur exportation, 
la nouvelle législation implique de nouveaux défis et 
obligations pour tous les acteurs impliqués dans les 
chaînes d’approvisionnement. Seules les marchandises 
accompagnées d’une déclaration de diligence raisonnée, 
procédure variable selon le niveau de risque du pays 
producteur, seront autorisées à la commercialisation sur 
le territoire européen. Les opérateurs seront soumis à 
des contrôles aux frontières et risquent des sanctions 
importantes en cas de non-conformité.

Les États membres et les opérateurs dans toute la 
chaîne de production disposent jusque fin 2024 pour 
implémenter cette nouvelle législation. Pour répondre aux 
nombreuses questions des différentes parties concer-
nées, deux réunions des parties prenantes ont d’ores et 
déjà été organisées, respectivement le 1er février 2023 
et le 13 septembre 2023. L’information et l’échange avec 
les différentes parties concernées seront également de 
mise en 2024.

L’implémentation de cette nouvelle législation repose 
avant toute chose sur une effectivité et une efficacité 
maximales des contrôles, ce qui permettra de garantir sa 
puissance d’action et son impact dans le but de réaliser 
des chaînes d’approvisionnement européennes plus 
durables qui soient au maximum sans déforestation.

Je veillerai à ce que le commerce illégal du bois, 
qui demeure une des plus vastes activités criminelles 
au monde, soit activement combattu, répondant ainsi 
aux importants engagements que nous avons pris en 
matière de commerce illégal du bois, notamment le règle-
ment européen sur le bois (EUTR) et le règlement Forest 
Law Enforcement, Governance and Trade (FLEGT). Je 
continuerai à miser pour ce faire sur les éléments clés 
que sont une capacité d’inspection suffisante, une col-
laboration active avec les douanes et les parquets, ainsi 
qu’une étroite implication du secteur, notamment dans 
le cadre du budget 2024. La nécessité d’une réponse 
adéquate et flexible est soulignée par l’importance de 
nos ports et le constat que la Belgique est le plus grand 
pays importateur de bois exotique de l’Union européenne.

À l’instar de la France, j’ai décidé de rendre obliga-
toire via une loi, l’affichage d’un indice de réparabilité 
sur certains produits pour la vente, y compris en ligne. Il 
s’agit des appareils domestiques tels que les machines à 
laver, les lave-vaisselles, les aspirateurs, les nettoyeurs 
à haute pression, les tondeuses à gazon, les télévisions 
et les ordinateurs portables. Mon but est d’allonger la 
liste des produits concernés dans les années à venir, 
en commençant par les vélos et les vélos électriques.

À terme, l’objectif est d’évoluer vers un indice de 
durabilité qui aura pour but d’inclure, en plus de la 
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een product aangeeft maar ook de levensduur, betrouw-
baarheid en robuustheid.

Deze wet en de bijbehorende koninklijke besluiten 
volgen het goedkeuringsproces en zouden in het eerste 
semester van 2024 moeten gepubliceerd worden.

Zoals vastgelegd in het wetsontwerp ter bevordering 
van de herstelbaarheid en de levensduur van goederen, 
start ik de werking op van een stakeholderplatform voor 
de bevordering van het herstel en levensduur van pro-
ducten. Dit platform moet de samenwerking bevorderen 
tussen fabrikanten, verdelers en de herstelsector om 
de herstelbaarheid en de levensduur van producten te 
verbeteren.

In het algemeen, en zoals aangegeven in het regeerak-
koord, steunen wij op actieve wijze de Europese aanpak 
om via handelsakkoorden hoge sociale standaarden en 
milieustandaarden te stellen als uitgangspunt voor onze 
relaties met derde landen.

Ik ben het eens met de Europese Commissie dat 
sommige producten een grote negatieve impact hebben 
op het (mariene) milieu en dat sommige kritische hulp-
bronnen aanleiding geven tot conflicten of ontwikkeling 
van andere landen belemmeren.

Onze afhankelijkheid van grondstoffen en de milieu-
impact van grondstoffengebruik, die zowel optreedt in 
België als in de rest van de wereld, is een steeds groter 
probleem.

Daarom zetten wij samen met BELSPO het onder-
zoek verder in het kader van het BRAIN-programma. 
Dit onderzoek zal ons meer inzichten geven in welke 
de kritische materiaalstromen zijn voor de Belgische 
economie en wat de milieu-impact hiervan is op België, 
Europa en de rest van de wereld. Dit zal toelaten om 
prioritaire productketens te definiëren voor Belgische 
beleidsdoelstellingen.

We volgen de herziening van de richtlijn betreffende 
de verpakkingen en het verpakkingsafval op de voet. 
Ik heb mijn administratie gevraagd er in het bijzonder 
op toe te zien dat de doelstellingen op het gebied van 
preventie en hergebruik zo ambitieus mogelijk zijn.

Een tweede “Single Use Plastics”-besluit wordt ter 
goedkeuring voorgelegd en zou in 2024 van kracht moeten 
worden. Dit besluit voorziet in een verbod op het op de 
markt brengen van een reeks producten voor eenmalig 
gebruik, waaronder bepaalde wegwerpverpakkingen, 
en een verhoging van het percentage gerecycleerde 
materialen in bepaalde producten.

réparabilité d’un produit, aussi sa longévité, sa fiabilité 
et sa robustesse.

Cette loi et les arrêtés royaux associés sont en cours 
d’approbation et devraient être publiés au premier 
semestre 2024.

Comme le prévoit le projet de loi sur la promotion de 
la réparabilité et de la durabilité des biens, je mettrai 
sur pied une plateforme des parties prenantes pour 
promouvoir la réparation et la durée de vie des produits. 
Cette plateforme devra favoriser la coopération entre 
fabricants, distributeurs et le secteur de la réparation 
dans l’optique d’une meilleure réparabilité et d’une plus 
grande longévité des produits.

De manière générale et comme précisé dans l’accord 
de gouvernement, nous soutenons activement l’ap-
proche européenne consistant à adopter des normes 
sociales et environnementales élevées comme base de 
nos relations avec les pays tiers par le biais d’accords 
commerciaux.

Je rejoins la Commission européenne sur le fait que 
certains produits ont un impact négatif majeur sur l’envi-
ronnement (y compris marin) et que certaines ressources 
critiques donnent lieu à des conflits et à des obstacles 
au développement.

Notre dépendance aux matières premières et l’impact 
environnemental de leur utilisation, qui se produit aussi 
bien en Belgique que dans le reste du monde, est un 
problème croissant.

C’est pourquoi nous poursuivons les recherches en 
collaboration avec BELSPO dans le cadre du programme 
BRAIN. Cette recherche nous permettra de mieux com-
prendre quels sont les flux de matières critiques pour 
l’économie belge et quel est leur impact environnemental 
sur la Belgique, l’Europe et le reste du monde. Cela 
permettra de définir des chaînes de produits prioritaires 
pour les objectifs politiques belges.

Nous suivons de près la révision de la directive sur 
les emballages et déchets d’emballages. J’ai demandé 
à mon administration d’être particulièrement attentive 
à ce que les objectifs en termes de prévention et de 
réutilisation soient les plus ambitieux possible.

Je soumettrai au Conseil des ministres un deuxième 
arrêté royal sur les plastiques à usage unique en vue 
d’une publication en 2024. Cet arrêté prévoit l’interdic-
tion de la commercialisation d’une gamme de produits 
à usage unique, dont certains emballages jetables, et 
une augmentation du pourcentage de matières recyclées 
dans certains produits.
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Met de Federale Raad voor Duurzame Ontwikkeling 
(FRDO) werken we aanbevelingen uit voor het toekom-
stige federale verpakkingenbeleid. De Interregionale 
Verpakkingscommissie en de gewesten zullen worden 
uitgenodigd om hieraan mee te werken.

Mijn administratie volgt van nabij de voorbereiding 
van een Europese certificering voor het percentage 
gerecycleerd materiaal in producten.

Mijn diensten onderzoeken eveneens de mogelijkheid 
om het gebruik van bepaalde producten voor eenmalig 
gebruik in de gezondheidssector te verminderen, op basis 
van een levenscyclusanalyse en rekening houdend met 
de aspecten van veiligheid voor patiënt en verzorger, 
kost en efficiëntie. Mijn diensten namen daarnaast het 
initiatief tot het organiseren van een nationale studiedag 
rond circulaire economie in de zorgsector in oktober 2023. 
Hierbij werd een overzicht van diverse Belgische studies 
en initiatieven met betrekking tot circulaire oplossingen in 
de zorgsector voorgesteld en werden aanbevelingen en 
toekomstperspectieven besproken met de stakeholders.

Ik laat ook een studie uitvoeren naar de mogelijkheden 
om het federale productbeleid te versterken met een rege-
ling voor Uitgebreide Producentenverantwoordelijkheid, 
zodat producenten niet enkel verantwoordelijk zijn voor 
het levenseinde van hun producten, maar ook voor pre-
ventie en zodat er samen met de gewestelijke maatre-
gelen een coherent kader ontstaat om producten beter 
recycleerbaar te maken, het gehalte aan gerecycleerde 
materialen te verhogen, de levensduur te verlengen en 
herbruikbare producten en verpakkingen te stimuleren.

Voor bouwproducten zal mijn administratie de Europese 
Bouwproductenverordening, die in herziening is, van 
nabij opvolgen voor de aspecten gerelateerd aan milieu 
en circulariteit. Dit geldt ook voor het ambitieuze “CPR 
Acquis”-proces van de Europese Commissie, waar per 
productgroep zal bepaald worden welke milieu-informatie 
verplicht te declareren is. De dienst Productbeleid blijft 
betrokken bij de Europese normalisatie van bouwpro-
ducten inzake milieu en circulariteit.

We zetten het Belgische EPD-programma inzake 
milieuproductverklaringen (Environmental Product 
Declarations) verder. Dit programma biedt een kader 
aan fabrikanten van bouwproducten om de resultaten 
van een levenscyclusanalyse te declareren zodat via 
TOTEM, de rekentool van de gewestelijke overheden, 
de milieu-impact van gebouwen kan berekend worden. 

Nous élaborons en collaboration avec le Conseil fédéral 
du développement durable des recommandations pour 
la future politique fédérale en matière d’emballage. La 
Commission interrégionale de l’emballage et les régions 
seront invitées à y participer.

Mon administration suit de près l’élaboration d’une 
certification européenne pour le pourcentage de matières 
recyclées dans les produits.

Mes services examinent par ailleurs la possibilité 
de réduire l’utilisation de certains produits à usage 
unique dans le secteur des soins de santé, sur base 
d’une analyse du cycle de vie et en tenant compte des 
aspects de sécurité pour le patient et le soignant, de 
coût et d’efficacité. Mes services ont également pris 
l’initiative d’organiser une journée d’étude nationale 
sur l’économie circulaire dans le secteur des soins de 
santé en octobre 2023. Un aperçu de diverses études 
et initiatives belges concernant les solutions circulaires 
dans le secteur des soins de santé a été présenté et 
des recommandations et perspectives d’avenir ont été 
discutées avec les parties prenantes.

Je ferai également réaliser une étude sur les pos-
sibilités de renforcement de la politique fédérale des 
produits, grâce à un système de responsabilité élargie 
des producteurs, de sorte que ceux-ci soient non seu-
lement responsables de la phase de fin de vie de leurs 
produits mais aussi de la prévention, et de manière à 
créer, conjointement avec les mesures régionales, un 
cadre cohérent pour rendre les produits plus recyclables, 
augmenter leur teneur en matériaux recyclés, prolonger 
leur durée de vie et promouvoir les produits et embal-
lages réutilisables.

Pour les produits de construction mon administration 
suivra de près le règlement européen sur les produits de 
construction, en cours de révision, pour ce qui concerne 
les aspects liés à l’environnement et à la circularité. 
C’est également le cas pour l’ambitieux processus “CPR 
Acquis” de la Commission européenne, dans le cadre 
duquel il sera déterminé quelles informations environ-
nementales doivent obligatoirement être déclarées pour 
chaque groupe de produits. Le service Politique des 
produits restera associé à la normalisation européenne 
des produits de construction par rapport aux aspects 
environnement et circularité.

Le programme belge concernant les déclarations 
environnementales de produits (programme EPD – 
Environmental Product Declarations) sera prolongé. Ce 
programme offre aux fabricants de produits de construc-
tion un cadre pour déclarer les résultats d’une analyse 
du cycle de vie, permettant ainsi de calculer l’impact 
environnemental des bâtiments grâce à TOTEM, l’outil 
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Tegelijkertijd onderzoeken we wat de meest optimale 
beheers- en financieringsstructuur hiervoor is met het 
oog op een verplichte invoering van een EPD voor, op 
termijn, alle bouwmaterialen.

Ik laat ook onderzoeken wat de mogelijke effecten 
zijn van de klimaatverandering op de sector van de 
bouwproducten en welke maatregelen nodig zijn om 
ons aan te passen.

Duurzaam vervoer

Recent heeft de Europese Unie strengere CO2-
emissienormen voor personenwagens en lichte bedrijfs-
voertuigen goedgekeurd, met een volledige productiestop 
van fossiele brandstofwagens in 2035. Naast personen-
wagens en bestelwagens, heeft de Europese Commissie 
ook zijn plannen bekendgemaakt voor strengere CO2-
emissienormen voor zware bedrijfsvoertuigen. Het voorstel 
van de Commissie zal de CO2-normen met ingang van 
2030 verstrengen en vanaf deze datum moeten ook alle 
nieuwe stadsbussen in de EU emissievrij zijn. Het voorstel 
moet zorgen voor een daling van de CO2-emissies met 
90 % in 2040, in vergelijking met 2019.

De Europese Commissie heeft ook een voorstel 
ingediend voor de invoering van een Euro 7-norm. Dit 
voorstel zou onder meer de huidige emissienormen minder 
complex maken, emissies van remmen en banden contro-
leren, duurzaamheidsnormen vastleggen voor batterijen 
en de controle op emissies in de praktijk verbeteren. Ik 
zal een actieve participatie van de experts binnen mijn 
administratie ondersteunen gezien het belang van dit 
voorstel voor zowel het leefmilieu als de volksgezond-
heid. De omschakeling naar elektrische auto’s zorgt er 
ook voor dat we het CO2-label voor personenwagens 
gaan herzien zodat het verbruik van elektrische wagens 
verplicht vermeld moet worden. Voor mij is de integratie 
van de Ecoscore of andere indicatoren die informatie 
geven over de milieu-impact van voertuigen daarbij van 
groot belang.

Beheersing van de risico’s van chemische 
producten

In 2020 heeft de Europese Commissie een herziening 
aangekondigd van de 2 belangrijkste wetgevingen die het 
op de markt brengen van chemische stoffen op EU-niveau 
regelen. Enerzijds is er de CLP-wetgeving, waarover 
de Raad momenteel onderhandelt. Anderzijds wordt 
het voorstel tot herziening van de REACH-verordening 

de calcul des autorités régionales. Nous examinerons 
parallèlement quelle est pour ce faire la meilleure structure 
de gestion et de financement possible dans l’optique de 
l’instauration obligatoire d’une EPD pour, à terme, tous 
les matériaux de construction.

Je demanderai aussi à ce que l’on examine quels 
sont les effets potentiels du changement climatique sur 
le secteur des produits de construction et quelles sont 
les mesures nécessaires pour nous y adapter.

Transport durable

L’Union européenne a récemment adopté des normes 
d’émissions de CO2 plus strictes pour les voitures parti-
culières et les véhicules utilitaires légers, ainsi que l’arrêt 
total de la production de véhicules roulant aux carburants 
fossiles en 2035. À côté des voitures particulières et des 
camionnettes, la Commission européenne a aussi fait 
part de ses intentions quant à des normes d’émissions 
de CO2 plus strictes pour les véhicules utilitaires lourds. 
La proposition de la Commission renforcera les normes 
de CO2 à partir de 2030 tandis que les nouveaux auto-
bus urbains dans l’Union européenne devront tous être 
à émission nulle à partir de cette date. La proposition 
doit engendrer une diminution des émissions de CO2 
de 90 % en 2040 par rapport à 2019.

La Commission européenne a par ailleurs déposé une 
proposition visant à instaurer une norme Euro 7. Cette 
proposition permettrait, entre autres choses, de rendre 
les normes d’émissions actuelles moins complexes, de 
contrôler les émissions provenant des freins et des pneus, 
d’établir des normes de durabilité pour les batteries et 
d’améliorer le contrôle des émissions dans la pratique. 
Je plaiderai pour une participation active des experts de 
mon administration étant donné l’importance de cette 
proposition à la fois pour l’environnement et la santé 
publique. En raison du passage à la voitures électrique, 
nous procèderons aussi à une révision du label CO2 
pour voitures particulières afin que la consommation 
des voitures électriques doive obligatoirement être 
indiquée. À cet égard, j’attache une grande importance 
à l’intégration de l’Ecoscore ou d’autres indicateurs qui 
donnent des informations sur l’impact environnemental 
des véhicules.

Maîtrise des risques des produits chimiques

La Commission européenne a annoncé en 2020 la 
révision des 2 principales législations encadrant la mise 
sur le marché des substances chimiques au niveau 
de l’Union européenne. D’une part, la législation CLP, 
actuellement en négociations au Conseil. D’autre part, la 
proposition de révision du règlement REACH, attendue 
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eind 2023 verwacht. Het volgende programma van de 
Commissie zal bepalen of de publicatie van deze herzie-
ning wordt gehandhaafd. Aangezien mijn administratie de 
leiding heeft over deze thema’s, zal zij erop toezien dat 
deze herzieningen tegemoetkomen aan hun ambitieuze 
doelstellingen van een veilige en duurzame chemie die 
bijdraagt tot de doelstelling van nulvervuiling.

Tegelijkertijd blijft mijn administratie betrokken bij het 
identificeren en evalueren van stoffen die aanleiding 
geven tot bezorgdheid. We ondernemen ook actie op 
het vlak van het beheer van de risico’s voor de mense-
lijke gezondheid en/of het milieu die verbonden zijn aan 
zeer zorgwekkende stoffen (Substances of very high 
concern – SVHC’s), aan de hand van de beperkings- en 
autorisatieprocessen waarin de REACH-regelgeving 
voorziet. Daarnaast blijven we ook actief deelnemen 
aan de gesprekken over de classificatie van gevaarlijke 
stoffen en mengsels. België blijft actief bijdragen aan 
deze processen met zijn wetenschappelijke, politieke, en 
sectorspecifieke expertise en draagt bij aan de lopende 
Europese werkzaamheden, waarbij we vasthouden aan 
het voorzorgsprincipe. Het is de bedoeling om voorspel-
baar risico te beperken en voorafgaandelijk de nodige 
maatregelen te nemen in geval van onzekerheid, eerder 
dan berekende risico’s te nemen en achteraf bij te sturen.

In de praktijk zal mijn administratie, zoals de voor-
bije jaren, haar wetenschappelijke werkzaamheden 
focussen op bepaalde stoffen waarvan vermoed wordt 
dat ze hormoonverstorend of PBT (persistent, bioaccu-
mulerend en toxisch) zijn, met name aan de hand van 
de evaluatie van de stoffen en de identificatie van de 
SVHC’s (propylparabeen en climbazole, perfluamine en 
2,4,6-tris-tert-butylfenyl), maar ook van een classificatie 
van de stoffen op Europees niveau, zoals voor nitroal-
kanen en pyrazoles.

We zullen elk initiatief van de Europese Commissie 
steunen dat strekt tot het bereiken van de principiële 
doelstelling zoals opgenomen in de oorspronkelijke 
REACH-verordening, met name zorgen voor een auto-
matisch verbod op stoffen die als carcinogeen, mutageen 
of reprotoxisch geclassificeerd worden (categorieën 
1A+1B) in consumentenproducten; tot nog toe beperkt de 
implementatie ervan zich (hoofdzakelijk) tot stoffen als 
dusdanig en mengsels terwijl tal van ‘consumentenarti-
kelen” vandaag nog steeds dergelijke stoffen bevatten.

In het kader van de REACH-herziening steunen we 
ook een verbetering van het REACH autorisatiesysteem 
waarbij substitutie door veiligere stoffen en beperken van 
blootstelling en uitstoot belangrijke elementen blijven.

avant la fin de l’année 2023; le prochain programme de 
la Commission déterminera si la publication de cette 
révision est maintenue. En tant que leader pour ces 
thématiques, mon administration veillera à ce que ces 
révisions atteignent leurs objectifs ambitieux d’une chimie 
sûre, durable et contribuant à l’objectif de zéro pollution!

Mon administration continuera parallèlement à s’impli-
quer notamment dans l’identification et dans l’évaluation 
des substances préoccupantes. Nous agirons également 
sur le volet relatif à la gestion des risques pour la santé 
humaine et/ou l’environnement liés aux substances 
extrêmement préoccupantes (Substances of very high 
concern – SVHC) au travers des processus de restrictions 
et d’autorisations prévus dans REACH. Par ailleurs, nous 
continuerons à participer activement aux discussions 
relatives à la classification des substances et mélanges 
dangereux. La Belgique continuera à contribuer par son 
expertise scientifique et politique, et celle des secteurs 
concernés, à tous ces processus et prendra sa part du 
travail européen en cours avec comme philosophie la 
poursuite du principe de précaution. Le but est de réduire 
le risque prévisible et de prendre les mesures néces-
saires préalablement en cas d’incertitudes plutôt que 
de prendre des risques calculés et corriger par la suite.

En pratique, le travail scientifique de mon administra-
tion se focalisera, comme les années précédentes, sur 
certaines substances soupçonnées perturbatrices du 
système endocrinien ou PBT (persistantes, bioaccumu-
lables et toxiques), notamment par le biais de l’évaluation 
des substances et l’identification des SVHC (propylpa-
rabène et climbazole, perfluamine et 2,4,6-tri-tert-bu-
tylphenol) mais également en classant les substances 
au niveau européen (nitroalcanes et pyrazoles).

Nous soutiendrons toute initiative de la Commission eu-
ropéenne visant à atteindre l’objectif de principe prévu 
dans le règlement original de REACH en vue d’assu-
rer l’interdiction automatique de substances classées 
Cancérigènes, Mutagènes ou Reprotoxiques (catégo-
ries 1A+1B) dans les produits utilisés par les consomma-
teurs dont la mise en œuvre s’est (principalement) limitée, 
à ce jour, aux substances en tant que telles et mélanges 
tandis que de très nombreux “articles” consommateurs 
contiennent toujours, à ce jour, de telles substances.

Dans le cadre de la révision du règlement REACH, 
nous défendrons aussi une amélioration du système 
d’autorisation REACH, qui maintienne les éléments 
importants que sont la substitution par des substances 
plus sûres et la limitation de l’exposition et des émissions.
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Verder zullen we in het kader van de REACH-herziening 
ook pleiten voor de uitbreiding van dit principe tot an-
dere gevaarklassen (hormoonverstoorders, neurotoxi-
sche stoffen, enz.), zoals aangekondigd in de Europese 
strategie voor duurzame chemische stoffen. Er dient 
opgemerkt dat deze strenge eisen ook verruimd zouden 
kunnen worden voor de “professionele actoren” (waar-
mee hoofdzakelijk de zelfstandigen bedoeld worden, 
te onderscheiden van de “werknemers”), die van een 
gelijkaardige beschermingsregeling zouden genieten. 
Het verbod op deze gevaarlijke stoffen in materialen, 
die als “meest schadelijke stoffen” worden bestempeld, 
zal tevens bevorderlijk zijn voor de recyclage na gebruik 
door de consumenten.

Meer in het algemeen vormt de benadering van zoge-
naamde “generieke risicoanalyse”, die een verhoogde 
bewijslast veronderstelt om een veilig gebruik van chemi-
sche stoffen te verzekeren, een te verkiezen benadering.

De Europese Commissie zal haar voorstel van criteria 
voor de essentiële toepassingen eind 2023 uitbrengen. 
We zullen erover blijven waken om, in het kader van de 
REACH-herziening, een ambitieuze versie van die crite-
ria te onderhandelen, uitgaande van een systemische/
holistische opvatting van wat al dan niet noodzakelijk is 
voor de werking van de samenleving (het bestaan van 
een markt volstaat niet als aanwijzing om te besluiten 
dat de samenleving niet kan werken zonder een stof). 
We zullen erop toezien dat het Belgische hefboomeffect 
behouden blijft wat betreft de toepassing van dit criterium 
voor financieringen van RRF-projecten: in dat kader mag 
België ambitieuzer optreden dan het Europese niveau.

Mijn administratie zal haar werkzaamheden in het 
kader van het OASA-beginsel (one substance, one as-
sessment – één stof, één evaluatie) verderzetten; deze is 
erop gericht het delen van wetenschappelijke gegevens 
voor stoffen te vereenvoudigen en de herverdeling van 
de wetenschappelijke taken binnen de Europese agent-
schappen en DG’s overzichtelijker te maken.

Er zal bijzondere aandacht uitgaan naar wijzigingen 
die eveneens de snelheid van het optreden en van de 
besluitvorming in het kader van het beheer van eventu-
ele risico’s kunnen verbeteren, en naar het benodigde 
budget voor die verbeteringen.

Op nationaal vlak heb ik mijn administratie opgedragen 
om meerdere wetgevende teksten voor te bereiden ten-
einde het beheer van chemische stoffen te vervolledigen 
en te vervolmaken: het koninklijk besluit “tot wijziging van 
koninklijk besluit van 27 mei 2014 betreffende het op de 
markt brengen van stoffen geproduceerd in nanoparti-
culaire toestand” wordt momenteel onderhandeld. De 
wijzigingen hebben betrekking op het toepassingsgebied 

Par ailleurs, nous soutiendrons également, dans le 
cadre de la révision du règlement REACH, l’extension 
de ce principe à d’autres classes de danger (tels que 
les perturbateurs endocriniens, les neurotoxiques, …), 
comme annoncé dans la stratégie européenne pour 
la durabilité des produits chimiques. À noter que ces 
exigences strictes pourraient également s’étendre aux 
“professionnels” (visant principalement les indépendants 
– à distinguer des “travailleurs”) qui bénéficieraient d’un 
régime de protection similaire. L’interdiction de ces subs-
tances dangereuses dites “substances les plus nocives” 
dans les matériaux favorisera également le recyclage 
après usage par les consommateurs.

Plus généralement, l’approche dite “Évaluation géné-
rique des risques”, supposant une charge de la preuve 
renforcée en vue d’assurer la sécurité de l’usage de 
substances chimiques, est une approche favorable.

La Commission européenne fera sa proposition de 
critères pour les usages essentiels fin 2023. Nous res-
terons attentifs à négocier dans la révision du règlement 
REACH une version ambitieuse de ces critères, sur la 
base d’une conception systémique/holistique de ce qui 
est ou non nécessaire au fonctionnement de la société 
(l’existence d’un marché n’est pas une indication suffi-
sante pour conclure que la société ne peut fonctionner 
sans une substance). Nous veillerons à garder un levier 
belge dans l’application de ce critère pour les finan-
cements de projets RRF: la Belgique, dans ce cadre, 
peut-être plus ambitieuse que le niveau européen.

Mon administration continuera son travail dans le cadre 
du principe OSOA (one substance, one assessment – une 
substance / une évaluation) visant à une simplification du 
partage des données scientifiques pour les substances 
et une plus grande clarté sur la redistribution des tâches 
scientifiques au sein des agences et DG européennes.

Une attention particulière sera portée aux changements 
pouvant améliorer également la rapidité d’action et de 
décisions dans le cadre de la gestion des risques éven-
tuels ainsi qu’au budget nécessaire à ces améliorations.

Au niveau national, j’ai demandé à mon administration 
de préparer plusieurs textes législatifs afin de compléter 
et parfaire la gestion des substances chimiques: l’arrêté 
royal “modifiant l’arrêté royal du 27 mai 2014 relatif à 
la mise sur le marché des substances manufacturées 
à l’état nanoparticulaire” est actuellement en cours de 
négociation. Les modifications concernent, d’une part, 
le champ d’application de l’arrêté royal et d’autre part, 
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van het KB en de kennisgeving van voorwerpen die na-
nomaterialen bevatten. Biociden, cosmetische producten, 
materialen en objecten die bestemd zijn om in contact te 
komen met levensmiddelen en pigmenten zullen voortaan 
onder het toepassingsgebied van dit besluit vallen. Met 
betrekking tot de kennisgeving van deze voorwerpen, 
stelt dit besluit een systeem van prioritering in per cate-
gorie van voor consumenten bestemde voorwerpen en 
complexe objecten waarvan kennisgeving is gedaan in 
verband met mogelijke blootstelling aan nanomaterialen. 
Mondmaskers zijn ook opgenomen in deze categorieën 
voorwerpen in het prioriteringssysteem, deze werden 
veel gebruikt tijdens de COVID-19-pandemie.

Het koninklijk besluit “houdende een exportverbod van 
bepaalde gevaarlijke stoffen naar landen die geen lid zijn 
van de Europese Unie” dat in juni 2023 door de regering 
werd goedgekeurd, zal in werking treden. Het bevat een 
spiegelclausule voor stoffen die in Europa verboden zijn 
om redenen van gezondheid en milieubescherming. In 
de bijlagen worden (Prior Informed Consent) PIC-stoffen 
opgelijst die, als ze beantwoorden aan bepaalde criteria 
die in het besluit zijn vastgelegd, niet naar derde landen 
mogen worden uitgevoerd of alleen mogen worden 
uitgevoerd voor toepassingen die nog zijn toegestaan. 
Er wordt ook een wetgevingsvoorstel van de Europese 
Commissie verwacht om een exportverbod in te voeren 
op Europees niveau. België zal deze kwestie derhalve 
opnemen tijdens het Belgische voorzitterschap van de 
Raad van de Europese Unie in de eerste helft van 2024 
en pleiten voor een Europees verbod op de export van 
gevaarlijke stoffen.

België zal actief blijven in internationaal verband zoals 
op het niveau van de OESO: leidraden voor het testen 
van chemische stoffen, inclusief alternatieven voor 
dierproeven en wederzijdse erkenning van gegevens.

Ook in het kader van de Verenigde Naties zal mijn 
administratie blijven deelnemen aan de verschillende 
internationale conventies en aan UNEA (chemicals 
and waste), conventie van Minamata, conventie van 
Stockholm, Rotterdam en Bazel, SAICM, Stockholm +50. 
Ze zal erop toezien dat er een onderlinge samenhang 
is en dat chemische stoffen als agendapunt worden 
opgenomen bij de onderhandelingen van de nieuwe 
internationale conventie inzake plasticvervuiling.

Biociden

Biociden worden gebruikt om ongewenste organismen 
te bestrijden: ze stoten ze af, maken ze onschadelijk of 
vernietigen ze. Ze worden in alle activiteitsgebieden 
aangetroffen. Om de risico’s die aan deze producten 

la notification des articles contenant des nanomaté-
riaux. En effet, les biocides, les produits cosmétiques, 
les matériaux et objets destinés à entrer en contact 
avec les denrées alimentaires ainsi que les pigments 
entreront désormais dans le champ d’application de cet 
arrêté. En ce qui concerne la notification des articles, 
cet arrêté met en place un système de priorisation par 
catégories d’articles et d’objets complexes destinés aux 
consommateurs et notifiés au regard de l’exposition 
potentielle aux nanomatériaux. Parmi ces catégories 
d’articles dans le système de priorisation, sont présents 
les masques buccaux, utilisés massivement lors de la 
pandémie de COVID-19.

L’arrêté royal “interdisant l’exportation de certaines 
substances dangereuses vers des pays non-membres 
de l’Union européenne” adopté par le gouvernement en 
juin 2023 entrera en vigueur. Il prévoit une clause miroir 
aux substances interdites en Europe pour des raisons 
de protection de la santé et de l’environnement. En 
effet, il liste dans ses annexes, des substances (Prior 
Informed Consent) PIC qui, si elles répondent à certains 
critères définis par l’arrêté, seront interdites d’expor-
tation vers des pays tiers ou pourront être exportées 
mais uniquement en vue d’usages spécifiques encore 
autorisés. Une proposition de mesure législative de la 
Commission européenne pour instaurer une interdic-
tion d’exportation au niveau européen est également 
attendue. Cette problématique sera donc portée par 
la Belgique durant la présidence belge du Conseil de 
l’Union européenne le premier semestre de l’année 2024 
et plaidera en faveur d’une interdiction européenne de 
l’exportation de substances dangereuses.

L’action de la Belgique au niveau international comme 
l’OCDE se poursuivra: guidances pour tester les subs-
tances chimiques y compris alternatives aux tests sur 
animaux, reconnaissance mutuelle des données.

Ainsi que dans le cadre des Nations Unies, mon 
administration continuera à participer aux différentes 
conventions internationales et à l’UNEA (chemicals 
and waste), Convention de Minamata, Convention de 
Stockholm, Rotterdam et Bales, SAICM, Stockholm +50. 
Elle veillera à la cohérence entre celles-ci et à introduire 
le sujet des produits chimiques dans les négociations 
de la nouvelle convention internationale sur la pollution 
par les plastiques.

Biocides

Les produits biocides servent à lutter contre les orga-
nismes indésirables: ils les repoussent, les rendent inof-
fensifs ou les détruisent. Ils se retrouvent dans tous les 
domaines d’activité. Afin de réduire les risques associés 
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verbonden zijn, te beperken, voert mijn administratie 
hoofdzakelijk een tweeledig beleid.

Enerzijds de beoordeling van werkzame stoffen en 
producten voorafgaand aan hun goedkeuring. Deze be-
oordelingen zijn afhankelijk van de nationale wetgeving of 
van de Europese regelgeving over biociden. Deze strenge 
beoordelingen zorgen ervoor dat uitsluitend biociden op 
de markt worden gebracht die geen onaanvaardbare 
risico’s voor het milieu en de gezondheid inhouden.

Anderzijds heeft mijn administratie werk gemaakt van 
het federaal reductieplan voor biociden, dat kadert in 
een aanpak op nationaal niveau. Dit plan heeft als doel 
om zowel het brede publiek als professionele gebruikers 
bewust te maken van beste praktijken en de risico’s 
verbonden aan biociden, de biocidenmarkt te monitoren 
en reguleren, en de deskundigheid van professionele 
biocidegebruikers te versterken, met als uiteindelijk doel 
de hoogst mogelijke bescherming van zowel gezondheid 
als milieu te waarborgen.

Het reductieplan voorziet ook in de invoering van 
opleidingen voor professionals in de ratten- en insec-
tenbestrijding, die een biocidenvergunning moeten 
hebben en permanente training moeten volgen net zoals 
professionele gebruikers van gewasbeschermingsmid-
delen. Zodra het koninklijk besluit over de opleidingen 
gepubliceerd is, zal mijn administratie, via de werkgroep 
“duurzaam gebruik”, overleggen met de gewesten om 
een coherent opleidingssysteem in heel België te orga-
niseren en te tot stand te brengen.

Om de verkoop van de gevaarlijkste biociden aan 
professionals te beperken, heeft mijn administratie ook 
het beperkte circuit ingevoerd. In deze context zal er 
gericht worden gecommuniceerd naar de prioritaire 
sectoren. Deze communicatie heeft tot doel gebruikers 
en verkopers te informeren over de gevaren en risico’s 
die gepaard gaan met het gebruik van gevaarlijke bio-
ciden en over eventuele wijzigingen in de regelgeving 
die hen rechtstreeks aangaan.

Ik besteed ook bijzondere aandacht aan de risico’s 
van antimicrobiële resistentie als gevolg van het gebruik 
van biociden, zoals blijkt uit de betrokkenheid van de 
DGEM bij het nationale actieplan tegen antimicrobiële 
resistentie.

Inspectie en controles

De door de federale Milieu-Inspectie te controleren 
regelgevingen worden jaarlijks verder uitgebreid met 
bijkomende specifieke voorzieningen die bijkomende 
controles vragen ter bescherming van het milieu en de 

à ces produits, mon administration poursuit une politique 
qui comprend deux volets majeurs.

D’une part, l’évaluation des substances actives et 
des produits préalablement à leur autorisation. Ces 
évaluations dépendent soit de la législation nationale 
soit du règlement européen sur les produits biocides. 
Ces évaluations rigoureuses garantissent la mise sur le 
marché de produits biocides ne présentant pas de risques 
inacceptables pour l’environnement et pour la santé.

D’autre part, mon administration met en œuvre le 
plan de réduction des produits biocides. Cela s’inscrit 
dans une démarche au niveau national. Ce plan vise 
entre autres à sensibiliser les utilisateurs “grand public” 
et professionnels aux bonnes pratiques et aux risques 
encourus suite à l’utilisation des produits biocides, à 
suivre et à régulariser le marché des biocides, ainsi qu’à 
renforcer la compétence des utilisateurs professionnels 
afin de garantir un haut niveau de protection pour la 
santé et l’environnement.

Le plan de réduction prévoit également l’instauration 
de formations destinées aux professionnels des secteurs 
de la dératisation et de la désinsectisation, qui seront 
dans l’obligation de détenir une licence biocides et de 
suivre des formations continues comme pour les utilisa-
teurs professionnels de produits phytopharmaceutiques. 
Une fois l’arrêté royal relatif aux formations publiées, 
mon administration se concertera avec les Régions 
pour organiser et développer un système de formations 
cohérent sur tout le territoire belge et ce, via le groupe 
de travail “usage durable”.

Dans le but de limiter la vente des produits biocides les 
plus dangereux aux professionnels, mon administration 
a également instauré le circuit restreint. Dans ce cadre, 
des communications ciblées vers les secteurs prioritaires 
seront organisées. Ces communications auront pour but 
d’informer les utilisateurs et vendeurs sur les dangers 
et les risques liés à l’utilisation de biocides dangereux 
ou sur d’éventuelles évolutions réglementaires qui les 
concernent directement.

Par ailleurs, je porte également une attention parti-
culière aux risques de résistance aux antimicrobiens 
résultant de l’usage des biocides, comme en témoigne 
l’implication de la DGEM dans le plan d’action national 
contre la résistance aux antimicrobiens.

Inspection et contrôles

Les réglementations à contrôler par l’Inspection 
fédérale de l’Environnement s’étoffent d’année en an-
née de dispositions spécifiques supplémentaires qui 
nécessitent des contrôles supplémentaires aux fins de 
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gezondheid. Op het vlak van chemische stoffen (REACH, 
CLP, PIC, POP, biociden…) worden jaarlijks bijkomende 
normen uitgevaardigd die eveneens dienen gecontroleerd 
te worden. Daarnaast is het aantal producten dat op de 
Belgische markt wordt gebracht, sterk toegenomen, 
zowel door productvariatie als door het aanbod van 
buitenlandse bedrijven zoals via e-commerce.

Zo is op 29 juni 2023 de Verordening ontbossingsvrije 
producten (Regulation (EU) 2023/1115 on deforestation-
free products) in werking getreden. Op grond van deze 
verordening moet elke marktdeelnemer of handelaar die 
vanaf 1 januari 2025 grondstoffen zoals soja, rundvlees, 
palmolie, hout, cacao, koffie, rubber en sommige daarvan 
afgeleide producten, zoals leer, chocolade, banden, of 
meubilair op de EU-markt brengt, of daaruit exporteert, 
kunnen bewijzen dat de producten niet afkomstig zijn van 
recentelijk ontbost land of hebben bijgedragen aan de 
aantasting van de bossen. De federale Milieu-Inspectie 
dient in te staan voor de controles op al deze grondstof-
fen en afgeleide producten die onder deze verordening 
vallen. Deze EU-verordening legt de lidstaten verplichte 
controlepercentages op, afhankelijk van het risico van 
het land van herkomst (standaardrisico: 3 %, laag risico: 
1 %, hoog risico: 9 %). Als deze controlepercentages 
niet worden gehaald, zal de Europese Commissie een 
ingebrekestellingsprocedure tegen België opstarten. 
Om deze controlepercentages te halen zijn extra mid-
delen nodig.

Ik beoog bijkomende middelen om de dienst te kunnen 
versterken en zodoende afdoende controles te kunnen 
garanderen en de risico’s voor zowel het milieu als de 
gezondheid van de burgers te beperken.

Deze bijkomende middelen zijn noodzakelijk om een 
doeltreffende controle van de verschillende wetgevin-
gen te garanderen en voldoende analyses te kunnen 
uitvoeren op de aanwezigheid van beperkt toegelaten 
of verboden stoffen in producten die op de Belgische 
markt worden aangeboden. Daarnaast zullen deze 
middelen gebruikt worden om voldoende staalnames 
en analyses uit te voeren in het kader van e-commerce, 
wat van belang is voor verschillende wetgevingen van 
de federale inspectiedienst. Zo is internethandel één 
van de prioriteiten in het 2e Europees actieplan tegen 
de illegale handel in bedreigde dieren en planten.

protéger l’environnement et la santé. Dans le domaine 
des substances chimiques (REACH, CLP, PIC, POP, 
biocides…), des normes supplémentaires sont promul-
guées chaque année, lesquelles doivent également être 
contrôlées. En outre, le nombre de produits mis sur le 
marché belge a fortement augmenté, du fait à la fois 
de la variation dans les produits et de l’offre émanant 
d’entreprises étrangères, notamment via l’e-commerce.

Ainsi est entré en vigueur le 29 juin 2023 le Règlement 
sur les produits sans déforestation (Regulation (EU) 
2023/1115 on deforestation-free products). Conformément 
à ce règlement, tout opérateur ou commerçant qui, à 
partir du 1er janvier 2025, importera sur le marché euro-
péen ou exportera à partir de celui-ci des produits de 
base comme le soja, la viande bovine, l’huile de palme, 
le bois, le cacao, le café, le cuir et le caoutchouc, ainsi 
que des produits qui en sont dérivés, comme le cuir, 
le chocolat, les pneus ou l’ameublement, devra devoir 
prouver que les produits ne sont pas issus de terres 
déboisées ou n’ont pas contribué à la dégradation 
des forêts. L’Inspection fédérale de l’Environnement 
devra se charger de l’ensemble des contrôles pour tous 
les produits de base et dérivés auxquels le règlement 
s’applique. Ce règlement européen impose des pour-
centages de contrôles obligatoires aux États membres, 
en fonction du risque du pays d’origine (risque stan-
dard: 3 %, faible risque: 1 %, risque élevé: 9 %). Si la 
Belgique n’atteint pas ces pourcentages de contrôles, 
La Commission européenne engagera une procédure 
de mise en demeure contre notre pays. Des moyens 
supplémentaires sont nécessaires pour atteindre ces 
pourcentages de contrôles.

Je réclamerai des moyens supplémentaires pour 
pouvoir renforcer le service et, de la sorte, garantir des 
contrôles effectifs et limiter les risques à la fois pour 
l’environnement et la santé des citoyens.

Ces moyens supplémentaires sont indispensables pour 
garantir un contrôle suffisant des différentes législations 
et pouvoir effectuer suffisamment d’analyses de la pré-
sence de substances à autorisation limitée ou interdites 
dans les produits qui sont offerts sur le marché belge. 
Ces moyens serviront en outre à réaliser un nombre 
suffisant d’échantillonnages et d’analyses dans le cadre 
de l’e-commerce, ce qui est important pour différentes 
législations relevant du service fédéral d’inspection. Le 
commerce électronique figure par exemple aussi parmi 
les priorités du deuxième plan d’action européen pour 
lutter contre le trafic d’espèces sauvages menacées 
d’extinction.
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Milieu-coördinatie

In 2024 zal het expertisecentrum Do No Significant 
Harm (DNSH) de verantwoordelijken voor de maatre-
gelen uit het Relance- en Investeringsplan (RIP) blijven 
bijstaan, in overeenstemming met dit Europese principe 
dat inhoudt dat er geen aanzienlijke schade mag worden 
toegebracht ten aanzien van de 6 milieudoelstellingen. 
Het zal zijn expertise vergroten, met name in de inter-
pretatie van diverse wetteksten, en de verschillende 
methodologische hulpmiddelen actueel houden.

België is ook van plan om deel te nemen aan een 
tweede Europees “Technical Support Instrument”-
project om zijn expertise in het implementeren van het 
DNSH-principe in openbare financieringsprogramma’s 
verder te versterken.

Het ontwerp ter herziening van de SEA-wet (Strategic 
Environmental Assessment) wordt momenteel afgerond 
en zal ten laatste begin 2024 worden ingediend bij de 
Kamer.

Bestuivers, GGO’s, zoönosen

Bestuivers bieden belangrijke ecosysteemdiensten 
waaronder bijdragen aan ons voedselaanbod en onze 
voedselzekerheid aangezien zij zorgen voor de be-
stuiving van een hele reeks gewassen. Spijtig genoeg 
worden wij zowel op wereldvlak als op Europees vlak 
geconfronteerd met een daling in de populatie van onze 
bestuivers. De oorzaken van deze achteruitgang zijn 
multifactorieel. Om deze verschillende factoren aan te 
pakken werd met de verschillende federale entiteiten 
nauw samengewerkt om gecoördineerde acties uit te 
werken. Via samenwerking tussen de verschillende 
federale actoren werden in 2023 verschillende acties in 
verband met diergezondheid, pesticiden en biodiversi-
teit samengebracht tot een federaal bestuiversplan, in 
overeenstemming met de nationale bestuiversstrategie 
2021-2030. In 2024 zal het federaal bestuiversplan ter 
goedkeuring voorgelegd worden aan de Ministerraad en 
vervolgens gelanceerd en uitgevoerd worden.

De besprekingen binnen de Raad van de EU van het 
wetgevend voorstel aangaande planten verkregen via 
nieuwe genomische technieken (NGT’s), dat op 5 juli 
2023 werd gepubliceerd door de Europese Commissie, 
vormen één van de dossiers die nog lopende zullen 
zijn tijdens het Belgische voorzitterschap. De Europese 
Commissie stelt in dit voorstel dat planten verkregen via 
deze nieuwe technieken het potentieel kunnen hebben 
om bij te dragen tot een efficiënter en meer duurzaam 
landbouwsysteem, hetgeen de hoekstenen zijn van de 
Europese ‘Farm-to-Fork’-strategie. Innovaties binnen 

Coordination environnementale

En 2024, le centre d’expertise Do No Significant 
Harm (DNSH) continuera à soutenir les responsables de 
mesures du Plan de relance et d’investissement (PRI) 
dans le respect de ce principe européen qui implique 
de ne pas causer de préjudice important à aucun des 6 
objectifs environnementaux. Il va renforcer son exper-
tise, notamment sur l’interprétation des différents textes 
légaux, ainsi que maintenir à jour les différents outils 
méthodologiques.

La Belgique ambitionne par ailleurs de participer à un 
deuxième projet européen de type “Technical Support 
Instrument” afin de continuer à renforcer son expertise 
dans l’implémentation du principe DNSH dans les pro-
grammes de financements publics.

Le projet de révision de la loi SEA (Strategic 
Environmental Assessment) est en voie de finalisation 
et sera déposé à la Chambre début 2024 au plus tard.

Pollinisateurs, OGM, zoonoses

Les pollinisateurs fournissent d’importants services 
écosystémiques, parmi lesquels la contribution à notre 
approvisionnement alimentaire et à notre sécurité ali-
mentaire grâce à la pollinisation de nombre de cultures. 
Malheureusement, que ce soit à l’échelle du monde ou 
en Europe, nous sommes confrontés à une diminution 
de la population de pollinisateurs. Les causes de ce 
recul sont multidimensionnelles. De manière à s’atteler 
à ces différentes dimensions, une étroite collaboration 
a été menée avec les différentes entités fédérales pour 
développer des actions coordonnées. La coopération 
entre les différents acteurs fédéraux a permis de regrou-
per en 2023 différentes actions liées à la santé animale, 
aux pesticides et à la biodiversité dans un plan fédéral 
pollinisateurs, en phase avec la stratégie nationale 
belge en faveur des pollinisateurs pour 2021-2030. Le 
plan fédéral pollinisateurs sera soumis à l’approbation 
du Conseil des ministres en 2024, après quoi il sera 
lancé et exécuté.

Les discussions au sein du Conseil de l’Union euro-
péenne relatives à la proposition législative concernant 
les végétaux obtenus au moyen de nouvelles techniques 
génomiques (NTG’s), que la Commission européenne a 
publiée le 5 juillet 2023, font partie des dossiers qui seront 
toujours en cours lors de la présidence belge. Dans sa 
proposition, la Commission européenne considère que les 
végétaux obtenus au moyen de ces nouvelles techniques 
sont susceptibles d’offrir un potentiel pour contribuer à 
une agriculture à la fois plus efficace et plus durable, soit 
les pierres angulaires de la stratégie européenne “Farm 
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de landbouw zijn essentieel om de competitiviteit van 
de sector alsook de voedselzekerheid in de toekomst te 
waarborgen, maar mijns inziens is het zeer belangrijk dat 
alle nieuwe technologieën en innovaties onderworpen 
worden aan een uitgebreide technology-assessment 
waarbij alle duurzaamheidsaspecten in rekening worden 
gebracht.

België ondersteunt alvast een aantal principes uit 
het voorstel zoals het inrichten van een kader voor 
deze planten dat proportioneel is tegenover het risico, 
gestoeld op het voorzichtigheidsprincipe en het voorzien 
van stimulansen voor kmo’s die met innovatieve planten 
de markt willen betreden. Samen met mijn collegaminis-
ters van Landbouw en Volksgezondheid volgen we het 
dossier van nabij op. Binnen het CCIM-netwerk werd 
een werkgroep met experten van alle betrokken admi-
nistraties, onder pilotage van de FOD Volksgezondheid, 
aangesteld om dit voorstel te bestuderen, hetgeen ons 
zal ondersteunen in de uitwerking van een Belgische 
positie. De resultaten van de stakeholderconsultatie 
van juni 2023 worden hierbij ook in rekening gebracht.

De FOD Volksgezondheid zal zich tijdens het Belgisch 
voorzitterschap dan ook maximaal inzetten om dit dos-
sier in goede banen te leiden.

Daarnaast worden de gesprekken over een poten-
tieel nieuw samenwerkingsakkoord betreffende de 
administratieve en wetenschappelijke coördinatie in-
zake bioveiligheid (ggo’s) verdergezet. Binnen deze 
gesprekken wordt een consensus gezocht over een 
gemeenschappelijk systeem om, op basis van een 
wetenschappelijke evaluatie, genetisch gewijzigde or-
ganismen te beoordelen. Hierbij worden de behoeften 
van de Adviesraad voor Bioveiligheid alsook de wensen 
van de andere betrokken stakeholders mee in acht ge-
nomen. De werkzaamheden en de vorderingen van de 
CCIM-werkgroep verantwoordelijk voor de herziening 
van het samenwerkingsakkoord inzake bioveiligheid 
werden in 2023 verschillende keren besproken in de 
Uitgebreide Interministeriële Conferentie Leefmilieu 
(UICL). In de UICL is een consensus dat een holistische 
visie belangrijk is. Ethische en duurzaamheidsaspecten 
gelinkt aan voedingsgewassen moeten wat mij betreft 
dan ook meegenomen worden in de besprekingen van 
de herziening van dit samenwerkingsakkoord. De be-
slissingen die worden genomen binnen het Europese 
dossier aangaande planten verkregen via NGT’s zullen 
ook een invloed hebben op dit samenwerkingsakkoord.

Met de COVID-19-pandemie werden we eraan herin-
nerd dat de gezondheid van mens, dier en milieu intrin-
siek met elkaar verbonden zijn. Er moet een holistische 
aanpak komen, die zowel paraatheid (preparedness) als 

to Fork”. Si les innovations dans l’agriculture sont essen-
tielles pour garantir la compétitivité du secteur ainsi que 
la sécurité alimentaire à l’avenir, il est primordial à mon 
sens que les nouvelles technologies et les innovations 
soient toutes soumises à une évaluation technologique 
approfondie qui prend en compte l’ensemble des aspects 
de la durabilité.

La Belgique soutient en tout cas un certain nombre 
de principes contenus dans la proposition, comme 
l’établissement, à la lumière du principe de prudence, 
d’un cadre pour ces végétaux qui soit proportionnel aux 
risques ou comme les incitants prévus pour les PME 
qui souhaitent entrer sur le marché avec des plantes 
innovantes. Nous suivrons ce dossier de près, conjoin-
tement avec les collègues ministres de l’Agriculture et 
de la Santé publique. Un groupe de travail réunissant 
des experts de toutes les administrations concernées et 
piloté par le SPF Santé publique a été constitué au sein 
du réseau CCPIE pour étudier cette proposition et nous 
soutiendra ainsi dans l’élaboration d’une position belge. 
Les résultats de la consultation des parties prenantes en 
juin 2023 seront également pris en compte pour ce faire.

Le SPF Santé publique mettra donc tout en œuvre 
durant la présidence belge pour mettre ce dossier sur 
la bonne voie.

Par ailleurs, se poursuivront les discussions quant à un 
possible nouvel accord de coopération sur la coordination 
administrative et scientifique en matière de biosécurité 
(OGM). Dans le cadre de ces discussions, un consensus 
est recherché sur un système commun d’évaluation 
des organismes génétiquement modifiés, basé sur 
une évaluation scientifique. Il est tenu compte, pour ce 
faire, des besoins du Conseil consultatif de Biosécurité 
ainsi que des desiderata des autres parties prenantes 
concernées. Les travaux et les avancées du groupe de 
travail CCPIE en charge de la révision de l’accord de 
coopération en matière de biosécurité ont été examinés 
à plusieurs reprises en Conférence Interministérielle de 
l’Environnement élargie (CIEE) au cours de l’année 2023. 
L’importance d’une vision holistique fait consensus au 
sein de la CIEE. Raison pour laquelle je considère que le 
caractère éthique et la durabilité par rapport aux cultures 
vivrières sont des aspects qui doivent être intégrés aux 
discussions concernant la révision de cet accord de coo-
pération. Les décisions qui interviendront dans le cadre 
du dossier européen concernant les végétaux obtenus 
au moyen de NTG auront également une influence sur 
cet accord de coopération.

La pandémie de COVID-19 19 nous a rappelé que 
la santé des êtres humains, la santé des animaux et la 
santé de l’environnement sont étroitement liées. Une 
approche holistique incluant la capacité de réaction 
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preventie en anticipatie op gezondheidscrisissen omvat. 
We moeten een beter inzicht krijgen in de ziekteverwek-
kers en de oorzaken van ziekteoverdracht van dier op 
mens. De wetenschappelijke benadering houdt in dat 
de bron van gezondheidscrisissen wordt opgespoord 
om de oorsprong ervan te begrijpen en zo maatrege-
len te ontwikkelen om ze te voorkomen of te beperken. 
De studie van milieu- en klimaatfactoren moet daarom 
een integraal onderdeel van de aanpak zijn. Federale 
bevoegdheden op het gebied van volksgezondheid, 
landbouw, milieu, wetenschapsbeleid en ontwikkelings-
samenwerking zijn de relevante hefbomen om te zorgen 
voor een federaal ‘One World, One Health’-beleid voor 
de preventie van zoönotische ziekten.

Om een coherent nationaal beleid te garanderen, 
is er nood aan een OWOH-samenwerking met de  
deelentiteiten. Ook universiteiten en wetenschappelijke 
onderzoekscentra zijn essentiële belanghebbenden. 
In dit verband is het belangrijk om na te denken over 
hoe de publiek-private samenwerking kan worden ge-
optimaliseerd en hoe de overheid de resultaten van 
wetenschappelijk onderzoek kan benutten. Met dit in 
het achterhoofd richtte de Interministeriële Conferentie 
Leefmilieu, uitgebreid met Volksgezondheid, Landbouw 
en Wetenschapsbeleid, in 2022 de Belgische werkgroep 
“PREZODE” op, met als opdracht een OWOH-visie en 
OWOH-aanbevelingen te formuleren voor een nationaal 
beleid ter voorkoming van zoönotische ziekten. Hun 
aanbevelingen zullen in 2024 worden onderzocht, om te 
bepalen of ze haalbaar zijn. Teneinde dubbel werk met 
andere acties te vermijden, maar ook om synergiën te 
versterken, zullen de Belgische en Europese initiatieven 
en spelers die actief zijn op het gebied van zoönoses in 
kaart worden gebracht.

België zal de ‘One World, One Health’-benadering 
blijven ondersteunen in de relevante vergaderingen die 
georganiseerd worden in het kader van de Verenigde 
Naties (zoals UNEP, WHO, WHOA of FAO) en op het 
niveau van de Europese Unie. België zal ook de werk-
zaamheden blijven volgen van het internationale initiatief 
PREZODE (Preventing Zoonotic Disease Emergence), 
waarbij België zich in 2021 heeft aangesloten.

Derde Nationaal Milieu- en Gezondheidsplan 
(NEHAP III)

De zomer van 2022 is recordhouder voor de heetste 
zomer ooit in Europa. Een studie gepubliceerd in het 
tijdschrift Nature Medicine schat dat er, tussen 30 mei en 
4 september 2022, 61.672 hittegerelateerde sterfgevallen 

(preparedness) mais également la prévention et l’anti-
cipation des crises sanitaires doit être mise en œuvre. 
Une meilleure connaissance des agents pathogènes et 
des causes qui provoquent la transmission de maladies 
des animaux vers les humains doit être développée. La 
démarche scientifique suppose de remonter à la source 
des crises sanitaires afin d’en comprendre l’origine et 
partant, développer des mesures pour les prévenir ou 
les atténuer. En ce sens, l’étude des facteurs environ-
nementaux et climatiques doit faire partie intégrante de 
la démarche. Les compétences fédérales en matière de 
santé publique, d’agriculture, d’environnement, de poli-
tique scientifique et de coopération au développement 
sont les leviers pertinents pour assurer une politique 
fédérale ‘One World, One Health‘ (OWOH) en matière 
de prévention des maladies zoonotiques.

Afin d’assurer une politique nationale cohérente, une 
collaboration OWOH avec les entités fédérées s’impose. 
Les universités et les centres de recherche scientifique 
sont des parties prenantes indispensables. En ce sens, 
il est important d’engager une réflexion sur la manière 
d’optimiser une collaboration public-privé ainsi que sur 
la manière dont les pouvoirs publics peuvent utilement 
valoriser les résultats de la recherche scientifique. Dans 
cette perspective, un groupe de travail belge “PREZODE” 
a été créé en 2022 par la Conférence Interministérielle de 
l’Environnement élargie entre autres à la Santé publique, 
à l’Agriculture et à la Politique scientifique, avec pour 
mandat de présenter une vision et des recommandations 
OWOH pour une politique nationale de prévention de 
l’émergence des maladies zoonotiques. Ses recomman-
dations seront analysées en 2024 afin de déterminer 
la faisabilité de leur mise en œuvre. Afin d’éviter une 
duplication des efforts avec d’autres actions mais aussi 
afin de renforcer les synergies, une cartographie des 
initiatives et des acteurs belges et européens actifs en 
matière de zoonoses sera réalisée.

La Belgique continuera de soutenir une approche 
‘One World, One Health’ dans les réunions pertinentes 
organisées dans le cadre des Nations Unies (comme 
l’UNEP, l’OMS, l’OMSA ou la FAO) ainsi qu’au niveau 
de l’Union européenne. Elle continuera également à 
suivre les travaux de l’initiative internationale PREZODE 
(Preventing Zoonotic Disease Emergence) à laquelle la 
Belgique a adhéré en 2021.

Troisième Plan National Environnement-Santé 
(NEHAP III)

L’été 2022 détient le record de l’été le plus chaud 
jamais enregistré en Europe. Une étude publiée dans 
la revue Nature Medicine, estime qu’entre le 30 mai 
et le 4 septembre 2022, il y aurait eu 61.672 décès 
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waren in Europa. In België werd een oversterfte van 
2.291 personen geregistreerd in 2022, dit is 5,7 % meer.

Bovendien hebben onze gezondheidszorgsystemen 
zelf een impact op ons milieu.

Tot slot zijn we niet allemaal gelijk als het gaat om 
deze bedreigingen en hun impact.

In de Belgische context vormt het derde Nationaal actie-
plan Milieu-Gezondheid (NEHAP III) 2024-2029 het kader 
voor de ministers van Leefmilieu en Volksgezondheid om 
samen deze talrijke uitdagingen aan te pakken en onze 
internationale verbintenissen in dat verband in te vullen: 
de duurzame ontwikkelingsdoelstellingen (SDGs), de 
verbintenissen die werden aangegaan op de klimaattop 
COP26 voor een duurzame, weerbare en koolstofarme 
gezondheidssector en de recente verbintenissen die 
België is aangegaan op de Interministeriële Conferentie 
Milieu en Gezondheid van de WGO Europa in juli 2023 
(Verklaring van Boedapest) om de gezondheidsdimen-
sies van de drievoudige crisis aan te pakken (klimaat-
verstoring, biodiversiteitsverlies en milieuvervuiling) en 
een gezonde en rechtvaardige transitie te bevorderen 
in het kader van het herstel na de pandemie.

NEHAP III 2024-2029 richt zich op twee prioritaire 
thema’s:

1. weerbaarheid, aanpassing en strijd tegen klimaat- 
verandering;

2. de beperking van de negatieve effecten van che-
mische stoffen op de gezondheid en het milieu.

De uitvoering van het derde Nationaal actieplan 
Milieu-Gezondheid (NEHAP III) 2024-2029, dat in het 
najaar van 2023 voor openbare raadpleging is inge-
diend en waarvan de definitieve versie begin 2024 aan 
de GICLG (Gemengde Interministeriële Conferentie 
Leefmilieu-Gezondheid) wordt voorgelegd, zal in 2024 
al onze aandacht en steun opeisen.

Bovendien blijf ik met mijn collega’s en onze respec-
tieve administraties de actieve deelname van België 
verzekeren aan de verschillende initiatieven op inter-
nationaal, Europees en ander niveau inzake milieu en 
gezondheid en inzonderheid de verbanden tussen de 
drievoudige crisis en de impact ervan op de menselijke 
gezondheid en gezondheidszorgsystemen (Health Day op 
de COP28 van de UNFCCC, partnerschappen “klimaat 
en gezondheid”, enz.).

attribuables à la chaleur en Europe. La Belgique a quant 
à elle enregistré une surmortalité de 2.291 personnes 
en 2022, soit 5,7 %.

Par ailleurs, nos systèmes de santé eux-mêmes 
impactent notre environnement.

Enfin, nous ne sommes pas tous égaux face à ces 
menaces et leurs impacts.

Le 3e Plan National d’action Environnement-Santé 
(NEHAP III) 2024-2029 est la déclinaison, dans le contexte 
belge, des ministres de l’Environnement et de la Santé 
publique pour aborder conjointement ces nombreux 
défis et répondre à nos engagements internationaux en 
la matière: objectifs de développement durable (ODD), 
engagements de la COP26 Climat pour un secteur de la 
santé durable et résilient et à faible émissions de carbone, 
ainsi que les récents engagements pris par la Belgique 
lors de la conférence interministérielle Environnement 
et Santé d’OMS Europe en juillet 2023 (Déclaration de 
Budapest) en vue de répondre aux dimensions sanitaires 
de la triple crise (dérèglement climatique, perte de biodi-
versité et pollution environnementale) et promouvoir une 
transition saine et juste pour se remettre de la pandémie.

Le Plan NEHAP III 2024-2029 se focalise sur deux 
thèmes prioritaires:

1. la résilience, l’adaptation et la lutte face au dérè-
glement climatique;

2. la réduction des effets néfastes des substances 
chimiques sur la santé et l’environnement.

La mise en œuvre du 3e Plan National d’action 
Environnement-Santé (NEHAP III) 2024-2029, soumis 
à consultation publique à l’automne 2023 et dont la ver-
sion finale devrait être validée par la CIMES (Conférence 
Interministérielle mixte de l’Environnement élargie à la 
Santé) début 2024, monopolisera toute notre attention 
et tout notre soutien en 2024.

Par ailleurs, mes collègues et moi-même ainsi que 
nos administrations respectives continuerons à assurer 
la participation active de la Belgique aux différentes 
initiatives lancées au niveau international, européen, 
… en matière d’environnement-santé, en particulier, 
celles qui concernent les liens entre la triple crise et ses 
impacts sur la santé humaine et les systèmes de santé 
(Health Day à la COP 28 de l’UNFCCC, partenariats 
“climat et santé”, …).
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Antimicrobiële resistentie (AMR)

Antimicrobiële resistentie (AMR) is een van de grootste 
bedreigingen voor de huidige en toekomstige volksgezond-
heid. Daarom wil België het gebruik van antimicrobiële 
stoffen beperken en verbeteren om de ontwikkeling en 
verspreiding van resistente ziektekiemen te voorkomen.

Om antimicrobiële resistentie op een coherente 
en rationele manier te bestrijden, heeft het nationale 
actieplan, gesteund door de bevoegde ministers van 
Volksgezondheid, Diergezondheid en Dierenwelzijn, 
Voedselveiligheid en Milieu, het mogelijk gemaakt om 
nieuwe acties te starten sinds 2022. Dit plan hanteert 
een “One World, One Health”-aanpak.

Talrijke sectoroverschrijdende acties in het kader van 
het beleid ter bestrijding van AMR komen op kruissnel-
heid en zullen in 2024 worden uitgevoerd. De website 
praatoverantibiotica.be en het jaarverslag BELMAP 
zullen worden gebruikt om de belanghebbenden bewust 
te maken van deze problematiek. Ons nationale AMR-
programma zal op Europees niveau worden geïntegreerd 
via deelname aan het JAMRAI 2-project (Joint Action 
on Antimicrobial Resistance and Healthcare Associated 
Infections). In het kader van het Belgische voorzitter-
schap van de Raad van de Europese Unie zal een 
high-level conferentie worden georganiseerd door de 
FOD Volksgezondheid, Veiligheid van de Voedselketen en 
Leefmilieu, het European Centre for Disease Prevention 
and Control (ECDC) en Sciensano om nieuwe Europese 
aanbevelingen naar voren te schuiven in de strijd tegen 
antimicrobiële resistentie, dit volgens een ‘One World, 
One Health’- aanpak.

Milieu- en gedragscomponenten worden onder meer 
opgenomen in de onderzoeken over het ambulante 
voorschrijfgedrag en over de door biociden veroorzaakte 
kruisresistentie tegen antibiotica. Verschillende acties zijn 
ook gericht op het bevorderen van het correcte gebruik 
van biociden. Deze zullen bijdragen tot een aanpassing 
van het beleid in de strijd tegen antimicrobiële resistentie.

Farm to Fork

De “Farm to Fork”-strategie werd gelanceerd in 2020, 
als onderdeel van de Europese Green Deal en streeft 
ernaar om ons voedselsysteem te verduurzamen in al zijn 
aspecten. De Europese Commissie wil aan de hand van 
27 acties verschillende wetgevende en niet-wetgevende 
voorstellen op tafel leggen die deze transitie op gang 
brengen en faciliteren. Ondanks de noodzaak voor 
actie kende de “Farm to Fork”-strategie tot op heden 

Résistance aux antimicrobiens (AMR)

La résistance aux antimicrobiens (AMR) est l’une des 
plus grandes menaces pour la santé publique actuelle 
et future. C’est pourquoi la Belgique vise à réduire et 
améliorer l’utilisation des agents antimicrobiens, en vue 
d’éviter le développement et la propagation de germes 
résistants.

Pour lutter contre la résistance aux antimicrobiens de 
façon cohérente et rationnelle, le plan d’action national, 
soutenu par les ministres compétents pour la Santé 
publique, la Santé et le bien-être animal, la Sécurité 
alimentaire et l’Environnement, a permis d’initier de nou-
velles actions depuis 2022. Ce plan suit une approche 
“One World, One Health”.

De nombreuses actions intersectorielles relatives 
à la politique de lutte contre les AMR atteignent leur 
vitesse de croisière et seront déployées en 2024. Le site 
parlonsantibiotiques.be et le rapport annuel BELMAP 
seront utilisés pour sensibiliser les parties prenantes 
à la problématique. L’intégration de notre programme 
national AMR au niveau européen sera assurée par 
la participation au projet JAMRAI 2 (Joint Action on 
Antimicrobial Resistance and Healthcare Associated 
Infections). Dans le cadre de la présidence belge du 
Conseil de l’Union européenne, une conférence de haut 
niveau sera organisée par le SPF Santé publique, Sécurité 
de la Chaine alimentaire et Environnement, l’European 
Centre for Disease Prevention and Control (ECDC) et 
Sciensano pour apporter de nouvelles recommanda-
tions européennes dans la lutte contre la résistance 
antimicrobienne en suivant une approche “One World, 
One Health”.

Les composantes environnementales et comporte-
mentales seront entre autres intégrées dans des études 
portant sur le comportement de prescription en ambula-
toire ou sur la résistance croisée aux antibiotiques induite 
par les biocides. Plusieurs actions visent également 
à promouvoir une utilisation appropriée des produits 
biocides. Elles permettront d’adapter les politiques en 
matière de lutte contre les résistances aux antimicrobiens.

Farm to Fork

La stratégie “Farm to Fork” a été lancée en tant que 
composante du Green Deal européen et vise à rendre 
notre système alimentaire durable dans tous ses aspects. 
Par le biais de 27 actions, la Commissions européenne 
entend mettre sur la table différentes propositions légis-
latives et non législatives qui permettent d’initier et de 
favoriser cette transition. Malgré la nécessité d’agir, la 
stratégie “Farm to Fork” a connu jusqu’à présent un 
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een moeizaam parcours, geplaagd door vertragingen 
en politieke onenigheid.

Met het einde van de Commissie von der Leyen in 
zicht worden er in de komende maanden nog enkele 
belangrijke voorstellen verwacht waaronder in eerste 
instantie de Europese kaderwet voor duurzame voed-
selsystemen (Sustainable Food Systems Framework, 
SFSF), die ertoe moet leiden dat de duurzaamheid van 
ons voedselsysteem coherent wordt opgenomen in alle 
Europese regelgeving.

Daarnaast staat ook de herziening van de Europese 
regelgeving omtrent dierenwelzijn nog op de agenda van 
de Europese Commissie in 2023 en zijn er de lopende 
onderhandelingen over de herziening van de richtlijn 
inzake het duurzaam gebruik van gewasbeschermingsmid-
delen (Sustainable Use of pesticides Regulation, SUR).

Deze dossiers zullen vermoedelijk op tafel liggen 
tijdens het Belgische voorzitterschap van de Raad van 
de EU. Het zal dan ook aan ons zijn om met de nodige 
ambitie en samenwerking deze dossiers in goede banen 
te leiden.

Ook binnen België wordt beleid ontwikkeld gericht op 
het verduurzamen van ons voedselsysteem. De fede-
rale regering heeft de ambitie om deze dialoog verder 
te zetten en te faciliteren en zal daarvoor de nodige 
stappen zetten.

NAPED (nationaal actieplan hormoonverstoorders

Hormoonverstoorders zijn chemische stoffen die een 
grote invloed hebben op de gezondheid en het milieu 
doordat ze de hormonale systemen van ons lichaam 
en die van diersoorten aantasten. In België werd in 
juni 2022 het Nationaal Actieplan hormoonverstoorders 
(NAPED), in nauwe samenwerking tussen de Federale 
Staat, de gewesten en de gemeenschappen, door de 
GICLG goedgekeurd. Het NAPED is opgebouwd rond 
3 complementaire pijlers die aansluiten bij de ‘One 
World, One Health’-benadering; de “preventieve” pijler, 
de “regelgevende” pijler en de pijler “wetenschappelijk 
onderzoek”. De eerste acties uit het plan zijn in 2022 en 
2023 opgestart en elk jaar komen de overige acties aan 
de beurt, tot in 2026. In 2024 zal de nadruk liggen op 
bewustmaking van zwangere vrouwen of vrouwen die 
zwanger willen worden; dit wordt later uitgebreid naar 
andere kwetsbare groepen en naar de algemene bevol-
king. Het NAPED draagt ook bij aan de financiering van 
verschillende wetenschappelijke studies (PARC-project 
(European partnership for the assessment of risks from 
chemicals), humane biomonitoringstudies of studies 
naar verschillende milieumatrices op regionaal niveau).

parcours difficile, émaillé de retards et de désaccords 
politiques.

À l’approche de la fin de la Commission von der Leyen, 
quelques propositions importantes sont encore attendues 
dans les mois à venir, parmi lesquelles en premier lieu 
la loi-cadre européenne pour des systèmes alimentaires 
durables (Sustainable Food Systems Framework, SFSF), 
qui doit déboucher sur une intégration cohérente de 
la durabilité de notre système alimentaire dans toute 
réglementation européenne.

À l’agenda de la Commission européenne pour 2023 
figure en outre encore la révision de la réglementa-
tion européenne sur le bien-être animal tandis que des 
négociations sont en cours pour réviser la directive sur 
l’utilisation durable des produits phytopharmaceutiques 
(Sustainable Use of pesticides Regulation, SUR).

Ces dossiers se retrouveront probablement sur la table 
lors de la présidence belge du Conseil de l’Union euro-
péenne. Il nous appartiendra dès lors de mener ces 
dossiers à bien en affichant l’ambition nécessaire et en 
s’appuyant sur la coopération requise.

Des politiques visant à rendre notre système alimen-
taire plus durable sont aussi développées en interne en 
Belgique. Le gouvernement fédéral entend poursuivre 
et faciliter ce dialogue et entreprendra les démarches 
nécessaires à cette fin.

NAPED (plan d’action national sur les perturbateurs 
endocriniens)

Les perturbateurs endocriniens sont des substances 
chimiques qui ont un impact important sur la santé et 
l’environnement, dans la mesure où ils affectent le sys-
tème hormonal de notre organisme et celui des espèces 
animales en Belgique, le plan d’action national sur les 
perturbateurs endocriniens (NAPED), a été adopté par la 
CIMES en juin 2022, en collaboration étroite entre l’État 
fédéral, les Régions et les Communautés. Le NAPED 
s’articule autour de 3 axes complémentaires qui suivent 
une approche “One World, One Health”: l’axe “prévention”, 
l’axe “réglementation” Et l’axe “recherche scientifique”. 
Les premières actions du plan ont débuté en 2022 
et 2023, les autres seront mises en œuvre chaque année, 
jusqu’en 2026. En 2024, l’accent sera notamment mis sur 
la sensibilisation des femmes enceintes ou souhaitant le 
devenir, et une extension aux autres populations vulné-
rables ainsi qu’à la population générale est prévue par 
la suite. Le NAPED contribue également au financement 
de diverses études scientifiques (projet PARC (European 
partnership for the assessment of risks from chemicals), 
études de biosurveillance humaine ou sur différentes 
matrices environnementales au niveau régional).
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IV. — DE KOERS VAN DE EUROPESE GREEN 
DEAL VERSTERKEN EN AANHOUDEN

De Europese Green Deal heeft het politieke para-
digma van de Europese Unie veranderd. De Green 
Deal uit 2019 werd van meet af aan ontworpen om onze 
groene transitie te implementeren, door het Europese 
project nieuw leven in te blazen en ons cohesiebeleid 
te versterken.

Het is nu niet het ogenblik om klimaat- en milieuam-
bities af te zwakken, wel om onze strategische pijlers 
te verstevigen en de economische vruchten te plukken 
van een vooruitstrevend ecologisch transitiebeleid. 
De Green Deal heeft op veel gebieden ingespeeld en 
er is nog veel werk aan de winkel. We mogen nu niet 
de pauzeknop indrukken voor onze ambities. Vandaag 
moeten we een tandje bijsteken en overwegen wat de 
volgende stappen moeten zijn in deze strategie, die 
Ursula von der Leyen heeft bestempeld als zijnde het 
“man op de maan”-moment voor Europa.

De strategische pijlers van de Europese Green Deal 
maken de weg vrij voor een versterkt Europa dat zijn lot 
in eigen handen neemt: geen afhankelijkheid van fossiele 
energie dankzij hernieuwbare energiebronnen en het “Fit 
for 55”-pakket, meer voedselsoevereiniteit dankzij de 
“Farm to Fork”-strategie, grotere soevereiniteit en minder 
milieu-impact in het gebruik van grondstoffen dankzij de 
strategie voor circulaire economie, grotere marktstabiliteit 
dankzij de strategie voor duurzame financiën, en meer 
solidariteit dankzij gemeenschappelijke en innovatieve 
financiële mechanismen. Dit is de koers die we hebben 
uitgezet. Ik druk de hoop uit dat deze wordt aanhouden 
door de volgende Europese Commissie.

Samen zorgen de Green Deal en het herstelplan voor 
een geleidelijke hervatting van voldoende overheidsin-
vesteringen om de samenleving en de economie klimaat-
neutraal, milieuvriendelijk, gifvrij en volledig circulair te 
maken tegen 2050 (zoals omschreven in de doelstelling 
van het Europees parlement). Vandaag weten we dat 
investeren in de transitie niet enkel noodzakelijk is, maar 
ook veel winstgevender, veerkrachtiger en veiliger is dan 
investeren in de fossiele economie.

De Europese Unie eist dat de investeringen in het 
kader van het relance- en investeringsplan zorgvuldig 
tegemoetkomen aan het criterium “do no significant harm”, 
om geen significante schade te berokkenen ten opzichte 
van 6 milieudoelstellingen. Het gaat om de volgende 
doelstellingen: de mitigatie van klimaatverandering, de 
adaptatie aan klimaatverandering, de bescherming van 
water en mariene hulpbronnen, de bevoorradingszeker-
heid voor een circulaire economie, het terugdringen van 

IV. — RENFORCER ET MAINTENIR LE CAP DU 
GREEN DEAL EUROPÉEN

Le Green Deal européen a changé le paradigme poli-
tique de l’Union européenne. Dès son lancement en 2019, 
le Green Deal a été conçu pour mettre en œuvre notre 
transition écologique en relançant le projet européen et 
en renforçant notre politique de cohésion.

Ce n’est pas le moment d’affaiblir les ambitions clima-
tiques et environnementales mais plutôt de renforcer nos 
piliers stratégiques et récolter les bénéfices économiques 
d’une politique de transition écologique progressive. Le 
Green Deal a agi dans de nombreux domaines et beau-
coup reste encore à faire. Le temps n’est pas à mettre 
sur pause nos ambitions mais à appuyer sur l’accélé-
rateur et penser dès aujourd’hui aux prochaines étapes 
de cette stratégie qu’Ursula von der Leyen qualifiait du 
moment “man on the Moon” de l’Europe.

Les piliers stratégiques du Green Deal européen 
ouvrent la voie à une Europe renforcée qui prend son 
destin en main: indépendance de l’énergie fossile grâce 
aux énergies renouvelables et au paquet “Fit for 55”, 
plus de souveraineté alimentaire grâce à la stratégie 
“Farm to Fork”, plus de souveraineté et réduction de 
l’impact environnemental dans l’utilisation des matières 
premières grâce à la stratégie de l’économie circulaire, 
plus de stabilité des marchés grâce à la stratégie de la 
finance durable, et un renforcement de notre solidarité au 
travers de mécanismes financiers communs et innovants. 
C’est le cap que nous avons fixé. J’espère qu’elle sera 
maintenue par la prochaine Commission européenne.

Ensemble, le Green Deal et le plan de relance ga-
rantissent que des investissements publics suffisants 
peuvent être progressivement rétablis pour évoluer 
vers une société et une économie neutre en carbone, 
respectueuses de l’environnement, non toxiques et 
entièrement circulaires d’ici 2050 (comme le décrit 
l’objectif du Parlement européen). Aujourd’hui, nous 
savons qu’investir dans la transition est non seulement 
nécessaire, mais aussi beaucoup plus rentable, résilient 
et sûr que d’investir dans l’économie fossile.

L’Union européenne exige que les investissements 
réalisés dans le cadre du plan de relance et d’investis-
sement respectent scrupuleusement le critère du “do no 
significant harm”, afin de ne pas causer de dommages 
significatifs à l’encontre de 6 objectifs environnementaux. 
Ces objectifs sont les suivants: atténuation du change-
ment climatique, adaptation au changement climatique, 
protection des ressources hydriques et marines, sécurité 
de l’approvisionnement pour une économie circulaire, 
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de vervuiling en de bescherming van de biodiversiteit. 
Het federaal relance- en investeringsplan omvat een 
Europees luik van ongeveer 1,25 miljard euro en een 
Belgisch luik van ongeveer 1,238 miljard euro, in totaal dus 
om en bij 2,5 miljard euro. Indien dat beginsel niet wordt 
nageleefd, kan dit als gevolg hebben dat de betalingen 
uit het Europese luik opgeschort worden en zelfs dat de 
financiële enveloppe van België verminderd wordt. Het 
“do no significant harm”-mechanisme dat ik heb opge-
zet bij het DG Leefmilieu van mijn administratie om de 
uitvoering van het herstelplan in goede banen te leiden, 
is operationeel. Dit DNSH-mechanisme bestaat uit een 
expertisecentrum en een helpdesk die bij de administratie 
gehuisvest zijn, uit een DNSH-netwerk met de gewesten 
dat gecoördineerd wordt door het Planbureau, en uit 
de Inspectie van Financiën die nagaat of het betrokken 
investeringsproject uit het plan beantwoordt aan het 
DNSH-principe. Het komt erop aan te garanderen dat 
de weg van de transitie goed wordt gevolgd.

De rechtvaardige transitie staat centraal in de 
Green Deal

De belofte niemand achter te laten tijdens de operatio-
nalisering van de Green Deal kreeg terecht een centrale 
rol toegediend in deze agenda. Een echt beleid van 
rechtvaardige transitie werd uitgebouwd door Europa met 
name via het mechanisme voor een rechtvaardige tran-
sitie, dat een belangrijk instrument werd om de transitie 
naar een klimaatneutrale economie op een rechtvaardige 
manier te organiseren. Het biedt gerichte steun om in de 
periode 2021-2027 ongeveer 55 miljard euro te helpen 
mobiliseren in de zwaarst getroffen regio’s, teneinde 
de sociaaleconomische gevolgen van de ecologische 
transitie te verzachten.

Daarnaast keurden de verschillende Europese instan-
ties in april 2023 het sociaal klimaatfonds goed. Dit fonds 
zal zich specifiek richten op het bieden van financiële 
ondersteuning aan kwetsbare Europese huishoudens, 
transportgebruikers en micro-ondernemingen bij de 
transitie naar duurzame mobiliteit en energiezuinige ge-
bouwen. Een bedrag van 86,7 miljard euro wordt hiervoor 
uitgetrokken tussen 2026 en 2032. In 2024 zal België een 
sociaal klimaatplan bij de Europese Commissie moeten 
indienen waarin we de plannen uiteenzetten over hoe 
we ons deel van dit fonds zullen uitgeven. Ik zal erop 
toezien dat dit plan in samenwerking met de verschil-
lende entiteiten de juiste elementen zal bevatten om de 
mobiliteit en het transportsysteem en de woningstock in 
snel tempo te verduurzamen en dit op een manier die 
niemand achterlaat. De betrokkenheid van de sociale 
partners, het maatschappelijk middenveld, academici 
en burgers in het opstellen van dit plan zal cruciaal zijn. 
Ik zal blijven garanderen dat deze actoren tijdens het 

réduction de la pollution et protection de la biodiversité. 
Le plan fédéral de relance et d’investissement com-
prend un volet européen d’environ 1,25 milliard d’euros 
et un volet belge d’environ 1,238 milliard d’euros, soit 
un total d’environ 2,5 milliards d’euros. Le non-respect 
de ce principe pourrait entraîner la suspension des 
paiements du volet européen, voire une réduction de 
l’enveloppe financière de la Belgique. Le mécanisme 
“do no significant harm” que j’ai créé au sein de la DG 
Environnement de mon administration pour assurer la 
bonne mise en œuvre du plan de relance est opéra-
tionnel. Ce mécanisme DNSH se compose d’un centre 
d’expertise et d’un helpdesk au sein de l’administration, 
d’un réseau DNSH avec les régions, coordonné par le 
Bureau du Plan, et de l’Inspection des Finances, qui 
vérifie si le projet d’investissement concerné dans le plan 
est conforme au principe DNSH. Il s’agit de s’assurer 
que nous suivons bien la voie de la transition.

La transition juste au cœur du Green Deal

La promesse de ne laisser personne sur le bord du 
chemin dans le cadre de la mise en œuvre du Green 
Deal occupe à juste titre une place centrale dans cet 
agenda. L’Europe a développé une véritable politique 
de transition juste, notamment par l’établissement du 
mécanisme de transition juste en tant qu’instrument 
important pour organiser la transition vers une économie 
climatiquement neutre de manière juste. Il doit aider de 
manière ciblée à mobiliser au cours de la période 2021-
2027 un montant d’environ 55 milliards d’euros dans 
les régions les plus durement touchées, afin d’atténuer 
les conséquences socio-économiques de la transition 
écologique.

Les différentes instances européennes ont, par ail-
leurs, adopté en avril 2023 le Fonds social pour le cli-
mat. Ce fonds servira spécifiquement à accorder un 
soutien financier aux ménages, usagers des transports 
et micro-entreprises vulnérables en Europe dans le 
cadre de la transition vers une mobilité durable et des 
bâtiments économes en énergie. Un montant de 86,7 
milliards d’euros sera dégagé à cet effet entre 2026 
et 2032. La Belgique devra soumettre en 2024 un Plan 
social pour le climat à la Commission européenne, qui 
exposera nos intentions quant à la manière dont nous 
dépenserons notre part de ce Fonds social. Je veillerai 
à ce que ce plan, en collaboration avec les différentes 
entités, contienne les éléments adéquats pour rendre 
la mobilité et le système de transport de même que le 
parc de logements rapidement plus durables, et ce d’une 
manière qui ne laisse personne sur le bord du chemin. 
L’association des partenaires sociaux, de la société civile, 
du monde académique et des citoyens à la rédaction de 
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debat over een rechtvaardige transitie in België blijvend 
gehoord worden.

De rechtvaardige transitie in België

Centraal in het beleid van rechtvaardige transitie 
staat de overtuiging dat er een rechtvaardige oplossing 
bestaat voor elk probleem en dat sociale rechtvaardig-
heid en milieurechtvaardigheid onlosmakelijk met elkaar 
verbonden zijn,

Democratisering van het debat is essentieel om ge-
zamenlijk te beslissen over de richting die moet worden 
ingeslagen en over de wijze waarop dit moet gebeuren. 
Er is nog ruimte om collectieve keuzes te maken maar 
deze “window of opportunity” sluit snel. Het gezegde 
‘alleen ga je sneller, samen kom je verder’ indachtig, 
hebben we gekozen voor langetermijnoplossingen. Deze 
oplossingen zijn erop gericht de volledige bevolking naar 
een duurzame samenleving te loodsen tegen 2050. We 
kunnen zorgen voor een wederzijdse versterking van 
leefmilieubescherming en sociale bescherming. Er moet 
rekening gehouden worden met en geluisterd worden 
naar de meest kwetsbaren zodat de transitie hen ten 
goede komt. De klimaatkwestie is de sociale kwestie 
van deze eeuw, waarbij de groene transitie de grootste 
hefboom vormt om de ongelijkheden aan te pakken, en 
daar willen we resoluut op inzetten.

Uit overtuiging heb ik het debat over onze trajecten 
voor 2050 willen democratiseren, zodat de ecologische 
transitie niemand achterlaat en, meer nog, als hefboom 
dient om ongelijkheid tegen te gaan. Met als resultaat 
een meer egalitaire samenleving die koolstofneutraal, 
vrij van vervuiling en circulair is.

Dat niemand achter wordt gelaten, is niet alleen wen-
selijk maar ook noodzakelijk en mogelijk. Rechtvaardige 
transitie is de beste weg om zowel een sociale basis 
(voorzien in de menselijke basisbehoeften) als een 
milieuplafond (respect voor de planetaire grenzen) te 
garanderen. Tussen deze twee grenzen zal wereldwijd 
een comfortabele leefomgeving tot stand komen, met 
name een welvarende en duurzame economie. In tegen-
stelling tot wat maar al te vaak wordt gehoord, schuilt er 
geen tegenstrijdigheid in deze bewoording. Een sociale 
woestijn biedt geen plaats voor een economie. In een 
ecologische woestijn kan geen samenleving worden 
gebouwd.

Organisatie van de Conferentie voor een 
Rechtvaardige Transitie in België

Op  8 en 9 november 2023 organiseerde ik de 
Conferentie voor een Rechtvaardige Transitie in België. 

ce plan sera cruciale. Je continuerai à assurer que ces 
différents acteurs ne cessent d’être entendus au cours 
du débat sur la transition juste.

La transition juste en Belgique

Au cœur de la politique de transition juste se trouve 
la conviction qu’à chaque problème correspond une 
réponse juste et que la justice sociale et la justice envi-
ronnementale sont inextricablement liées.

Démocratiser le débat est essentiel pour décider 
ensemble de la direction à prendre et de la manière de 
le faire. Nous avons encore l’espace de faire des choix 
collectifs, mais cette fenêtre d’opportunité se referme 
rapidement. Comme dit le dicton “seul on va plus vite, 
ensemble on va plus loin”, nous avons opté pour les 
solutions à long terme. Ces solutions ont pour objectif 
de mener l’ensemble de la population vers une société 
durable d’ici 2050. Nous pouvons faire en sorte que la 
protection de l’environnement et la protection sociale 
se renforcent mutuellement. Nous devons prendre en 
compte et écouter les plus vulnérables pour que la tran-
sition leur profite. La question climatique est la question 
sociale de ce siècle et la transition écologique est le 
plus grand levier de lutte contre les inégalités et nous 
voulons nous y engager fermement.

C’est par conviction que j’ai eu à cœur de démo-
cratiser le débat sur nos trajectoires 2050, afin que la 
transition écologique ne laisse personne sur le bord du 
chemin, mieux, qu’elle serve de levier pour lutter contre 
les inégalités. À la clef figure une société plus égalitaire, 
neutre en carbone, sans pollution et circulaire.

Que personne ne soit laissé de côté n’est pas seu-
lement souhaitable, mais nécessaire et possible. Une 
transition équitable est la meilleure voie pour assurer à 
la fois un socle social (répondre aux besoins humains 
fondamentaux) et un plafond environnemental (res-
pecter les limites planétaires). Entre ces deux limites, 
un cadre de vie confortable sera établi à l’échelle mon-
diale, en particulier une économie prospère et durable. 
Contrairement à ce que l’on entend trop souvent, il n’y 
a pas de contradiction dans cette formulation. Un désert 
social n’offre pas de place à une économie. On ne peut 
pas construire une société dans un désert écologique.

Organisation de la Conférence pour une Transition 
Juste en Belgique

J’ai organisé les 8 et 9 novembre 2023 la Conférence 
pour une Transition Juste en Belgique. Les thèmes de 
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De thema’s werkgelegenheid, sociaal beleid, reskilling en 
economie werden in het licht van rechtvaardige transitie 
door een diverse groep aan participanten bediscussieerd 
en uitgediept. Rond de tafel zaten academici, burgers, 
vertegenwoordigers van diverse werkgeversorganisaties, 
vakbonden en ngo’s alsook ministers of hun vertegen-
woordigers van alle verschillende overheden in dit land.

Over thema’s als landbouw, armoedebestrijding, 
energievoorziening, internationale solidariteit, mobiliteit, 
fiscaliteit, gezondheidszorg, reskilling, de gebouwenstock, 
werkgelegenheid en gendergelijkheid in de context van 
een rechtvaardige transitie werden goede praktijken en 
knowhow uitgewisseld en mogelijkheden tot samen-
werking besproken. Binnen al deze beleidsuitdagingen 
moet nu verder worden gewerkt en moet concreet beleid 
worden uitgewerkt. Daarop zal ik de komende maanden 
in nauwe samenwerking met de verschillende overheden 
en stakeholders focussen. Waarover reeds een duidelijke 
eensgezindheid onder de verschillende deelnemers be-
stond, is de noodzaak om de inspanningen om niemand 
achter te laten tijdens de ecologische transitie verder te 
zetten, op te schalen en te institutionaliseren. Om aan 
dit verzoek te voldoen zal ik de komende maanden, op 
basis van de ontvangen input tijdens de Staten-Generaal 
én de Conferentie een voorstel van beleidskader voor 
rechtvaardige transitie ontwerpen en ter goedkeuring 
agenderen op de Ministerraad.

Staten-Generaal voor een rechtvaardige transitie

Om deze beleidsinitiatieven te voeden werden tijdens 
de Staten-Generaal door academici, burgers, experten 
uit de federale administraties, het maatschappelijk mid-
denveld, de sociale partners en verschillende adviesra-
den aanbevelingen opgesteld. De resultaten zijn terug 
te vinden op www.justtransition .be.

Het Hoog Comité voor een rechtvaardige transitie: 
academische kennis ter ondersteuning van bestuur

Om het hoofd te bieden aan de economische, so-
ciale en milieu-uitdagingen moet er aan de hand van 
de meest recente wetenschappelijke inzichten worden 
bestuurd. Hiervoor is een structurele versterking van het 
raakvlak tussen wetenschap en overheidsbeleid nodig. 
Ik heb daarom twee professoren, een Nederlandstalige 
en een Franstalige, aangesteld om de leiding te nemen 
over een interdisciplinaire groep van 20 academici die 
gespecialiseerd zijn in sociale kwesties, economie, 
milieuaangelegenheden en democratische innovatie. 
De selectie van de academici is gebeurd op grond van 
hun degelijk onderzoekwerk op die vlakken en aan 
de hand van criteria van gender- en taalpariteit. Hun 

l’emploi, de la politique sociale, de la requalification et 
de l’économie y ont été discutés et approfondis à la 
lumière de la transition juste par un groupe diversifié 
de participants. Autour de la table étaient réunis des 
personnalités académiques, des représentants de plu-
sieurs organisations d’employeurs, syndicats et ONG, 
ainsi que des ministres ou leurs représentants des 
différentes entités que compte notre pays.

Des bonnes pratiques et un savoir-faire ont été échan-
gés sur des thèmes tels que l’agriculture, la lutte contre 
la pauvreté, la mobilité, la fiscalité, les soins de santé, 
la requalification, le parc immobilier, l’emploi et l’égalité 
des genres dans le contexte d’une transition juste, et des 
possibilités de coopération ont été abordées. Il convient 
à présent de poursuivre le travail et de développer une 
politique concrète par rapport à ces différents enjeux 
politiques. Je m’attèlerai à cela dans les prochains mois 
en étroite collaboration avec les différentes autorités 
et parties prenantes. Ce qui faisait déjà clairement 
l’unanimité parmi les différents participants, c’est la 
nécessité de poursuivre, d’intensifier et d’institutionna-
liser les efforts pour ne laisser personne sur le bord du 
chemin lors de la transition écologique. Pour répondre 
à cette demande, j’élaborerai dans les prochains mois 
une proposition de cadre politique pour une transition 
juste sur la base des contributions des États généraux 
et de la Conférence, que je soumettrai à l’approbation 
du Conseil des ministres.

États Généraux de la transition juste

Lors des États Généraux, des recommandations ont 
été formulées par des personnalités académiques, des 
citoyens, des experts appartenant aux administrations 
fédérales, la société civile, les partenaires sociaux et 
différents conseils consultatifs en vue d’alimenter ces 
différentes initiatives politiques. Les résultats sont dis-
ponibles sur le site web www.justtransition .be /fr /accueil.

Le Haut Comité pour une transition juste: gouverner 
avec le soutien du savoir académique

Pour relever les défis économiques, sociaux et envi-
ronnementaux, il faut une gouvernance fondée sur les 
connaissances scientifiques les plus récentes. Cela 
nécessite un renforcement structurel de la relation entre 
la science et les politiques publiques. C’est pourquoi 
j’ai nommé deux professeurs, un francophone et une 
néerlandophone, pour mener un groupe interdisciplinaire 
de 20 académiques, spécialisés dans les questions éco-
nomiques, sociales, environnementales et d’innovation 
démocratique. Ces académiques ont été sélectionnés 
sur la base d’une recherche solide en la matière ainsi 
que sur la base de critères de parité linguistique et parité 
de genre. La question “”Comment organiser et mettre 
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werkzaamheden stonden in het teken van de vraag: 
“Hoe de rechtvaardige transitie in België te organiseren 
en implementeren?”.

De Agora voor een rechtvaardige transitie: de 
stem van de burgers, inzonderheid van de meest 
kwetsbaren, laten horen

Om het hoofd te bieden aan de economische, soci-
ale en milieu-uitdagingen is ook onze democratie aan 
vernieuwing toe. Ze hoort rekening te houden met de 
realiteiten van het terrein en oor te hebben voor de stem-
men die het meest genegeerd worden. Ik heb daarom 
begin september de Agora voor een rechtvaardige tran-
sitie opgestart. In de Agora zitten verkozen burgers die 
representatief zijn voor de diversiteit van onze samen-
leving. De deelname van bepaalde doelgroepen, zoals 
personen met een handicap of kansarme personen, werd 
bevorderd. Daarnaast zijn er ook 55 gelote burgers die 
representatief zijn voor de diversiteit van onze bevolking 
(cijfers?). De burgerassemblee kreeg als opdracht de 
voorwaarden voor een aanvaardbare groene transitie te 
bepalen; de burgers werden verzocht een antwoord te 
geven op de volgende vraag: “Onder welke voorwaarden 
zal de transitie op een rechtvaardige manier verlopen?”.

Vier weekends lang hebben de burgers België bezocht 
en kennis kunnen maken met de vele facetten van de 
ecologische uitdagingen die ons te wachten staan. Zowel 
in het Industriemuseum in Gent als op de site van de 
Bois du Cazier in Charleroi of nog in Brussel en Verviers 
konden ze getuige zijn van de transities uit het verleden 
en de lessen die daaruit moeten worden geleerd. Naast 
deze transities werden ze ook op de toekomst gewezen. 
Hun aanbevelingen zullen bijdragen tot de begeleiding 
van de strategieën die ons in staat zullen stellen om 
het hoofd te bieden aan de drievoudige milieucrisis, 
zodat niemand achterblijft op het pad dat ons naar een 
duurzame samenleving zal leiden.

Het Forum voor een rechtvaardige transitie: de 
middenveldorganisaties bijeenbrengen om sectorale 
trajecten voor een rechtvaardige transitie te bepalen

Het georganiseerde maatschappelijke middenveld 
heeft altijd al een vooraanstaande rol gespeeld in onze 
democratie. Daarom kreeg het een specifieke overleg-
ruimte met het Forum voor een rechtvaardige transitie 
dat van september 2022 tot maart  2023 liep. Het Forum 
kwam tot een rapport met aanbevelingen als input voor 
de Conferentie in België. Daarnaast werden er namens 
de Federale Raad voor Duurzame Ontwikkeling, de 
Centrale Raad voor het Bedrijfsleven en de Nationale 
Arbeidsraad, het Instituut voor gelijkheid van vrouwen 
en mannen, het Steunpunt tot bestrijding van armoede, 
bestaansonzekerheid en sociale uitsluiting, de Adviesraad 

en œuvre la transition juste en Belgique?” a guidé leurs 
travaux.

L’Agora pour une transition juste: faire entendre la 
voix des citoyens, en particulier des plus vulnérables

Pour relever les défis économiques, sociaux et envi-
ronnementaux, notre démocratie doit également se 
renouveler. Elle doit prendre en compte les réalités du 
terrain et écouter les voix les plus ignorées. C’est pourquoi 
j’ai lancé, début septembre, l’Agora pour une transition 
juste. L’Agora compte des citoyens élus et représentatifs 
de la diversité de notre société. La participation de cer-
tains groupes cibles, comme les personnes porteuses 
d’un handicap ou vivant en situation de précarité, a été 
favorisée. À leurs côtés figurent 55 citoyens et citoyennes 
tirées au sort, représentatifs de la diversité de notre 
population (chiffres?). Le mandat donné à l’assemblée 
est de définir les conditions d’acceptabilité de la transition 
écologique; les citoyens ont été appelés à répondre à la 
question: “à quelles conditions la transition écologique 
sera-t-elle juste?”.

Durant quatre week-ends, les citoyens ont visité la 
Belgique et découvert les multiples facettes des défis 
écologiques à venir. Au Musée de l’Industrie à Gand, 
au Bois du Cazier à Charleroi ou encore à Bruxelles et 
Verviers, ils ont pu témoigner des transitions du passé 
et des apprentissages à tirer de ceux-ci. En plus de ces 
transitions, c’est vers l’avenir qu’ils se sont tourné. Leurs 
recommandations sont un apport pour accompagner 
les stratégies qui nous permettront de répondre à la 
triple crise environnementale, afin que personne ne 
soit laissé de côté sur le chemin qui nous mènera à 
une société durable.

Le Forum pour une transition juste: rassembler 
les corps intermédiaires pour définir des trajectoires 
sectorielles de transition juste

La société civile organisée a toujours joué un rôle de 
premier plan dans notre démocratie. C’est pourquoi il 
s’est vu attribuer un espace de concertation spécifique 
avec le Forum sur une transition juste qui s’est déroulé 
de septembre 2022 à mars 2023. Le Forum a produit 
un rapport contenant des recommandations en guise de 
contribution à la Conférence en Belgique. Par ailleurs, au 
nom du Conseil fédéral pour le développement durable, 
du Conseil central de l’économie et du Conseil national 
du travail, de l’Institut pour l’égalité des femmes et des 
hommes, du Service de lutte contre la pauvreté, la pré-
carité et l’exclusion sociale, du Conseil consultatif pour la 
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inzake beleidscoherentie ten gunste van ontwikkeling 
en de Nationale Hoge Raad voor Personen met een 
Handicap adviezen over het thema rechtvaardige tran-
sitie opgesteld in het kader van de Conferentie voor een 
Rechtvaardige Transitie in België. Nu de Conferentie is 
afgelopen bekijk ik samen met de regeringspartners hoe 
we met deze verschillende adviezen zo snel mogelijk 
aan de slag kunnen.

De administratieve Werkgroep voor een 
rechtvaardige transitie

Regeren is vooruitzien, dit is ook de laatste jaren geble-
ken. We hebben behoefte aan een faciliterende, begelei-
dende en vooruitziende overheid. We kunnen de transitie 
niet versnellen indien de overheid niet daartoe in staat 
wordt gesteld. Daarom vroeg ik de Interdepartementale 
Commissie voor Duurzame Ontwikkeling een Werkgroep 
voor een rechtvaardige transitie op te richten met de 
federale administraties en de vertegenwoordigers van de 
gewesten met als te onderzoeken welke rol kan worden 
gespeeld vanuit hun respectieve bevoegdheden voor 
de implementatie van een rechtvaardige transitie. De 
werkgroep kwam tot aanbevelingen om het instrumen-
tarium van de overheid te versterken met het oog op 
deze transitie. Ook deze aanbevelingen zijn een input 
voor de reeds genoemde Conferentie.

cohérence des politiques en faveur du développement et 
le Conseil supérieur national des personnes handicapées 
ont rendu des avis sur le thème de la transition juste dans 
le cadre de la Conférence pour une Transition Juste en 
Belgique. Maintenant que la Conférence est terminée, 
mes partenaires gouvernementaux et moi-même exa-
minons comment nous pouvons mettre en œuvre ces 
diverses recommandations le plus rapidement possible.

Le Groupe de travail administratif pour une 
transition juste

Gouverner c’est prévoir, comme l’ont montré ces 
dernières années. Nous avons besoin d’une fonction 
publique qui facilite, qui guide et qui soit tourné vers 
l’avenir. Nous ne pouvons pas accélérer la transition si 
la fonction publique n’est pas habilitée à le faire. C’est 
pourquoi j’ai demandé à la Commission interdéparte-
mentale du développement durable de créer un groupe 
de travail sur la transition équitable avec les administra-
tions fédérales et les représentants des régions dans 
le but d’explorer le rôle qu’ils peuvent jouer à partir de 
leurs compétences respectives dans la mise en œuvre 
d’une transition juste. Le groupe de travail a formulé des 
recommandations pour renforcer les outils de la fonction 
publique pour cette transition. Ces recommandations 
constituent également une contribution à la conférence 
déjà mentionnée.
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V. — EU KADER: EU GREEN DEAL EN HET 
BELGISCH VOORZITTERSCHAP VAN DE EU

De Green Deal bepaalde resoluut het beleid van de 
Commissie von der Leyen. Uitgaande van de noodzaak 
om dringend de drieledige crisis van klimaatverandering, 
verlies van biodiversiteit en vervuiling aan te pakken, 
samen met de noodzaak om een rechtvaardige, weer-
bare en circulaire samenleving tot stand te brengen, is 
Europa met de Green Deal de weg ingeslagen van de 
ontwikkeling van een economie die in overeenstem-
ming is met de milieu- en klimaatdoelen. Om het hoofd 
te kunnen bieden aan de verschillende uitdagingen als 
gevolg van die vele crisissituaties moet de Europese 
Unie blijven inzetten op een duurzame en weerbare 
regeneratieve samenleving.

Deze transitie vergt een fundamentele transformatie 
van het Europees industrieel weefsel en van de huidige 
productie- en consumptiemodellen. Het kader dat nodig 
is om deze transformatie te ondersteunen moet naast 
het perspectief van klimaatneutraliteit en hernieuwbare 
energie evenzeer het perspectief hanteren van behoud 
en herstel van biodiversiteit, het duurzaam beheer van 
grondstoffen, nulverontreiniging en sociale rechtvaar-
digheid. Deze holistische aanpak is nodig om ook het 
industrieel weefsel en onze economie duurzaam, com-
petitief en veerkrachtig te houden.

In deze context zal ik hard blijven werken om alle 
ambities van de Green Deal op een holistische manier 
na te streven, door ervoor te zorgen dat bij de ontwikke-
ling en uitvoering van Europees beleid rekening wordt 
gehouden met alle milieu- en klimaatdoelstellingen en 
door de “One World One Health”-aanpak te volgen.

Dit werk wordt des te belangrijker met het Belgische 
voorzitterschap van de Raad van de Europese Unie vanaf 
1 januari 2024. Ik zal ervoor ijveren dat België faciliterend 
optreedt om de hangende wetgevende dossiers tijdens 
deze zittingsperiode af te ronden.

Aangezien het Belgische voorzitterschap van de 
Raad samenvalt met het einde van de huidige Europese 
legislatuur, is het ook van cruciaal belang om vooruit te 
kijken naar de periode na 2024. Samen met mijn col-
lega’s in de regering en Europese partners wil ik erop 
toezien dat de uitwerking van het nieuwe strategische 
programma voor de periode 2024-2029, rekening houdt 
met de klimaat- en milieu-uitdagingen en een rechtvaar-
dige transitie waarborgt.

V. — CADRE EU: UE GREEN DEAL ET 
PRÉSIDENCE BELGE DE L’UE

Le pacte vert pour l’Europe (ci-après Green Deal) a 
résolument défini la politique de la Commission von der 
Leyen. Motivé par la nécessité urgente de répondre à 
la triple crise du changement climatique, de la perte de 
biodiversité et de la pollution, couplée à la nécessité de 
parvenir à une société juste, résiliente et circulaire, le 
Green Deal a mis l’Europe sur la voie d’un développement 
de l’économie conforme aux objectifs environnementaux 
et climatiques. Pour faire face aux différents défis créés 
par ces multiples situations de crise, l’Union européenne 
doit continuer ses efforts afin de créer une société régé-
nératrice durable et résiliente.

Cette transition nécessite une transformation fonda-
mentale du tissu industriel européen et des modèles 
de production et de consommation actuels. Le cadre 
nécessaire pour accompagner cette transformation 
devra adopter non seulement la perspective de neu-
tralité climatique et des énergies renouvelables, mais 
tout autant aussi la perspective de préservation et de 
restauration de la biodiversité, de gestion durable des 
matières premières, de zéro pollution et de justice sociale. 
Une telle approche holistique est nécessaire pour que le 
tissu industriel et notre économie demeurent eux aussi 
durables, compétitifs et résilients.

Dans ce contexte, je continuerai à travailler ardu-
ment afin de poursuivre toutes les ambitions du Green 
Deal d’une manière holistique, en veillant à ce que les 
politiques européennes soient élaborées et exécutées 
prenant en compte tous les objectifs environnementaux 
et climatiques, et en adoptant l’approche “One World 
One Health”.

Ce travail prendra une place d’autant plus importante 
que la Belgique assurera la Présidence du Conseil de 
l’Union européenne à partir du 1er janvier 2024. Ainsi, 
je m’efforcerai de travailler pour que la Belgique joue 
un rôle de facilitateur dans la finalisation des dossiers 
législatifs en suspens au cours de la législature actuelle.

La Présidence belge du Conseil arrivant en fin de 
législature européenne, il sera également crucial de 
regarder vers l’après-2024. Je travaillerai avec mes 
collègues du gouvernement et partenaires européens 
pour que l’élaboration du nouveau programme straté-
gique 2024-2029 prenne en compte les enjeux clima-
tiques et environnementaux, tout en assurant que la 
transition soit juste.
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Ik wil graag drie aspecten benadrukken van het werk 
dat het Belgische voorzitterschap zal ondernemen bin-
nen de ENVI-filière:

i. Lopende wetgevingsprocessen afronden;

ii. Bijdragen aan de discussie over de toekomstige 
agenda van de Unie, met bijzondere aandacht voor drie 
vastgestelde prioriteiten;

iii. De rol en ambities van de Unie op internationaal 
niveau promoten en bestendigen.

Lopende wetgevingsprocessen

De agenda van de Raadsformatie Milieu (ENVI) zal 
in grote mate worden beïnvloed door de bespreking van 
de wetgevende en niet-wetgevende documenten van de 
Europese Commissie in het kader van de Green Deal, 
evenals door de internationale agenda.

De belangrijkste dossiers houden verband met bio-
diversiteit, klimaat, chemicaliën- en productbeleid, en 
de strijd tegen vervuiling en afval.

Wetgevend zullen we, indien nodig, de interinstitu-
tionele besprekingen met het Europees Parlement en 
de Europese Commissie voortzetten met het oog op de 
goedkeuring van de wet inzake natuurherstel.

Het voorstel van de Commissie voor een richtlijn over 
bodemmonitoring is ook een belangrijk element in de 
strijd tegen het verlies van biodiversiteit en het herstel 
ervan, maar ook voor een duurzaam bodemgebruik en 
het behoud van ecosysteemdiensten. Wij zullen dan ook 
voor de gepaste opvolging zorgen, afhankelijk van de 
vooruitgang van de onderhandelingen onder de Spaans 
voorzitterschap.

België zal er ook naar streven om een akkoord te 
bereiken met het Europees Parlement over het voorstel 
voor een certificeringskader voor koolstofverwijderingen 
alsook voor de herziening van de CO2-emissienormen 
voor zware bedrijfsvoertuigen.

Daarnaast zal de Europese Commissie, zoals voorzien 
in de Europese Klimaatwet, in 2024 een Communicatie 
publiceren over de Europese klimaatdoelstelling voor 
2040, rekening houdend met de resultaten van de Global 
Stocktake onder de Overeenkomst van Parijs en met 
het oog op het bereiken van klimaatneutraliteit ten laat-
ste in 2050. Het debat is bovendien reeds ingezet: zo 
publiceerde de European Scientific Advisory Board on 
Climate Change in juni haar wetenschappelijk advies, 
waarbij men een 2040-doelstelling van 90 tot 95 procent 

J’aimerais ici évoquer trois aspects du travail qui sera 
porté par la Présidence belge au sein de la filière ENVI:

i. Finaliser les processus législatifs en cours;

ii. Contribuer à la réflexion sur l’agenda futur de l’Union, 
établissant un focus particulier sur trois priorités définies;

iii. Promouvoir et pérenniser le rôle et l’ambition de 
l’Union au niveau international.

Finaliser les processus législatifs en cours

L’ordre du jour du Conseil en Formation “Environnement” 
 (ENVI) sera largement influencé par la discussion des do-
cuments législatifs et non-législatifs de la Commission eu-
ropéenne dans le cadre du Green Deal ainsi que par 
l’agenda international.

Les principaux dossiers porteront sur la biodiversité, 
le climat, la politique des produits chimiques et la poli-
tique des produits, ainsi que la lutte contre la pollution 
et les déchets.

Au niveau législatif, nous poursuivrons si nécessaire les 
discussions interinstitutionnelles avec le Parlement euro-
péen et la Commission européenne afin d’adopter la loi 
sur la restauration de la nature.

La proposition de la Commission de directive relative 
au contrôle des sols est également un élément important 
dans la lutte contre la perte de biodiversité, sa restaura-
tion mais aussi son utilisation durable et la préservation 
des services écosystémiques. Nous assurerons donc 
un suivi approprié, en fonction de l’avancement des 
négociations sous la Présidence espagnole.

La Belgique s’efforcera également de dégager un 
accord avec le Parlement européen sur la proposition 
établissant un cadre de certification relatif aux absorptions 
de carbone et sur la révision des normes d’émissions 
de CO2 pour les véhicules utilitaires lourds.

Par ailleurs, comme le prévoit la loi européenne sur le 
climat, la Commission européenne publiera en 2024 une 
communication concernant l’objectif climatique européen 
à l’horizon 2040, qui prendra en compte les résultats 
du bilan mondial dans le cadre de l’Accord de Paris et 
qui visera à atteindre la neutralité climatique au plus 
tard en 2050. Le débat est d’ailleurs déjà engagé dans 
la mesure où l’European Scientific Advisory Board 
on Climate Change a publié au mois de juin son avis 
scientifique, qui recommande pour 2040 un objectif de 
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netto-broeikasuitstootreducties ten opzichte van 1990 
aanbeveelt.

Het Belgisch voorzitterschap zal het debat rond deze 
tussentijdse doelstelling actief faciliteren opdat er zo 
snel mogelijk, en ten laatste begin 2025, een nieuwe 
Nationally Determined Contribution (NDC) door de EU 
kan ingediend worden bij de United Nations Framework 
Convention on Climate Change (UNFCCC), conform 
de Overeenkomst van Parijs. Naast het ambitieniveau 
van de 2040-klimaatdoestelling, zullen ook de rol van 
koolstofverwijderingen en de bijdrage van de landsector 
tot klimaatactie belangrijke elementen zijn in dit dossier 
en in de Europese debatten hieromtrent. Ik zal er alles 
aan doen opdat België een constructieve en positieve 
rol kan spelen als honest broker met betrekking tot dit 
dossier, dat enerzijds essentieel is om het ambitieni-
veau op internationaal niveau te ondersteunen en voort 
te stuwen, en anderzijds ook enorm belangrijk is om 
duidelijkheid en planningszekerheid te geven over het 
Europese klimaatpad aan burgers, bedrijven, investeer-
ders en beleidsmakers binnen de Unie. Ik zal er dus voor 
zorgen dat België als voorzitter het debat over het EU-
klimaatambitie en bijhorend beleid na 2030 voortstuwt 
om een rechtvaardige transitie naar klimaatneutraliteit 
mogelijk te maken.

Deze Communicatie over de EU 2040 klimaatdoel-
stelling, alsook de verwachte Communicatie over kli-
maatadaptatie zullen samen met de discussie over de 
evaluatie van het 8e Milieu Actieprogramma de basis 
vormen voor een reflectie over het toekomstige milieu 
en klimaatbeleid op Europees niveau.

De Europese onderhandelingen over de herziening 
van de CLP-verordening zouden tijdens het Belgische 
voorzitterschap van de Raad hun eindfase moeten in-
gaan. Binnen de medebeslissingsprocedure tussen de 
Raad en het Parlement zal mijn administratie alles in 
het werk stellen opdat er krachtige maatregelen worden 
aangenomen om de identificatie van de gevaren van stof-
fen en mengsels te verbeteren, met name voor stoffen 
in verschillende vormen en voor stoffen met meerdere 
bestanddelen. We zullen ook de invoering steunen van 
nieuwe bepalingen die de leesbaarheid van etiketten en 
de veiligheid van bulk- en onlineverkoop van gevaarlijke 
stoffen en mengsels verbeteren, om gebruikers van deze 
stoffen en het milieu beter te beschermen.

réduction nette des émissions de gaz à effet de serre 
de l’ordre de 90 à 95 % par rapport à 1990.

La présidence belge veillera à faciliter activement le 
débat portant sur cet objectif intermédiaire de manière 
à ce que l’Union européenne puisse soumettre le plus 
rapidement possible, et au plus tard début 2025, une 
nouvelle Nationally Determined Contribution (NDC) 
à l’UNFCCC (United Nations Framework Convention 
on Climate Change), ce conformément à l’Accord de 
Paris. Outre le niveau d’ambition de l’objectif climatique 
pour 2040, le rôle des absorptions de carbone ainsi que 
la contribution du secteur de l’utilisation des sols à l’action 
climatique constitueront d’autres éléments importants 
dans ce dossier et dans les discussions européennes 
qui y seront consacrées. Je mettrai tout en œuvre pour 
que la Belgique puisse endosser un rôle constructif et 
positif de médiateur impartial dans ce dossier, d’une 
part essentielle pour stimuler et faire avancer le niveau 
d’ambition au niveau international, et d’autre part aussi 
extrêmement important pour offrir aux citoyens, aux 
entreprises, aux investisseurs et aux décideurs politiques 
au sein de l’Union européenne une vision claire et une 
sécurité de planification par rapport à la trajectoire clima-
tique européenne. Je veillerai donc à ce que la Belgique 
mette sa présidence à profit pour faire avancer le débat 
sur l’ambition climatique de l’Union européenne et les 
politiques qui iront de pair après 2030 dans le sens d’une 
transition juste vers la neutralité climatique.

Cette communication sur l’objectif climatique européen 
pour 2040 et la communication attendue sur l’adaptation 
au climat, ainsi que la discussion sur l’évaluation du hui-
tième programme d’action en matière d’environnement, 
constitueront la base d’une réflexion sur la future politique 
environnementale et climatique au niveau européen.

Les négociations européennes sur la révision du 
règlement CLP devraient entrer dans leur phase finale 
lors de la Présidence belge du Conseil. Dans le cadre 
de la procédure de codécision Conseil – Parlement, 
mon administration mettra tout en œuvre pour aboutir 
à l’adoption de mesures fortes pour améliorer l’identi-
fication des dangers des substances et des mélanges, 
en particulier pour les substances se présentant sous 
différentes formes et pour les substances à constituants 
multiples. Nous soutiendrons également l’introduction 
de nouvelles dispositions améliorant la lisibilité des éti-
quettes et la sécurité de la vente en vrac et de la vente 
en ligne des substances et mélanges dangereux, afin 
de mieux protéger les utilisateurs de ces substances et 
l’environnement.
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Bijdragen aan de reflectie over de toekomstige 
agenda van de Unie, met bijzondere aandacht voor 
drie vastgestelde prioriteiten

Ten eerste zal er gefocust worden op manieren om 
de rechtvaardige transitie te realiseren in de EU. Uit een 
Eurobarometer rapport van 2022 blijkt namelijk dat veel 
Europese burgers nog steeds niet het gevoel hebben 
dat de ecologische transitie in de EU op een rechtvaar-
dige manier wordt georganiseerd. Uit de enquête blijkt 
dat slechts 50 % van de respondenten vindt dat de EU 
genoeg doet voor een rechtvaardige transitie en slechts 
46 % van de respondenten heeft er vertrouwen in dat 
duurzame energie, producten en diensten tegen 2050 
voor iedereen betaalbaar zullen zijn.

Als België willen we blijven bijdragen tot het verster-
ken van de dynamiek voor een rechtvaardige transitie 
op Europees niveau. We hebben als EU beslist dat we 
tegen 2050 de verschillende planetaire grenzen willen 
respecteren. Onze samenlevingen en economieën zullen 
dan ook de komende 3 decennia nog in transitie zijn. 
Tijdens dit hele proces moeten we erover waken dat de 
manier waarop we de transitie vormgeven ervoor zorgt 
dat we niemand achterlaat.

De federale overheid en de gewesten hebben van de 
rechtvaardige transitie dan ook één van de prioriteiten 
van de EU-Milieuraad gemaakt voor het Belgische voor-
zitterschap van de Europese Unie. Hiervoor werd een 
CCIM-werkgroep opgericht, samengesteld uit experten 
van het federale niveau en de gefedereerde entiteiten. 
Het is ons doel om tijdens het voorzitterschap in samen-
werking van de andere lidstaten, de stakeholders op 
Europees niveau en de experten binnen de Europese 
Commissie duidelijk te krijgen welke concrete stappen 
er moeten worden ondernomen om de belofte van een 
rechtvaardige ecologische transitie richting duurzame 
ontwikkeling waar te maken.

Om dit doel te bereiken zullen verschillende stappen 
worden ondernomen. Zo hebben we een adviesvraag 
gericht aan het Europees Economisch en Sociaal Comité, 
waarin we hen vragen welke stappen de EU moet onder-
nemen om een meer alomvattend beleidskader voor een 
rechtvaardige transitie tot stand te brengen. Daarnaast 
zal ik ook meerdere uitwisselingen tussen de Europese 
milieuministers organiseren over dit onderwerp. Verder 
zal er op 4 en 5 maart in het Egmontpaleis een Europese 
Conferentie over een rechtvaardige transitie worden 
georganiseerd. Het doel van deze conferentie zal eruit 
bestaan om in samenwerking met andere lidstaten, het 
Europese middenveld en experts van over heel de Unie, 
de krijtlijnen van het Europese rechtvaardige transitie-
beleid tot 2030 uit te zetten.

Contribuer à la réflexion sur l’agenda futur de 
l’Union en mettant un focus particulier sur trois 
priorités définies

Un premier focus sera mis sur les modalités de réa-
lisation de la transition juste dans l’Union européenne. 
Un rapport Eurobaromètre de 2022 révèle que les 
citoyens européens sont encore nombreux à ne pas 
avoir le sentiment que la transition écologique est réa-
lisée de manière juste dans l’Union européenne. Selon 
l’enquête, seulement 50 % des répondants estiment que 
l’Union européenne fait suffisamment pour garantir que 
la transition écologique soit juste et à peine 46 % des 
répondants se montrent confiants quant au fait que tout 
le monde pourra se payer des énergies, des produits et 
des services durables à l’horizon 2050.

Notre volonté belge est de continuer à contribuer au 
renforcement de la dynamique d’une transition juste au 
niveau européen. À l’échelle de l’Union européenne, nous 
avons affiché notre volonté de respecter les différentes 
limites planétaires d’ici 2050. Nos sociétés et nos éco-
nomies seront donc encore en transition au cours des 
trois prochaines décennies. Durant tout ce processus, 
nous devrons veiller à ce que la transition soit réalisée 
d’une manière qui ne laisse personne de côté.

L’État fédéral et les régions ont dès lors fait de la 
transition juste l’une des priorités du Conseil ENVI lors 
de la présidence belge. Un groupe de travail CCPIE 
composé d’experts issus du niveau fédéral et des entités 
fédérées a été constitué à cet effet. Notre objectif est de 
mettre notre présidence à profit, en collaboration avec 
les autres États membres, pour indiquer clairement aux 
parties prenantes à l’échelle européenne ainsi qu’aux 
experts de la Commission européenne quelles sont les 
dispositions concrètes à prendre pour que la promesse 
d’une transition écologique juste vers un développement 
durable se réalise.

Nous entreprendrons différentes démarches pour 
atteindre cet objectif. Nous avons ainsi adressé au Comité 
économique et social européen une demande d’avis qui 
l’interroge sur les mesures à prendre par l’Union euro-
péenne pour mettre en place un cadre politique plus 
exhaustif en faveur d’une transition juste. J’organiserai 
en outre plusieurs échanges entre ministres européens 
de l’Environnement sur ce thème. Par ailleurs, une 
Conférence européenne pour une transition juste sera 
organisée au Palais d’Egmont les 4 et 5 mars 2024. Cette 
conférence aura pour objet de définir les contours de la 
politique européenne de transition juste jusqu’en 2030, 
ce en collaboration avec les autres États membres, 
la société civile européenne et des experts issus de 
l’Union européenne entière.
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Ten tweede, wat de circulaire economie betreft, tonen 
talloze rapporten en onderzoeken aan dat de circulaire 
economie zoals die algemeen wordt toegepast haar 
milieudoel nog niet bereikt, d.w.z. het verkleinen van de 
milieu-impact van onze productie- en consumptiepatronen. 
Op dit moment leggen de beleidsmaatregelen voor de 
circulaire economie te veel nadruk op alleen maar het 
einde van de levensduur, de recyclage en het aanbod 
van producten en materialen. Ze besteden veel minder 
aandacht aan preventie en de beperking van de vraag. 
Het ontwerp van een product mag dan circulair zijn, maar 
als er steeds meer producten worden geconsumeerd, zal 
er geen ontkoppeling plaatsvinden tussen economische 
groei en het gebruik van hulpbronnen. Het is van vitaal 
belang om de inspanningen en werkzaamheden voort te 
zetten die de EU-Commissie heeft ingezet in het kader 
van de Green Deal, met name door te zorgen voor een 
ambitieuze uitvoering van de ontwerpverordening ESPR 
(Ecodesign for Sustainable Products), maar ook door de 
vraagzijde van hulpbronnen aan te pakken. Bijzondere 
aandacht moet onder meer gaan naar maatregelen om 
de herstelbaarheid en levensduur van digitale appara-
tuur te verlengen, zoals gevraagd in de resolutie van 
15 juni 2023 van het federaal parlement betreffende de 
evaluatie en de vermindering van de impact van digitale 
apparatuur op milieu en klimaat. Het lijkt mij dan ook 
aangewezen om een sterk signaal te geven aan de 
volgende Commissie, die na de Europese verkiezingen 
in 2024 zal aantreden, om een proces in gang te zetten 
om een Europees politiek en institutioneel kader op te 
zetten dat gericht is op het verminderen van de vraag 
naar hulpbronnen en de ecologische voetafdruk van 
Europese consumptie, in het bijzonder met het oog op 
het behalen van de klimaat- en biodiversiteitsdoelen, 
op het verzekeren van een onafhankelijke en stabiele 
grondstoffenvoorziening in Europa en op het eerbiedigen 
van de planetaire grenzen.

Tot slot zal ik er maximaal voor zorgen dat de thema’s 
gebruik van hulpbronnen, circulaire economie en pro-
ductie- en consumptiepatronen aan de orde komen 
tijdens UNEA 6 in februari 2024 en Europa er een sterk 
signaal kan geven.

Ten derde, met betrekking tot klimaatadaptatie en 
-veerkracht, zal in het voorjaar van 2024 de Europese 
analyse van klimaatrisico’s verschijnen (European Climate 
Risk Assessment – EUCRA). De realiteit wereldwijd, ook 
in Europa, benadrukt het belang van adaptatie als een 
essentiële pijler van het klimaatbeleid.

In lijn met de bepalingen in de Europese klimaatwet 
en de Adaptatiestrategie van de Unie (2021), zullen we 
tijdens het Europees voorzitterschap een bijzondere aan-
dacht besteden aan het adaptatiebeleid, de risicoanalyse 

Deuxièmement, au niveau de l’économie circulaire, de 
nombreux rapports ou études démontrent que l’économie 
circulaire telle que communément appliquée n’atteint 
pas encore son but environnemental c’est-à-dire, de 
réduire les impacts environnementaux de nos modes 
de production et consommation. Actuellement les poli-
tiques de l’économie circulaire portent trop d’attention 
au seul aspect de la fin de vie et du recyclage ainsi qu’à 
l’aspect offre des produits et des matériaux. Ils portent 
beaucoup moins d’attention à l’aspect prévention et la 
réduction de la demande. Le design d’un produit peut 
en effet être circulaire mais si de plus en plus de pro-
duits sont consommés, le découplage entre croissance 
économique et usage des ressources ne se fera pas. 
Il est primordial de poursuivre les efforts et travaux 
entamés par la Commission européenne dans le cadre 
du Green Deal, notamment en s’assurant d’une mise 
en œuvre ambitieuse du projet de Règlement ESPR 
(Ecodesign for Sustainable Products) mais également 
en s’attaquant à l’aspect demande des ressources. Une 
attention particulière devra être portée, entre autres, aux 
mesures visant à prolonger la réparabilité et la durée de 
vie des équipements numériques, comme le demande 
la résolution du Parlement fédéral du 15 juin 2023 sur 
l’évaluation et la réduction de l’impact des équipements 
numériques sur l’environnement le climat. Dans ce 
sens, il me semble important d’envoyer un signal fort 
à la prochaine Commission qui verra le jour après les 
élections européennes de 2024, afin d’initier un pro-
cessus en vue d’établir un cadre politique et institution-
nel européen pour réaliser la réduction de la demande 
de ressources et la réduction de l‘empreinte matérielle 
de la consommation européenne et ce, notamment pour 
rencontrer les objectifs climat et biodiversité, réaliser un 
approvisionnement des matériaux indépendant et sûr 
en Europe et respecter les limites planétaires.

Enfin, je ferai également un maximum pour que les 
thématiques de l’usage des ressources, de l’économie 
circulaire et des modes de production et de consommation 
puissent être abordées lors de l’UNEA 6 en février 2024 
et que l’Europe puisse y porter un message fort.

Troisièmement, sur l’adaptation et la résilience face 
au changement climatique, l’évaluation européenne des 
risques climatiques (European Climate Risk Assessment, 
EUCRA) sera publiée au printemps 2024. La réalité 
mondiale, y compris en Europe, souligne l’importance 
de l’adaptation en tant que pilier essentiel de la politique 
climatique.

En phase avec les dispositions contenues dans de la 
loi climat européenne et dans la stratégie européenne 
pour l’adaptation de 2021, nous accorderons pendant 
la présidence européenne une attention particulière 
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vormt hiervoor een belangrijke basis. Ook hier willen we 
bijdragen tot de contouren van het EU-beleid post-2024.

De rol en ambities van de Unie op internationaal 
niveau promoten en bestendigen

Inzake internationale onderhandelingen zal het 
Belgische voorzitterschap betrokken worden bij talrijke 
multilaterale milieufora (UNEA, UNFCCC, CMS, UNCBD, 
INC, enz.), wat heel wat inspanningen zal vergen van 
mijn administratie. Ook tijdens die internationale verga-
deringen zal België de rol van voorzitter van de Europese 
Unie moeten opnemen. Samen met hen zal ik alles in 
het werk stellen om het ambitieniveau dat de Unie in 
het verleden binnen deze organen aan de dag heeft 
gelegd, te handhaven.

SDGs in deze Beleidsnota

Alarmerende wetenschappelijke rapporten, zoals het 
zesde rapport van het IPCC, laten er geen twijfel over 
bestaan: er zijn grote veranderingen nodig. We lijden 
steeds meer onder de gevolgen van de opwarming van 
de aarde, het verlies aan biodiversiteit, aanhoudende on-
gelijkheid en armoede. Deze realiteit brengt ons opnieuw 
bij Agenda 2030 en de Duurzame Ontwikkelingsdoelen 
(SDGs) als fundamentele pijlers om onze toekomst te 
sturen.

Het cruciale belang van een structurele herziening 
van ons overheidsbeleid en de manier waarop onze 
samenlevingen zijn georganiseerd, wordt steeds dui-
delijker. De SDGs bieden een geïntegreerd en uni-
verseel kader voor het verwezenlijken van de ambitie 
om wereldwijd een meer inclusieve, rechtvaardige en 
veerkrachtige toekomst op te bouwen, waarin niemand 
wordt achtergelaten.

De Duurzame Ontwikkelingsdoelen (SDG’s) blijken 
het kompas te zijn dat de ontwikkeling van mijn beleid 
stuurt, zoals ik al heb uitgelegd in het gedeelte over 
duurzame ontwikkeling. Net zoals vorig jaar heb ik mijn 
beleidsnota onderworpen aan een SDG-analyse, over-
eenkomstig de aanbevelingen van het Federaal Instituut 
voor Duurzame Ontwikkeling. Zoals hieronder uitgelegd, 
heeft mijn beleid dit jaar voornamelijk bijgedragen tot 
SDGs 2, 3, 8, 12, 13, 14 en 17. We zien ook een hogere 
bijdrage aan SDG 6 dan vorig jaar dankzij mijn werk 
rond bijvoorbeeld UNEA 6, NEHAP of NAPED.

à la politique d’adaptation; l’évaluation des risques 
constituera une base importante pour ce faire. Ici aussi, 
l’objectif est de contribuer aux contours de la politique 
de l’UE post-2024.

Promouvoir et pérenniser le rôle et l’ambition de 
l’Union au niveau international

Dans le domaine des négociations internationales, 
la présidence belge sera impliquée dans de nombreux 
fora multilatéraux environnement (UNEA, UNFCCC, 
CMS, UNCBD, INC, etc.), ceci demandera beaucoup 
d’efforts de mon administration. Ici aussi, la Belgique 
devra assumer son rôle de présidence de l’Union euro-
péenne lors de ces réunions internationales. Ensemble 
avec mon administration, je ferai tout pour maintenir le 
niveau d’ambition que l’Union a démontré au sein de 
ces instances dans le passé.

Les ODD dans cette Note de politique générale

Les rapports scientifiques alarmants, tels que le 
sixième rapport du GIEC, ne laissent plus de place au 
doute: des changements majeurs sont nécessaires. Nous 
subissons de plus en plus les impacts du réchauffement 
climatique, de la perte de la biodiversité, des inégalités 
persistantes et de la pauvreté. Cette réalité nous ramène 
à l’Agenda 2030 et aux Objectifs de développement 
durable (ODD) comme des piliers fondamentaux pour 
guider notre avenir.

L’importance cruciale d’une révision structurelle de 
nos politiques publiques et de l’organisation de nos 
sociétés devient de plus en plus évidente. Les ODD 
constituent un cadre intégré et universel susceptible de 
concrétiser l’ambition de construire un avenir mondial 
plus inclusif, plus équitable et plus résilient, où personne 
n’est laissé de côté.

Les Objectifs de Développement Durable (ODD) se 
révèlent être la boussole qui guide l’élaboration de mes 
politiques, comme je l’ai déjà exposé dans la section 
consacrée au développement durable. À cet égard, 
et comme cela a été le cas l’année précédente, j’ai 
soumis ma note de politique générale à une analyse 
ODD, conformément aux recommandations de l’Institut 
fédéral du développement durable. Comme expliqué 
ci-dessous, cette année ma politique a principalement 
contribué aux ODD 2, 3,8,12,13,14,17. Nous remarquons 
aussi une contribution plus élevée à l’ODD 6 par rapport 
à l’année passée.
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SDG 2: Beëindig honger, bereik voedselzekerheid 
en verbeterde voeding en promoot duurzame 
landbouw

Uit de SDG-analyse kwam naar voor dat er in de 
beleidsnota significant wordt ingezet op het bijdragen 
tot SDG 2. In het kader van mijn bevoegdheden voor 
leefmilieu en duurzame ontwikkeling wordt er sterk bij-
gedragen aan het SDG-target 2.4. Dit target focust op 
duurzame voedselproductiesystemen en veerkrachtige 
landbouwpraktijken, het zijn beleidsmaatregelen en ini-
tiatieven zoals het Federaal Bestuiversplan, de Farm-to-
Fork strategie, het bioveiligheidsamenwerkingsakkoord, 
het duurzaam gebruik van gewasbeschermingsmiddelen 
en het Beyond Food initiatief die deze positieve impact 
mogelijk maken. Daarnaast worden er via dit beleid en 
deze initiatieven ook kleinere bijdragen geleverd aan 
SDG-targets 2.5, 2.a en 2.b.

SDG 3: Verzeker een goede gezondheid en promoot 
welzijn voor alle leeftijden

Luchtkwaliteit en overmatig of ongereguleerd gebruik 
van gevaarlijke chemicaliën zijn slechts twee voorbeelden 
van overheidsbeleid dat niet alleen invloed heeft op ons 
milieu, maar ook op onze gezondheid.

Het spreekt dus voor zich dat verschillende beleids-
maatregelen die vallen onder mijn bevoegdheid leefmilieu 
bijdragen aan de SDG-targets 3.3, 3.4 en 3.9 die onder 
andere ziektes en sterftegevallen met betrekking tot 
vervuiling en chemicaliën bestrijken.

Verschillende plannen zoals het Nationaal Actieplan 
Leefmilieu en Gezondheid (NEHAP), het Nationaal 
Actieplan voor Hormoonverstoorders (NAPED), het 
Nationaal plan ter bestrijding van antimicrobiële resis-
tentie, zijn daar voorbeelden van. Op Europees niveau 
gebeurt deze bijdragen bijvoorbeeld via kwik en che-
micaliën (POP, PIC, OASA, etc.),

Daarnaast wordt er door het beleidsinitiatief PREZODE 
meer aandacht gevestigd op het begrijpen, onderzoe-
ken, voorkomen en beheersen van zoönosen hetgeen 
bijdraagt aan SDG-targets 3b en 3c.

ODD 2: Éliminer la faim, assurer la sécurité 
alimentaire, améliorer la nutrition et promouvoir 
l’agriculture durable

L’analyse des ODD a révélé que la note de politique 
générale s’engageait de manière significative à contribuer 
à l’ODD 2. Dans le cadre de mes responsabilités en 
matière d’environnement et de développement durable, 
il y a une forte contribution à l’objectif 2.4 de l’ODD. Cet 
objectif porte sur les systèmes de production alimentaire 
durables et les pratiques agricoles résilientes. Ce sont 
des politiques et des initiatives telles que le plan fédéral 
en faveur des pollinisateurs, la stratégie “Farm-to-Fork 
“, l’accord de coopération en matière de biosécurité, 
l’utilisation durable des produits phytopharmaceutiques 
et l’initiative “Beyond Food ”qui permettent d’apporter 
cette contribution. En outre, ces politiques et initiatives 
contribuent également, dans une moindre mesure, à la 
réalisation des objectifs 2.5, 2.a et 2.b de l’ODD.

ODD 3: Donner aux individus les moyens de vivre 
une vie saine et promouvoir le bien-être à tous les 
âges

La qualité de l’air et l’utilisation exagérée ou non-en-
cadrée de produits chimiques ou dangereux ne sont que 
deux exemples de politiques publiques qui impactent 
non seulement notre environnement mais aussi notre 
santé. Il va donc de soi que

Cela va donc de soi que plusieurs politiques relevant 
de ma compétence environnementale contribuent aux 
cibles 3.3, 3.4 et 3.9 des ODD, qui couvrent les maladies 
et les décès liés à la pollution et aux produits chimiques, 
entre autres.

Plusieurs plans tels que le plan national environne-
ment et santé (NEHAP), le plan d’action national sur les 
perturbateurs endocriniens) (NAPED), le Plan national 
de lutte contre la résistance aux antimicrobiens, en sont 
des exemples. Au niveau européen, ces contributions 
se font, par exemple, par le biais du mercure et des 
produits chimiques (POP, PIC, OASA, etc.),

En outre, grâce à l’initiative politique PREZODE, 
l’accent est davantage mis sur la compréhension, la 
recherche, la prévention et le contrôle des zoonoses, 
ce qui contribue à la réalisation des cibles 3b et 3c des 
objectifs de développement durable.
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SDG 8: Bevorder aanhoudende, inclusieve 
en duurzame economische groei, volledige en 
productieve tewerkstelling en waardig werk voor 
iedereen

In het kader van mijn bevoegdheden voor Duurzame 
Ontwikkeling en Leefmilieu wordt er aan de hand van 
verschillende beleidsinitiatieven een positieve bijdrage 
geleverd aan SDG 8. Er wordt voornamelijk bijgedra-
gen aan SDG-target 8.4 via beleidsinitiatieven zoals 
Belgium Builds Back Circulair, het productbeleid, het 
Federaal Actieplan Circulaire Economie 2021-2024, het 
Single Use Plastics besluit, Single Use Plastics in de 
medische sector en het duurzaam gebruik van gewas-
beschermingsmiddelen. Deze initiatieven vertrekken 
vanuit mijn bevoegdheid voor leefmilieu. Verschillende 
initiatieven rond Due Diligence zoals de recente pro-
jectoproep hebben in het kader van mijn bevoegdheid 
voor duurzame ontwikkeling een positieve impact op dit 
SDG-target (8.4). Tijdens het Belgisch voorzitterschap 
dat van start gaat op 1 januari 2024 zal ook een sterke 
nadruk worden gelegd op het belang van de circulaire 
economie. Zoals bijvoorbeeld door het zorgen voor een 
uitvoering van de ontwerpverordening ESPR (Ecodesign 
for Sustainable products), dit versterkt de bijdrage aan 
target 8.4. Tot slot blijkt uit de SDG-analyse dat er ook 
kleinere bijdrage geleverd wordt aan SDG-targets 8.7.

SDG 12: Verantwoorde consumptie en productie

Het zijn vooral de SDG-targets 12.2, 12.4, 12.5, 12.6, 
12.7 en 12.8 waartoe mijn leefmilieubeleid bijdraagt door 
onder meer het Federaal Actieplan Circulaire Economie, 
Belgium Builds Back Circular, #BeBiodiversity, de in-
voering van het productpaspoort. Maar ook de nieuwe 
repairwet en de andere beleidsinitiatieven rond pro-
ductnormering en productbeleid brengen een positieve 
bijdrage aan bovengenoemde SDG-targets.

Op het vlak van Klimaat, Duurzame Ontwikkeling en 
Green Deal zijn het onder andere het CRM-observatorium 
dat wordt opgericht, het werk rond due diligence zowel 
op Belgisch als op Europees niveau of nog het 2de 
Nationaal Actieplan Bedrijfsleven en Mensenrechten die 
onze consumptie duurzamer en verantwoorder maken 
en zo bijdragen aan de bovengenoemde SDG-targets.

ODD 8: Promouvoir une croissance économique 
soutenue, partagée et durable, le plein emploi 
productif et un travail décent pour tous

Dans le cadre de mes compétences en matière de 
développement durable et d’environnement, une contri-
bution positive à l’ODD 8 est apportée par le biais de 
diverses initiatives politiques, contribuant principalement 
à la cible 8.4 de l’ODD par le biais d’initiatives politiques 
telles que Belgium Builds Back Circular, la politique 
des produits, le Plan d’action fédéral pour l’économie 
circulaire 2021-2024, le décret sur les plastiques à usage 
unique, les plastiques à usage unique dans le secteur 
médical et l’utilisation durable des produits phytopharma-
ceutiques. Ces initiatives relèvent de ma compétence en 
matière d’environnement. Dans le cadre de ma compé-
tence en matière de développement durable, différentes 
initiatives autour de la “Due Diligence”, tel que le récent 
appel à projets, ont un impact positif sur cette cible de 
l’ODD (8.4). Au cours de la présidence belge qui débu-
tera le 1er janvier 2024, l’accent sera également mis sur 
l’importance de l’économie circulaire. Par exemple, en 
assurant la mise en œuvre du projet de règlement ESPR 
(Ecodesign for Sustainable products), la contribution 
à la cible 8.4 est renforcée. Enfin, l’analyse des ODD 
montre également des contributions plus réduites aux 
objectifs 8.7 des ODD.

ODD 12: établir des modes de consommation et 
de production durables

Ce sont principalement les cibles 12.2, 12.4, 12.5, 
12.6, 12.7 et 12.8 des ODD auxquelles ma politique 
environnementale contribue par le biais, entre autres, 
du Plan d’action fédéral pour l’économie circulaire, de 
Belgium Builds Back Circular, de #BeBiodiversity, de 
l’introduction du passeport produit. Mais également 
la nouvelle loi sur la réparation et les autres initiatives 
politiques sur la normalisation des produits et la politique 
des produits apportent une contribution positive aux 
cibles des ODD mentionnées ci-dessus.

Dans le domaine du climat, du développement durable 
et du Green Deal, ce sont l’observatoire CRM en cours 
de création, le travail sur la due diligence au niveau belge 
et européen et le deuxième plan d’action national sur 
les entreprises et les droits humains qui rendront notre 
consommation plus durable et plus responsable et qui 
contribueront ainsi aux objectifs de développement 
durable mentionnés ci-dessus.
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Zoals eerder vermeld zal gedurende het Belgisch 
voorzitterschap van de Raad van de Europese Unie een 
sterke nadruk worden gelegd op het belang van circulaire 
economie, hetgeen ook mee een positieve en substan-
tiële impact heeft op SDG-targets 12.2, 12.5 en 12.6.

SDG 13: Neem dringend actie om klimaat-
verandering en haar impact te bestrijden

Klimaatverandering vormt een bedreiging voor mensen 
door bijvoorbeeld meer overstromingen of extreme hitte. 
Het versterken van de veerkracht en het aanpassingsver-
mogen (SDG 13.1) is dan ook absoluut noodzakelijk. Mijn 
beleid draagt toe tot deze target dankzij de klimaatwet, 
het federale bijdrage NEKP of mijn werk rond CBAM. Dit 
is onlosmakelijk verbonden met het integreren van kli-
maatsverandering in nationale beleidslijnen, strategieën 
en planning (SDG-target 13.2). De bijdrage van mijn 
beleid tot deze doelstelling gebeurt onder meer door 
het opzetten van het CRAC (centrum voor complexe 
risicoanalyses), de vertaling naar Belgisch niveau van 
een aantal Fit for 55 maatregelen, de studie rond een 
Sustainable Finance strategie, de verhoogde internatio-
nale klimaatfinanciering en het werk rond NEHAP. Deze 
bovengenoemde beleidsinitiatieven vallen onder mijn 
bevoegdheden voor klimaat en leefmilieu.

De vertaling van mijn ambitie om de uitdagingen rond 
het klimaat te democratiseren verloopt dan weer onder 
meer via MY2050, de energywatchers en de klimaat-
coaches en draagt zo bij aan SDG 13.3.

SDG 14: Behoud en maak duurzaam gebruik van 
oceanen, zeeën en maritieme hulpbronnen

SDG 14 focust op een gezonde en veerkrachtige ma-
riene omgeving, die van vitaal belang is voor het welzijn 
van onze planeet en toekomstige generaties. Het behalen 
van SDG 14 is van groot belang, niet alleen voor het 
behoud van de biodiversiteit in de oceanen en zeeën, 
maar ook voor de voedselzekerheid en economische 
welvaart van gemeenschappen die afhankelijk zijn van 
mariene hulpbronnen. Mijn leefmilieubeleid draagt via 
UNEA 6, de Belgische Biodiversiteitsalliantie, de CITES-
voorstellen en de bescherming van de mariene gebieden 
(MPA’s, CCAMLR, ATS-CEP, ATCM en IWC69) sterk bij 
aan het voorkomen en verminderen van vervuiling in de 
zee (SDG-target 14.1). Deze initiatieven focussen ook op 
een duurzamer beheer van de zee- en kustecosystemen 
(SDG-target 14.2). Daarnaast dragen deze beleidsini-
tiatieven ook bij aan het reguleren van visvangst, het 
minimaliseren van overbevissing en het afschaffen van 

Comme mentionné précédemment, durant la 
Présidence belge du Conseil de l’Union européenne, 
un fort accent sera mis sur l’importance de l’économie 
circulaire, qui a également un impact positif et substantiel 
sur les cibles 12.2, 12.5 et 12.6 des ODD.

ODD 13: Prendre d’urgence des mesures pour 
lutter contre les changements climatiques et leurs 
répercussions

Le changement climatique constitue une menace pour 
les populations notamment en raison de l’augmentation 
des inondations ou des chaleurs extrêmes. Il est donc 
impératif de renforcer la résilience et la capacité d’adap-
tation (cible 13.1 de l’ODD). Mes politiques contribuent 
à cet objectif grâce, par exemple, à la loi sur le climat, 
à la contribution fédérale PNEC ou à mon travail autour 
du CBAM. Cela est indissociable de l’intégration du 
changement climatique dans les politiques, les straté-
gies et la planification nationales (cible 13.2 de l’ODD). 
La contribution de mes politiques à cet objectif se fait, 
entre autres, par l’établissement du CRAC (le centre 
de coordination pour l’analyse complexe des risques), 
la traduction au niveau belge d’un certain nombre de 
mesures “Fit for 55”, l’étude concernant la stratégie de 
finance durable, l’augmentation du financement interna-
tional pour le climat et le travail autour du NEHAP. Ces 
initiatives politiques relèvent de mes compétences en 
matière de climat et d’environnement.

La traduction de mon ambition de démocratiser les 
défis climatiques se fait via MY2050, energywatchers et 
les coachs climatiques, entre autres, contribuant ainsi 
à l’objectif de développement durable 13.3.

ODD 14: Conserver et exploiter de manière durable 
les océans, les mers et les ressources marines aux 
fins du développement durable

L’ODD 14 porte sur un environnement marin sain et 
résilient, qui est vital pour le bien-être de notre planète 
et des générations futures. La réalisation de l’ODD 14 
est essentielle non seulement pour la conservation de la 
biodiversité dans les océans et les mers, mais aussi pour 
la sécurité alimentaire et la prospérité économique des 
communautés qui dépendent des ressources marines. 
Ma politique environnementale, à travers l’UNEA 6, 
l’Alliance belge pour la biodiversité, les propositions de 
la CITES et la protection des zones marines (MPA’s, 
CCAMLR, ATS-CEP, ATCM et IWC69), contribue fortement 
à la prévention et à la réduction de la pollution marine 
(cible 14.1 de l’ODD). Ces initiatives sont également 
axées sur une gestion plus durable des écosystèmes 
marins et côtiers (objectif 14.2 des ODD). En outre, ces 
initiatives politiques contribuent également à réglementer 
la pêche et à minimiser la surpêche, ainsi qu’à éliminer 
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de visserijsubsidies die deze overbevissing stimuleren 
of toelaten, daardoor hebben ze een positieve impact 
op SDG-target 14.4 en 14.6.

SDG 15: bescherming, herstel en duurzaam beheer 
van het leven op het land

In december 2022 vond de langverwachte 
Biodiversiteitsconferentie van de Verenigde Naties 
(COP-15) plaats waar ik België heb vertegenwoordigd. 
Het Kuming-Montreal Globaal Biodiversiteitskader voor 
het komende decennium werd er vastgelegd. De vastleg-
ging van dit nieuw kader heeft een belangrijke impact 
op SDG 15. De SDG-targets zijn geënt op het vorige 
globaal biodiversiteitskader van Aichi.

Via mijn bevoegdheid leefmilieu heb ik een directe 
positieve impact op quasi alle targets die onder deze 
SDG vallen. De meest significante bijdrage wordt echter 
geleverd aan 15.1, 15.2, 15.3, 15.4, 15.5, 15.7, 15.9 en 15.c. 
Dit gebeurt op internationaal vlak bijvoorbeeld in het kader 
van de bovengenoemde CBD, de Amsterdam Partnership 
Declaration, initiatieven in het kader van het CITES- ver-
drag (bijv. samenwerkingsakkoord en het nationaal plan 
van duurzame handel in exotische dieren). Op Belgisch 
vlak zullen concrete maatregelen zoals de nationale bio-
diversiteitstrategie, de Belgische biodiversiteitsalliantie, 
#bebiodiversity, het BiodiversiScape’-Programma, Do 
No Significant Harm alsook het Federaal Bestuiversplan 
sterk bijdragen tot bovenstaande SDG-targets.

Daarnaast dragen ook de strijd tegen illegale hout-
handel, het pedagogisch platform rond biodiversiteit en 
het ontwerp ter herziening van de SEA-wet (Strategische 
milieubeoordeling) significant bij tot de verschillende tar-
gets van SDG 15. Het behalen van SDG 15 is essentieel 
omdat landelijke ecosystemen van vitaal belang zijn 
voor de menselijke voedselvoorziening, de levering van 
schoon water en de bescherming tegen natuurrampen.

SDG 17: Versterk de implementatiemiddelen 
en revitaliseer het wereldwijd partnerschap voor 
duurzame ontwikkeling

Als minister van Duurzame Ontwikkeling sta ik voor 
een geïntegreerde, holistische aanpak waarbij maximaal 
wordt rekening gehouden met de onderlinge verbanden 
die tussen de verschillende beleidsdomeinen bestaan. 
Het evenwicht tussen de drie dimensies van duurzame 
ontwikkeling (economisch, milieu en sociaal) komt bij 
uitstek tot uiting in SDG 17 en meer bepaald in SDG-
target 17.14 rond beleidscoherentie voor duurzame 
ontwikkeling. De verschillende instrumenten van mijn 

les subventions à la pêche qui encouragent ou permettent 
une telle surpêche; elles ont donc un impact positif sur 
les cibles 14.4 et 14.6 des ODD.

ODD 15: Préserver et restaurer les écosystèmes 
terrestres

En décembre 2022 a eu lieu la très attendue 
Conférence des Nations Unies sur la Biodiversité (COP-
15), à laquelle j’ai représenté la Belgique. Le Cadre 
mondial pour la biodiversité Kuming-Montréal pour la 
prochaine décennie y a été défini. L’adoption de ce 
nouveau cadre a un impact significatif sur l’ODD 15, et 
les objectifs de l’ODD sont rattachés à l’ancien cadre 
mondial d’Aichi pour la biodiversité.

Grâce à mes compétences en matière d’environne-
ment, j’ai un impact positif direct sur la quasi-totalité des 
cibles couvertes par cet ODD. Cependant, la contribution 
la plus significative est apportée aux 15.1, 15.2, 15.3, 
15.4, 15.5, 15.7, 15.9 et 15.c. Au niveau international, cela 
se fait, par exemple, dans le cadre de la CDB susmen-
tionnée, de la Déclaration de partenariat d’Amsterdam, 
des initiatives dans le cadre de la convention CITES (par 
exemple: l’accord de coopération et le plan national de 
commerce durable d’animaux exotiques). Au niveau belge, 
des mesures concrètes telles que la Stratégie nationale 
pour la biodiversité, l’Alliance belge pour la biodiversité, 
#bebiodiversity, le programme “BiodiversiScape”, Do 
No Significant Harm ainsi que le Plan fédéral pour les 
pollinisateurs contribueront fortement aux objectifs des 
ODD susmentionnés.

De plus, la lutte contre le commerce illégal du bois, la 
plateforme pédagogique sur la biodiversité et le projet 
de révision de la loi SEA (évaluation environnementale 
stratégique) contribuent également de manière significa-
tive aux différentes cibles de l’ODD 15. La réalisation de 
l’ODD 15 est essentielle car les écosystèmes ruraux sont 
vitaux pour l’alimentation humaine, l’approvisionnement 
en eau propre et la protection contre les catastrophes 
naturelles.

ODD 17: Partenariats pour la réalisation des 
objectifs de développement durable

En tant que ministre du développement durable, je 
défends une approche intégrée et holistique qui tient 
pleinement compte des liens existants entre les dif-
férents domaines politiques. L’équilibre entre les trois 
dimensions du développement durable (économique, 
environnementale et sociale) se reflète parfaitement 
dans l’ODD 17 et plus particulièrement dans la cible 17.14 
de l’ODD relative à la cohérence des politiques pour le 
développement durable. Les différents instruments de 
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SDG-Governance zoals het Federaal Plan Duurzame 
Ontwikkeling, de integratie van de SDGs in de beleids-
nota maar ook de interfederale samenwerking via de 
IMCDO en het proces voor de tweede VNR van België 
dragen bij tot deze beleidscoherentie.

Daarnaast vallen ook beleidsinstrumenten in andere 
van mijn beleidsdomeinen zoals de climate governan-
ce, de CRAC, het DNSH-mechanisme, de Belgische 
Biodiversiteit Alliantie, de Conferentie voor een recht-
vaardige transitie in België, bij aan dit streven naar 
meer beleidscoherentie voor duurzame ontwikkeling. 
Uiteindelijk zal ik vanuit mijn beleidsdomeinen ervoor 
zorgen dat het Europees voorzitterschap van Raad van 
de Europese Unie een gelegenheid is voor België om 
nog een belangrijke extra stap te zijn richting beleidsco-
herentie voor duurzame ontwikkeling.

Overzicht van SDG-Targets per SDG waartoe 
wordt bijgedragen

Onderstaande lijst biedt een overzicht van de SDG-
targets waartoe mijn beleid de meest significante bijdrage 
levert. Gezien de interconnectie van 2030 Agenda en 
de SDGs is deze lijst niet exhaustief, maar focust deze 
op de voornaamste SDG-Targets.

• SDG 1.5

• SDG 2.4, 2.5, 2.a, 2.b, 2.c

• SDG 3.3, 3.4, 3.9, 3.c, 3.d

• SDG 4.7

• SDG 5.a

• SDG 6.1, 6.3

• SDG 7.1, 7.2, 7.3

• SDG 8.1, 8.2, 8.4, 8.8

• SDG 9.1, 9.4, 9.5

• SDG 10.4, 10.5

• SDG 11.4, 11.5, 11.6

• SDG 12.1, 12.2, 12.4, 12.5, 12.6, 12.7, 12.8, 12.c

• SDG 13.1, 13.2, 13.3, 13.a,

• SDG 14.1, 14.2, 14.4, 14.5, 14.6

ma gouvernance des ODD, tels que le Plan Fédéral de 
Développement durable, l’intégration des ODD dans la 
note de politique générale, mais aussi la coopération 
interfédérale par le biais de la CIMDD et le processus 
pour le second VNR de la Belgique, contribuent à cette 
cohérence des politiques.

En outre, les instruments politiques dans d’autres 
de mes domaines politiques tels que la gouvernance 
climatique, le CRAC, le mécanisme DNSH, l’Alliance 
belge pour la biodiversité, la Conférence pour une tran-
sition juste en Belgique, contribuent également à cette 
recherche d’une plus grande cohérence politique pour le 
développement durable. En fin de compte, je veillerai à 
ce que la présidence du Conseil de l’Union européenne 
soit l’occasion pour la Belgique de faire un pas supplé-
mentaire important vers la cohérence des politiques en 
faveur du développement durable.

Vue d’ensemble des cibles des ODD par ODD 
auquel la politique contribue

La liste ci-dessous donne un aperçu des cibles des 
ODD auxquelles ma politique contribue le plus. Compte 
tenu de l’interconnexion de l’Agenda 2030 et des ODD, 
cette liste n’est pas exhaustive, mais se concentre sur 
les principales cibles des ODD.

• SDG 1.5

• SDG 2.4, 2.5, 2.a, 2.b, 2.c

• SDG 3.3, 3.4, 3.9, 3.c, 3.d

• SDG 4.7

• SDG 5.a

• SDG 6.1, 6.3

• SDG 7.1, 7.2, 7.3

• SDG 8.1, 8.2, 8.4, 8.8

• SDG 9.1, 9.4, 9.5

• SDG 10.4, 10.5

• SDG 11.4, 11.5, 11.6

• SDG 12.1, 12.2, 12.4, 12.5, 12.6, 12.7, 12.8, 12.c

• SDG 13.1, 13.2, 13.3, 13.a,

• SDG 14.1, 14.2, 14.4, 14.5, 14.6
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• SDG 15.1, 15.2, 15.3, 15.4, 15.5, 15.7, 15.8, 15.9, 
15.a, 15.b, 15.c

• SDG 16.3, 16.7

• SDG 17.13, 17.14, 17.16, 17.17

De minister van Klimaat, Leefmilieu, Duurzame 
Ontwikkeling en Green Deal,

Zakia Khattabi

• SDG 15.1, 15.2, 15.3, 15.4, 15.5, 15.7, 15.8, 15.9, 
15.a, 15.b, 15.c

• SDG 16.3, 16.7

• SDG 17.13, 17.14, 17.16, 17.17

La ministre du Climat, de l’Environnement, du 
Développement durable et du Green Deal,

Zakia Khattabi 
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